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معمای مرد  هزار  چهره
ماجرای حیرت انگیز جعل نامه نماينده های مجلس  و  

وزرا  از سوی مرد 60 ساله با تحصیلات سیکل
نگین باقری| اسم او مجید است. همان فردی 
که تا مدت های زیادی خــودش را به عنوان یک 
مقام سیاســی مهم جا می زد و از افــراد اخاذی 
می کرد. با چه روشی؟ شبیه یک بازیگر حرفه ای 
تظاهر به این می کرد که بــا چهره های بلندپایه 
پاستور معاشرت دارد، عکس یادگاری می گیرد 
و رفیق جینگ چهره های سیاســی است. کار تا 
اینجا پیش می رود که نامه رئیس قوه قضائیه هم 
جعل می کند و در نهایت بعد از مشــکوک شدن 
دادستان البرز بازداشت می شود. حالا چطور این 

کارها را می کرد؟
ویدئویی که دیــروز قوه قضائیــه از یک جاعل 
هزارچهره منتشر کرد جزئیات عجیبی از پرونده 
مرد کلاه برداری داشت که از قضا اوایل شهریور 
ماه حجت الاســلام محســنی اژه ای قصه آن را 
تعریف کرده بــود. این مرد 60 ســاله با مدرک 
تحصیلی سیکل، بعد از شناسایی افراد ثروتمند 
اما مستاصل، خود را به عنوان یک مسئول بانفوذ 
معرفی می کرد و آنها را فریب می داد. آنها را چطور 
پیدا می کرد؟ او از زنجیره ارتباطی که درســت 
کرده بود با کد ملی افراد به سوابق قضایی و بانکی 
آنها دسترســی می یافت. با ارتباطات و رشوه از 
نهادهای اطلاعاتی استعلام می گرفت و می فهمید 
که طعمه هایش کجا پرونده دارند و کارشان کجا 
گیر است؟ بعد هم خودش را به عنوان فردی جا 
می زد که می توانســت کمک کند و از همین جا 
نمایش دروغین از زندگی خودش به عنوان یک 

فرد مهم سیاسی را شروع می کرد.

  بگو و بخند با سردار و حرف در گوشی با وزير
یک بخش عجیب پرونده این است که اخیرا بعد 
از بازداشت او، از گوشی موبایلش ویدئوهایی پیدا 
می  شــود که از خود حین باج گیری های تلفنی 
ضبط کرده. همین ویدئوها پرونده او را از یک خبر 
ساده تبدیل به یک مستند خبری کرده است. در 
این ویدئوها پیداست که او با چه مهارتی هر بار با 
یک اسم تماس می گیرد و چطور در نقش خودش 
غرق می شود. یک بار می گوید:» اردستانی هستم 
از بازرسی کل کشــور « بار دیگر می گفت: »ولی 
از هستم از کمیســیون امنیت ملی« و بار دیگر: 
»وکیلی، مشــاور وزیر کشــور«. یا حتی گاهی 

خودش را به عنوان رفیق جینگ »پســر سردار 
فلانی« جا می زد. برای اثبات حرفش گاهی کارت 
شناسایی هم نشــان می داد. می گفت دو روز در 
هفته در بیت رهبری رفت و آمــد دارد. وقتی با 
طعمه ها قرار می گذاشــت یک دفعه گوشی اش 
زنــگ می خورد و طــوری کــه مالباخته هایش 
ببینند نشــان می داد که اســم افراد سرشناس 
سیاسی روی گوشی  افتاده. عکس های یادگاری 
با مقام های بلندمرتبــه را از کجا می آورد؟ آنها را 
در محافل و مراسم عمومی پیدا می کرد و عکس 
می گرفت. مثل عکس با محمــود احمدی نژاد، 
عارف یا دیگران. حتی گاهی عامدانه در عکس ها 
فیگورهای صمیمی به خود گرفته اســت تا برای 
قربانی قابل باور باشد. مثلا تصویری از گفت وگوی 
در گوشی با وزیر کشــور دولت اسبق )عبدالرضا 
رحمانی فضلی( و بگو بخند با ســردار عباسعلی 
محمدیان )فرمانده انتظامی تهران بزرگ( دارد که 
نشان افراد می داد تا مرعوبشان کند. اگر عکس هم 
نبود، پشت گوشی تظاهر به این می کرد که مثلا 
محمد مخبر را با ماشین به وزارت کشور رسانده یا 

در مجلس منتظر کسی نشسته است.

  چراغ پلیس، اسلحه و بی سیم
مجید برای اقناع بقیه آنقدر حرفه ای صحنه سازی 
می کرد که هیچ جای شک و شبهه ای باقی نگذارد. 
مثلا چراغ گــردون پلیس برای خــودروی خود 
گرفته بود. دستگاه بی سیم داشت یا اسلحه به کمر 
خود می بست که البته قلابی بود. شماره پرایوت 
نامبر هم که دیگر کار اقناع سازی قربانیان را تمام 
می کرد. به گفته مالباخته ها با این ســیم کارت 
تماس ناشــناس زنگ می زد؛ انگار کــه واقعا از 

»بچه های بالاست«.

  دلار، يورو، عطر، ساعت و ...
مجید بعد از اینکه مشکلات آنها را حل می کرد، 
رشوه می خواســت. اول رقم های کمتر و کم کم 
اعداد میلیاردی. 20 هزار دلار از یکی، 35 میلیارد 
از یکی دیگر. از یکی فرش و ســاعت نفیس و از 
دیگری یورو و سکه و عطر. از یک جایی به بعد هم 
لحنش را بی ادبانه و تهدیدآمیز می کرد تا قربانیان 

را تحت فشار بگذارد. ادامه  در صفحه 03

بعد از جنجال چند ماه پیش که حتی به تعطیلی 
بعضی از طلافروشی ها در اعتراض به تصمیم های 
مالیاتــی دولت، به نظــر می رســیدآن طرف که 
عقب نشسته دولت بوده و طلافروش ها در نهایت 
توانسته اند حریف سختگیری های مالیاتی بشوند 
اما نامه ای که اخیرا نادر بذرافشان رئیس اتحادیه 
فروشندگان و سازندگان طلا به فعالان این صنف 
فرستاده نشــان می دهد اگرچه دو طرف فعلا در 
صلح به نظر می رسند اما خبری از عقب نشینی های 

مالیاتی نیست.  بر اساس این نامه »واحدهای صنفی 
هنگام فروش مصنوعات طلا و جواهر مسکوکات 
و طلای آب شــده به خصــوص در مبالغ بیش از 
۱50.000.000 ریال ملزم به احراز هویت خریدار، 
رؤیت اصل و بایگانی تصویــر کارت ملی به مدت 
حداقل 5 سال اســت.« یعنی اگر شما برای خرید 
طلا، جواهر، طلای آب شده و... به طلا فروشی بروید 
مخصوصا اگر مبلغ خریدتان بیشتر از ۱5میلیون 

تومان باشد باید...  صفحه 03 را بخوانید

 واردات خودرو     یا    رویافروشی  بلاگرها ؟ 
 کارنامه شش ماهه واردات خودرو از ابتدای سال و شايعه تعلیق ثبت سفارشات  صفحه 05

برای خرید طلا 
کارت ملی ببرید

آيا رونق خريد وفروش طلای آب شده 
پشت پرده سخت گیری های جديد است؟

قتل مادر  با  نخ  بادکنک 
زندش تولد    فر

مرد جواني در جريان درگیری با همسرش
او را خفه کرد   صفحه 13 را بخوانید

جذابیت جنوب تهران!
بررسی بازار مسکن نشان می دهد خريداران، 

خانه های نقلی جنوب را بیشتر دوست دارند  صفحه06

سرنوشت دختران ثروتمند
قصه های گمشده - پاورقی روزهای فرد  صفحه 04

کمی مثل فیلم  1984
درباره يک طرح انتظامی و دو تا نکته فوتبالی  صفحه 04

چند سال پیش بحث بر سر ســیتکام های معروف بود. از 
»ترتی راک« تا »مدرن فمیلی« و وقتی دوستان یکی دو 
تا از شوخی های سریال ها را تعریف کردند و به نظرم بامزه 
آمد، رفتم که کل سریال  را ببینم و درنهایت یک فصل هم 
طاقت نیاوردم. به نظرم تعریف دوســتان بامزه تر از خود 
سریال ها بود و نتوانستم ارتباط برقرار کنم. راستش تنها 
سیتکامی که درست و حسابی از اپیزود اول تا اپیزود آخر 
دیده ام احتمالا مثل خیلی های دیگر، »دوستان« )فرندز( 
است. همان را هم نزدیک به ده ســال بعد از پایان یافتن 
سریال دیدم. باز به اصرار دوستانی که می گفتند »فرندز« 
فقط سریال نیست و سبک زندگی است و البته که راست 
می گفتند. شــما یک ســری رفیق دارید که بدون دیدن 
»فرندز« متوجه ارجاعات شوخی هایشــان نخواهید شد! 
اما در ســال های اخیر فهمیده ام کمدی برای من وقتی 
جواب می دهد که مخلوط با اندکی تراژدی و غم باشــد. 
افسرده ام یا یک دهه شــصتی تیپیکال ایرانی؟ نمی دانم. 
به هر حال من عاشق »متد کامینســکی« هستم درباره  
دو پیرمرد و چالش های تنهایی شان، هر از چند گاهی به 
»آخرت« ریکی جرویس سر می زنم درباره  مردی که بعد از 
مردن همسرش افسرده و بدخلق شده و در یک سال اخیر 
محبوبترین ســریال کمدی ام »هکس« است که ترجمه  
یک کلمه ای فارسی ندارد. »هک« به معنای نویسنده ای 
اســت که کارهایش اریجینال نیســتند و نوشته هایش 
خسته کننده و حوصله سربر شده اند. گمانم بعد از جوایزی 
بود که جین اســمارت برای بازی در این ســریال برد که 
سراغش رفتم. همین دیشب آخرین اپیزود فصل سوم را 
هم تمام کردم. آخرین فصلی که از سریال آمده. ماجرای 
یک پیرزن کمدین که با اســتندآپ کمدی هایش زمانی 
خیلی مشــهور بوده و یک جورهایی نماد وگاس به شمار 
می رفته اما حالا دیگر جوان ها دنبــال چیزهای دیگری 
هستند. و دختر جوانی در لس آنجلس که دلش می خواهد 
نویسنده  روشنفکر کمدی های مهم باشد اما بعد از توییتی 
که درباره  یک سیاستمدار می زند زندگی شغلی اش زیر و رو 
می شود. مدیربرنامه های هر دویشان یکی است و راه نجات 
هر دو موکلش را در این می بینــد که آن ها را به هم پیوند 
بزند. که دختر جوان امروزی کولی وار با دغدغه های دوران 
جدید برای پیرزن کلاسیک ثروتمند که روتین پوستی اش 
به هم نمی خورد، متن بنویسد. از آن کمدی هایی نیست که 
قهقهه بزنید. البته که صرف این موقعیت خنده دار است. 
یکی از فرمول های اولیه  کمــدی: کنار هم قرار گرفتن دو 
آدم متفاوت و حتی متناقص بالاجبار. اما راستش بیشتر 
موقعیت ها احساسی است. مثل اینکه کمدین پیر، دبورا 
ونس، واقعا عاشق شغلش اســت و واقعا تنهاست و واقعا 
می خواهد بهترین باشــد. یا اینکه ایوا، نویســنده  جوان، 
شبیه دخترهای بیست و چند ســاله  روشنفکر این روزها 
دغدغه های بزرگ اجتماعی و سیاسی و حتی کره  زمین را 
دارد و به گمانش دبورا آدم بی ملاحظه و حتی بی احساسی 
است. از آن کمدی هایی است که معتادش شدم. هر شب 
یکی دو اپیــزود می بینم چون هم قصــه  راحتی دارد که 
تمرکز خاصی نمی طلبد و هم شیرین است و انسانی و بعد 
از ساعت های پرچالش روز، دیدن دو تا آدم که مثل همه  ما 
با هم فرق دارند )فرق سبک زندگی به کنار اصلا از دو نسل 
متفاوت اند( ولی درنهایت موفق می شــوند با هم صحبت 
کنند و از هم یاد بگیرند، لذت بخش ترین چیزی است که 

این روزها می شود تجربه اش کرد. 

همزيستی مسالمت آمیز دو نسل

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

 قيمت 10000 تومان

کمتر کســی می توانست در جو ســنگین التهابات خاورمیانه، 
خبری ایجاد کند که بتواند برای ســاعاتی خبرهای مربوط به 
جنگ در لبنان و فلسطین و حمله موشکی ایران را کنار بزند ولی 
محمود فکری این کار را کرد. مصاحبه او پس از دیدار مس شهر 
بابک و سایپا مثل یکی از همان شــوت   های سهمگینی بود که 
از او در دوران بازیگری سراغ داشتیم با این فرق که این بار این 
شوت به دروازه خودی زده شده است. این روی زشت اخبار این 
روزهای مملکت البته کمی با یک روی زیبا از یک دیپلمات که 
اتفاقا خیلی هم فوتبالی است تعدیل شده است. اعجاب تقریبا 
همه گروه های سیاســی اعم از اصولگرا و اصلاح طلب از اقدام 
عباس عراقچی در سفر به منطقه خطر یعنی بیروت و دمشق. 
پس شاید بد نباشد که نگاهی کنیم به زندگی این دو، محمود 
فکری و عباس عراقچی، دو دهه چهلی که می توانیم بگوییم دو 

چهره شاخص خبری نیمه مهرماه ۱۴03 ایران هستند.
محمود فکری متولد ســال ۱3۴۸ در جویبار اســت. یکی از 
پرشمار مازندرانی های فوتبال ایران در دهه های اخیر. فکری 
علاقه زیادی به فوتبال داشــت و با وجود اینکــه پدر و مادر 
می خواستند او درسش را ادامه دهد، از طریق معلم ورزش خود 
توانست وارد باشگاه های فوتبال شــود و از 2۱سالگی در تیم 

ساحل جویبار بازی کند.
سال ۱36۹ به نساجی مازندران پیوست و از ابتدای دهه هفتاد 
وارد استقلال شد و حدود ۱۷ سال به بازی ادامه داد که از این 
میان تقریبا دو فصل را برای خدمت سربازی در فجر سپاسی 
گذراند و یک فصل آخر را هم در شیرین فراز کرمانشاه و باقی 
آن را در استقلال بود. بعد از این ۱۴ فصل او به رکورد بیشترین 
بازی با پیراهن استقلال و نیز بیشترین حضور در دربی رسید. 

دو گل در همین دربی ها مخصوصا گلی که او از راه دور به ساشا 
ایلیچ دروازه بان پرســپولیس زد باعث شد که او به محبوبیتی 
قابل توجه در میان استقلالی ها برسد. این گل احتمالا زیباترین 
گلی اســت که استقلال در دربی ها به ثمر رســانده و به نوعی 
همتای آن شــوت مشــهور کریم باقری به  طالب لو محسوب 
می شود. محبوبیتی که با سبک بازی محکم و خشن او تصویری 
ساخت که باعث شــد او با شــعار محمود باتعصب یا محمود 
آرپی جی زن در میان هواداران اســتقلال صدا زده شود. این 
تعصب البته گاهی هم باعث حاشــیه هایی چون کارت قرمز یا 
محرومیت در دربی سی و نهم در ســال ۱3۷3 برای او شد. او 
یکی از ستون های تیم خشــن و قدرتمندی بود که در پوست 
اندازی استقلال دهه هفتاد زیر نظر پورحیدری شکل گرفت. 
با قلعه نویی و پرورشخواه و منصوریان. تیمی که یکبار قهرمان 

آسیا شد و دوبار هم به فینال رســید. فکری در این دهه در دو 
پست هافبک دفاعی و دفاع وســط بازی کرد و کارنامه اش هم 
عالی بود. یک جوری پدرخوانده همان سبکی بود که مثلا روزبه 
چشمی در استقلال این سال ها بازی می کرد. همان طور خشن 
و شوتزن و جنجالی و با چهره ای همیشه معترض و سرگردان 

در دو پست هافبک دفاعی و دفاع میانی.
تصویر محمود فکری در دوران مربیگری امــا کاملا با تصویر 
بازیگري او متفاوت بود. شــخصیتی ســتیزه جو و البته بدون 
ثبات کاری که ظرف ۱۷ فصل در ۱۹ تیم مربیگری کرد و فقط 
توانست دو فصل در این ۱۷سال، پشت سر هم در یک تیم باشد. 

فکری در زمینه مربیگری موفق نبود.
کسی که توانسته بود با لباس اســتقلال 6 دوره قهرمان شود، 
در کسوت مربیگری فقط یک فصل با نفت مسجد سلیمان در 
لیگ آزادگان قهرمان شد. دوران حضور او در استقلال به عنوان 
سرمربی هم کمتر از 6 ماه طول کشید. فکری در این دوره، از ۱6 
بازی فقط در هفت بازی پیروز بود و بعد از برکناری او هم فرهاد 
مجیدی به عنوان سرمربی استقلال انتخاب شد. ماجرایی که به 
یک کینه عمیق بین فکری و مجیدی تبدیل شد و نتیجه آن را 
در اظهارات بسیارناپسند او در کنفرانس خبری بعد از بازی مس 
شهر بابک دیدیم. سخنانی که فعلا باعث تعلیق او شده و ممکن 
است باعث محرومیت او یا دست کم اخراجش از این باشگاه هم 
بشود. فکری عقیده داشت بازیکنان موردتوجه مجیدی مثل 
سیاوش یزدانی از عمد توی کار تیم فکری گذاشتند که خب 

خیلی هم بی راه نبود!
به هرحال تاریخ فوتبال ما این گونه تخریب را به چشم ندیده 
بود. آن هم دو مربی که از یک باشگاه هستند. این واقعیتی است 
که فکری و افتخاراتش براي نســل جدید هواداران استقلال 
کم معنا هســتند و آنها در ذهنشــان دویدن شیث رضایی به 
دنبال مجیدی را حفظ کرده اند و سی بازی بدون شکست در 
لیگ و خب فکــری به لحاظ کاراکتر هــم نمی تواند در مقابل 
ریزه کاری های رندانه شخصیتی فرهاد مجیدی شانسی داشته 
باشــد. یادمان نرود که هواداران استقلال به او اسم شاه فرهاد 
داده اند تا او به شــکلی شــاید غیرمنصفانه مهم ترین ستاره 
استقلال در ۴6سال گذشته باشــد. حتی فراتر از قلعه نویی و 
زرینچه و چنگیز و منصوریان و خســرو و پژمان و شــاهرخ  و 
جباری و نامجو مطلق. می دانیم کــه بازیکن ها موقع هدایت 
فکری سرناسازگاری داشتند اما هرچه بود چنین جملات زشتی 
با چنین غلظت نوجوانانه اعصاب همه فوتبال دوستان را به هم 

ریخته بود.ادامه در صفحه 03

دل مان لک   زده    برای 
سریالی   لطیف

پلتفرم ها بايد با تولید آثار حال خوب کن، تصمیمی  
عاجل برای ايجاد توازن اتخاذ کنند صفحه 09

درباره شجاعت
يک ديپلمات 

و زشت گويی
يک مربی 

حیرت
در میانه 
مهرماه !

کسی به  فکر   رفع فیلتر   نیست
اين روزها بیشتراز فیلترينگ، فروشنده های 

فیلترشکن  مسئله سیاست گذاران شده اند  صفحه 08
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فاطمه رجبی  
هفتصبح

بعــد از جنجــال چند مــاه پیش 
کــه حتی بــه تعطیلــی بعضی از 
طلافروشــی ها در اعتــراض بــه 
تصمیم های مالیاتی دولت، به نظر 
می رسیدآن طرف که عقب نشسته 
دولت بوده و طلافروش ها در نهایت 
توانسته اند حریف سختگیری های 
مالیاتی بشوند اما نامه ای که اخیرا 
نادر بذرافشــان رئیــس اتحادیه 
فروشندگان و ســازندگان طلا به 
فعالان این صنف فرســتاده نشان 
می دهد اگرچه دو طــرف فعلا در 
صلح به نظر می رسند اما خبری از 

عقب نشینی های مالیاتی نیست. 
بر اســاس این نامــه »واحدهای 
صنفی هنگام فــروش مصنوعات 
طلا و جواهر مسکوکات و طلای آب 
شــده به خصوص در مبالغ بیش از 
150.000.000 ریال ملزم به احراز 
هویت خریدار، رؤیت اصل و بایگانی 
تصویر کارت ملی به مدت حداقل 5 

سال است.«
یعنی اگر شــما بــرای خرید طلا، 
جواهر، طلای آب شــده و... به طلا 
فروشــی بروید مخصوصا اگر مبلغ 
خریدتان بیشتر از 15میلیون تومان 
)یک انگشتر بسیار ظریف سه گرمی 
حدود ۲0 میلیــون تومان قیمت 
دارد( باشد باید اصل کارت ملی تان 
را ارائه کنید، طلافــروش هم باید 
کپی کارت ملی شــما را حداقل به 
مدت پنج ســال بایگانی کرده و به 
اسم خود شــما فاکتور الکترونیک 
صادر کند. بعد هم ایــن فاکتور را 
در سامانه مالیاتی به عنوان فاکتور 

فروش بارگذاری کند. 
حالا ممکن اســت بپرســید اگر 
این مراحل طی نشــود چه اتفاقی 
می افتد؟ یعنی اگــر طلافروش با 
همان فاکتور قدیمی به شــما طلا 
بفروشــد و اصــلا کارت ملی هم 
نخواهد چه اتفاقــی خواهد افتاد؟ 
اینطور که ســازمان امور مالیاتی و 
اتحادیه تهدید کرده اند در صورت 
تخلف مجازات های سنگینی برای 
طلافروشان در نظر گرفته شده از 
جمله ضبط طــلا و جریمه معادل 
ارزش طلا. از طرف دیگر خریدار هم 
در صورت دریافــت نکردن فاکتور 
رســمی از فروشــنده در معرض 
خرید طلای تقلبــی قرار می  گیرد 
و پیگیری خریدی کــه انجام داده 
برایش ســخت می شود. همچنین 
به نظر می رسد که قرار است برای 
فروش طلا هم نیاز به ارائه فاکتور 

رسمی باشد. 

   دلیل این همه اصرار چیست؟
هشــدار تازه اتحادیه و همچنین 
تاکیدهای پشت ســر هم سازمان 
امــور مالیاتــی نشــان می دهد 
که ماجــرای مالیات واقعــا برای 
دولت مهــم اســت، البتــه برای 
فهمیدن ایــن موضــوع می توان 
بقیــه ســختگیری های مالیاتی 
دولت هــای اخیــر را هــم ملاک 
قرار داد اما در مــورد طلا ماجرا تا 
اندازه ای فرق می کند. بازار طلا در 
تمام سال های گذشــته به عنوان 
یک بازار ســرمایه ای مغفول بوده. 
در حالی که افراد برای خرید بقیه 
کالاهای ســرمایه ای مانند دلار و 
مسکن و خودرو تا اندازه زیادی باید 

از مجاری ثبت رســمی عبور کنند 
در مورد طلا بسیاری از معاملات در 
جایی ثبت نمی شدند. این موضوع 
در ســال های اخیر با بیشتر شدن 
معاملــه طلای آب شــده اهمیت 
بیشتری هم پیدا کرده است. طلای 
آب شــده از آنجا اهمیت دارد که 
معمولا در گرم بالا معامله می شود 
و در حالی که قیمت بقیه کالاهای 
ســرمایه ای مانند ماشین و مسکن 
بالا رفته و بازار دلار هم پرنوســان 
به نظر می رســد، طلای آب شده 
که اجرت خاصی هم ندارد پناهگاه 
خوبی برای ســرمایه های متوسط 
محسوب شده است اما بدون هیچ 
حســاب و کتابی که بتوان آن را با 
ابزارهای مختلف کنتــرل کرد. با 
مرور بازار طلای آب شده می بینیم 
که کمترین میزان فروش طلای آب 
شده ۲0 گرم اســت یعنی اگر شما 
پولی کمتر از حدود 100 میلیون 
تومان دارید اصلا وارد این معاملات 
نخواهید شــد. همین هم نشــان 
می دهد که بازار طلای آب شــده 

بیشتر بازار دانه درشت ها است.
بازار خریــد و فــروش طلای آب 
شده در ســال ها و به ویژه ماه های 
اخیر آنقدر رونق داشته که خیلی 
از صفحــات مجازی کــه قیمت 
شــاخص های مختلــف را اعلام 
می کنند، نرخ خرید و فروش طلای 
آب شــده 18 عیار را هــم به تابلو 

قیمت هایشان اضافه کرده اند.
عــده ای مانند حســین پنداروند، 
دبیر انجمــن طــلا و جواهر هم 
معتقدند کــه رونق بــازار طلای 
آب شــده یعنی یا رونق قاجاق یا 
رونق ســرمایه گذاری کوتاه مدت 

روی طلا چرا که مــردم عادی به 
چندین دلیل ســراغ خرید طلای 
آب شــده نمی روند که مهم ترین 
آن غیرکاربردی بودن و همچنین 
تقلب زیادی است که در این بازار 
وجود دارد. این گروه می گویند که 
طلای آب شده بین تولید کننده و 
توزیع کننده و کارگاه دارها خرید 
و فروش می شــود و وقتی جریان 
خرید طــلا در فروشــگاه ها راکد 
است اما خرید و فروش طلای آب 
شده رونق گرفته یعنی یا گروهی 
در حال خرید طلای آب شــده و 
ذخیره کردن آن هســتند آن هم 
برای ســرمایه گذاری کوتاه مدت 
یا عده ای با خرید طلای آب شــده 
آن را از کشــور خارج می كنند که 
وارد پروســه تولید مصنوعات طلا 

نمی شود.
اینجاست که خیلی از کارشناس ها 
از  هــدف  می کننــد  تاکیــد 
ســخت گیری روی ثبــت خرید و 
فروش طــلا گروهی هســتند که 
به این بازار به چشــم بازاری برای 
ســرمایه گذاری کوتاه مدت نگاه 

می کنند. 
در قانــون مالیات بر ســرمایه که 
فعلا هم مســکوت مانــده، خرید 
طلا با حجم کمتــر از 150 گرم را 
حــق قانونی مردم عــادی در نظر 
گرفته اند. حتی بازه زمانی را محدود 
کرده اند تا حســاب خرید طلا در 
معاملات خرد جدا باشد. اگر تملک 
بیش از 150 گرم طلا در مدت زیر 
سه سال اتفاق افتاده باشد، قیمت 
درج شده در آخرین صورتحساب 
الکترونیکــی خرید بــرای اعمال 

مالیات در نظر گرفته می شود. 

اصغر جهانگیر، سخنگوی قوه قضائیه روز شنبه، 
14مهرماه در نشست خبری با خبرنگاران گفت: 
»در دوره جدید و دوره تحول و تعالی دســتگاه 
قضایی و با دســتورات رئیــس قوه قضائیه بحث 
پرداختن به مبارزه با فساد یک رویکرد جدیدی 
را چه در داخل قوه قضائیه و چه خارج از دستگاه 
قضایی به دنبال داشته اســت و برخورد سریع و 
بدون اغماض با همه افراد و شبکه هایی که تلاش 
می کنند مسیر ارزش ها را با چالش روبه رو کنند، 

در دستورکار قرار دارد.«
  یکی از موضوعات مهمی کــه اثرات بدی در 
جامعه اســلامی به همراه داشــته، وجود افراد 
شیادی اســت که با نام مســئول و افراد صاحب 
منصب و با استفاده از نام و شهرت برخی از افراد با 
اتخاذ عناوین جعلی از جمله استاد، وکیل و قاضی 
بازنشسته نسبت به کلاهبرداری و اخاذی از مردم 
اقدام می کنند و بــا دادن وعده های پوچ علاوه بر 
اینکه موجب بردن مال مردم می شوند، اثر مخربی 
هم بر بخشی از جامعه می گذارند و باعث کاهش 

اعتماد عمومی می شوند.
  فردی در اســتان فارس با جعل برخی از اسناد 
رسمی، مدعی داشتن سِمت از طرف یکی از مقامات 
بلندپایه کشور اســت که در امور اقتصادی فعالیت 
می کند. این فرد با یــک فقره نامــه جعلی که به 
رئیس کل بانک مرکزی ارائه کرده، دســتور واریز 
100هزار میلیارد تومان به حساب شخصی اش را 

درخواست کرده بود که البته ناکام شده و نتوانست 
این مبلغ را به حساب خود واریز کند. با پیگیری های 
به عمل آمده، نام برده شناســایی و دستگیر شد و 
پرونده اش در حال بررسی است. این فرد با منتسب 
کردن خود به نهاد های امنیتــی و از جمله اینکه 
مستقیما از ســوی رئیس قوه قضائیه دارای حکم 
ویژه ای است )تمام ادعا های او واهی و کذب بوده(، 
تلاش داشــته اعتماد دیگران را جلب کند تا از این 

طریق بتواند به خواسته های نامشروع خود برسد.
  پرونده دیگری در اســتان البرز تشکیل شده 
اســت و فردی با جعل عناوین دولتی و با ادعای 
اعمال نفوذ نزد مقامات دولتی، قضایی، نمایندگان 
مجلــس، نهاد های اطلاعاتــی و امنیتی مبادرت 
به اخذ وجوهــی از مردم  کرده اســت. نامبرده با 
مانور های متقلبانه تلاش داشته تا خود را به عنوان 
یکی از عناصر بلندپایه در نهاد های امنیتی نشان 
دهد و موفق شده در یک مورد، مبلغ 35میلیارد 
تومان را از یکی از اصحاب پرونده ها با ادعای اینکه 
می تواند رای به نفع شخص دریافت کند، اخذ کند.

   موردی داریم که در تهران و شهرستان ملارد 
رخ داده اســت؛ در آنجا افرادی با تشکیل شبکه 
مجرمانه و با صــدور گواهی های فــوت جعلی و 
با اتخاذ شــگرد های خاص بــرای جلوگیری از 
دستگیری، محاکمه یا در صورت محاکمه، فراری 
دادن کســانی که در زمینــه پرونده های قاچاق 
موادمخدر تحت تعقیب بودند یا در حال محاکمه 

بودند یا حتــی زندانی بودند، تــلاش می کردند 
که با اقدامات مجرمانه خودشــان و با تهیه اسناد 
مجعول زمینه آزادی ایــن زندانیان موادمخدر را 
فراهم کنند؛ در یک مورد، برای آزادی هشت نفر 
از زندانیان جرایم سنگین موادمخدر اقدام کرده 
بودند که قبل از اینکه موفق شــوند، با شناسایی 
و اقدام بــه موقع حفاظت اطلاعــات قوه قضائیه، 
همه اعضای این باند شناسایی و دستگیر شدند و 

پرونده آن ها در حال رسیدگی است.
   در مورد دیگری در اســتان تهران، فردی با 
غصب عنوان مشــاور رئیس جمهــور و مدیرکل 
اطلاعات یکی از استان ها با برقراری ارتباط ناسالم 
با برخی از عوامــل مرتبط با جامعــه اطلاعاتی، 
اقدام به تشــکیل یــک باند خطرنــاک در قالب 
کلاهبرداری، آدم ربایی، دلالــی و کارچاق کنی 
در پوشــش امور خیریه و مذهبی و مسائل وقفی 
کرده بود؛ بررســی ها نشــان می دهد، این فرد 
سابقه جاسوســی، کلاهبرداری و اغفال دیگران 
را در گذشته داشــته اســت. با نزدیک شدن به 
افراد یا مســئولان دفاتر افــراد صاحب منصب و 
با ادعای جعلــی و غصب عناویــن تحت عنوان 
مشاور وزیر، مشــاور رئیس جمهور یا مشاور دفتر 
مقامات عالی نظام و با ادعای اینکه استاد حوزه و 
دانشگاه هستم، موفق  شده، از افراد سوءاستفاده و 
کلاهبرداری کند. ایشان با پیگیری های به عمل 

آمده، شناسایی و دستگیر شده است.

آیا رونق خرید وفروش طلای آب شده پشت سخت گیری های جدید است؟ سخنگوی قوه قضائیه از برخورد سخت با غاصبان عناوین دولتی خبر داد

برای خرید طلا کارت ملی ببرید عنوان پرونده های جعل  رونمایی از 

    عکس یک

ادامه ازصفحه   اول  
عبــاس عراقچــی متولد ســال 1341 در 
تهران است. از خانواده ای متمول، سنتی و 
مذهبی که مثل تصویری کــه در فیلم ها از 
این خانواده ها داریــم در کار فرش فعالیت 
می کردند. عراقچی در دهه شــصت مدتی 
را در جبهه های جنگ می گذراند و از ســال 
13۶۷ و بعد از جنــگ وارد وزارت خارجه 

می شود.
حدود ده سالی بعد از آنکه در وزارت خارجه 
فعالیت می کند موفق می شود به مدارج بالا 
در این وزارتخانه برسد. ابتدا سفیر ایران در 
فنلاند می شود و سپس سفیر ایران در ژاپن. 
در این دوره روابــط او با محمدجواد ظریف 
وثیق می شــود. بعد از گرفتن کارشناسی از 
دانشگاه وزارت خارجه، کارشناسی ارشد را 
هم از دانشگاه آزاد و دکترا را در خارج کشور، 
دانشــگاه کنت می گذراند و اندکی پس از 
پنجاه ســالگی آماده مهم ترین منصب کل 

زندگی خود می شود.
این منصب، معاونت حقوقــی و بین الملل 
وزارت خارجــه در دوره اول دولت روحانی 
است که باعث می شود او یکی از دو یار اصلی 
محمد جواد ظریف در دوران برجام باشد. در 

کنار مجید تخت روانچی.
در دوره دوم حسن روحانی او معاون سیاسی 
وزارت خارجه می شود. کمی بعد البته پروژه 
برجام به شکست می انجامد و با خروج ترامپ 
از برجام فشار سنگینی به دولت وارد می شود 
که دامان برادرزاده عراقچی را هم می گیرد. 
سید احمد ع راقچی، فردی که معاون ارزی 
بانک مرکزی بود و بعدها به جرم اخلال در 

نظام اقتصادی کشور دادگاهی هم شد.
عراقچــی اما اعتبار بســیار قابــل توجهی 

داشت و از این رو بعد از پایان دولت توانست 
وارد شــورای عالــی روابط خارجــی، نهاد 
سیاست گذار و مشــاور رهبری شود و کمی 
بعد هم ســانحه هلیکوپتــر و تغییر دولت 
او را به دولت بازگرداند. این بار در ســمت 
وزیر خارجه. وزیری که برخی می گویند از 
محمدجواد ظریف، توجه بیشتری به میدان 
یا همان عرصه های نظامی سیاست خارجی 
کشور دارد و شاید این سفر هم بتواند نمادی 

از این رویکرد او باشد.
عراقچی البته ویژگی  های دیگری هم دارد. 
با تیپ دیپلماتیک در تراز جمهوری اسلامی 
و آن یقه های معروف، اغلــب خنده به لب 
دارد ولــی کمتر صحبت می کند و نســبت 
به محمدجواد ظریف به نظر هوش هیجانی 
بالاتری دارد و بیشتر روی صحبت های خود 
مسلط اســت و از این رو کم حاشیه تر است. 
پرسپولیسی  ها هم خیلی او را دوست دارند 
چون علاقه فوتبالی خــود مخصوصا به تیم 

قرمز پایتخت را انکار نمی کند ولی این علاقه 
را هم مثل آذری جهرمی به یک حاشیه برای 

خود تبدیل نکرده است.
خلاصه که هرچقدر از کار آقا عباس عراقچی 
کیف کردیم، از حرف هــای محمود فکری 

منزجریم. 
ماجــرا را هم به نظر نباید به مســائلی مثل 
تحصیلات یا تفاوت فرهنگی بین دیپلمات ها 

و فوتبالیست ها نسبت بدهیم. 
ماجــرا به نظــر یــک نکته درونی اســت. 
چیزی که باعث می شــود عباس عراقچی با 
چشم پوشی از مخالفت سنگین سیدمحمود 
نبویان، نماینده مجلس با شخص وی، او را 
به همراه خود به بیروت ببرد و امر ملی را به 
سرانجام برساند و چیزی که باعث می شود 
محمود فکری پنج ســال پس از برکناری از 
اســتقلال و در حالی که خودش تیم دارد، 
پس از پیروزی برابر تیــم حریف بخواهد به 

این شکل رقیب خود را تخریب کند.

حیرت در میانه مهرماه !
درباره شجاعت  یک دیپلمات و زشت گویی یک مربی 

    تیتر دو

ادامه ازصفحه   اول  

 برای مثال یکی از قربانیان او تحت فشارهای 
این مرد جاعل دو بار اقدام به خودکشی کرده 
اســت. یکی از مالباخته ها می گوید که از او دو 
میلیارد و چهارصد هزارتومان پول گرفته است. 
پول زور. یکی دیگر از آنها پیمانکاری است که 
مجید برای او مجوز ســاخت یک ســاختمان 
غیرقانونی گرفته و در ازایش رشــوه سنگینی 

خواسته است.

 توضیحات قوه قضائیه درباره مجید و دیگران
همین اوایل شــهریور مــاه رئیس قــوه قضائیه 
در مراســمی گفتــه بود کــه عده ای به اســم 
او نامــه ای جعلــی بــرای بخش هــای مختلف 
 ارســال می کنند. این تازه ســرنخ ماجــرا بود. 
دیروز ســخنگوی قوه قضائیه ماجــرا را باز کرد. 
اینطور که معلوم اســت آقای جاعــل خودش را 
به عنــوان فردی جــا می زند که حکــم ویژه ای 
از حجت الاســلام اژه ای دارد و بــا ایــن نامــه 

 ســعی کرده به درخواســت های خودش برسد.
 جهانگیر، ســخنگوی قوه قضائیه گفته است این 
شخص نامه ای دست نویس هم تحت عنوان نامه 
رئیس قوه قضائیه خطاب به رئیس کل دادگستری 

استان البرز می نویسد. 
اینجا مســئولان دادگســتری البرز مشــکوک 
می شوند و بالاخره فرد جاعل به دام می افتد. البته 
هم خودش و هم همکارانش. آن هم بعد از کسب 

میلیاردها تومان پول. 

معمای مرد هزار چهره
 ماجرای حیرت انگیز جعل نامه نماینده های مجلس، وزرا و حتی رئیس قوه قضائیه از سوی مرد 

60 ساله با تحصیلات سیکل

بازگشت علی ربیعی به 
دولت

مهسا مژدهی|  پای یکی دیگر 
از دولتمردان حسن روحانی به 

دولت چهاردهم باز شد. علی 
ربیعی که در دولت اعتدال 

سخنگوی دولت بود، حالا با 
حکمی که از سوی مسعود 

پزشکیان صادر شده، دستیار 
اجتماعی دولت چهاردهم 

خواهد بود. علی ربیعی هرچند 
که در دولت حسن روحانی، یکی 

از چهره های پررنگ  به حساب 
می آمد اما او را باید در دسته 
اطلاح طلبان دانست. ربیعی 
۶۹ساله دو سال، یعنی طی 

سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰، و دوره 
دولت دوازدهم، سخنگوی 

دولت محسوب می شد و پیش 
از آن، از سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۷، 

یعنی دوره اول ریاست جمهوری 
حسن روحانی و دو سال از دوره 

دوم را در سِمت وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی فعالیت 

می کرد. ربیعی علاوه بر اینکه 
یک سیاستمدار اصلاح طلب 

است، به عنوان استاد در 
دانشگاه تهران و پژوهشگر 

حوزه جامعه شناسی سیاسی و 
اقتصادی کار می کند. او معمولا 

و در بزنگاه ها اقدام به انتشار 
مقالاتی در حوزه سیاست در 

نشریات داخلی می کند. او پیش 
از انقلاب، تکنیسین کارخانه 

»جنرال موتورز«، ارج و قرقره 
پرستو بود و در همان زمان، از 

سران اعتصاب شهرک اکباتان 
و کارخانه محل کار خود بود که 

منجر به برخورد ساواک شد. 
ربیعی در دهه۸۰، همسرش را 
به دلیل سرطان خون از دست 

داد و فرزند آخرش هم یک سال 
بعد از آن درگذشت. در سال های 

نخست پس از انقلاب، علی 
ربیعی به عنوان نماینده کارگران 

و یکی از اعضای شورای عالی 
کار بود و شاخه کارگری حزب 
جمهوری اسلامی را مدیریت 

می کرد. او تحصیلاتش را پس 
از انقلاب پی گرفت و تا دکترای 

مدیریت تحصیل کرد و بعد 
در دوره هشت ساله دولت 

اصلاحات، مشاور اجتماعی بود. 
این سیاستمدار سابقه حضور 

۶۵ماهه در جنگ تحمیلی را هم 
دارد. ربیعی در دوران وزارت، 

اعلام کرده بود که برنامه اش را 
مبتنی بر مبارزه با فساد نوشته 

است. مجلس نهم در دوره 
وزارت ربیعی، دوبار به او کارت 
زرد داده بود و در سال ۱۳۹۶، 

مجلس دهم او را استیضاح کرد. 
کمتر از یک سال بعد، سروکار 
ربیعی باز هم به مجلس افتاد 
و این بار در مرداد ۱۳۹۷، او با 
۱۲۹رای موافق، ۱۱۱مخالف و 
سه ممتنع، استیضاح و از کار 

برکنار شد و مدتی بعد به عنوان 
سخنگو به دولت بازگشت. یکی 

از موارد بحث برانگیز درمورد 
علی ربیعی، رویکرد او نسبت 

به مسئله یارانه های نقدی بود. 
ربیعی جزو منتقدان پرداخت 

یارانه های نقدی محسوب 
می شود. او در مصاحبه هایی 
که در دوران وزارت خود در 
این خصوص داشت، طرفدار 

برنامه ریزی برای ایجاد اشتغال 
و خروج هدفمند خانواده ها از 

چرخه حمایتی و نیاز به دریافت 
یارانه بود.
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1    روز گذشته یک مرد ۲5 ساله 
ایرانی در دانمارک بــه جرم اخاذی 
جنسی و چند نوع آزار و خشونت به 
سه سال زندان محکوم شد. این اولین 
بار است که یک دادگاه در دانمارک، 
حکمی برای اخاذی جنســی صادر 
می کند؛ به همین جهت توجه وکلا، 
شهروندان و رسانه ها به شدت به این 
پرونده جلب شــده اســت. این مرد 
ایرانی که اســمی از او در رســانه ها 
منتشر نشده، علاوه بر اخاذی جنسی 
از شریک زندگی ســابق خود، او را 
شکنجه فیزیکی، روحی و همینطور 

زندانی کرده بود.
این زن ۲5 ســاله که نام و ملیتش 
رســانه ای نشــده به همراه این مرد 
ایرانی در یکی از شــهرهای شرقی 

دانمارک زندگی می کرد؛ همان جایی 
که تمام آزارها از ســمت این مرد را 
تجربه کرد. آنطور که اســناد دادگاه 
نشان می دهد، بخشــی از آزارهایی 
که این مرد مرتکب شده شامل خفه 
کردن و شــلاق زدن بوده اســت. او 
همچنین این زن را بــه طور مداوم 
تهدید می کرده کــه اگر کاری را که 
می گوید انجام ندهد، به او آســیب 
فیزیکی شــدیدتری می رساند. این 
مرد ایرانی کنترل شدیدی هم روی 
زندگی اجتماعی این زن داشــت؛ او 
را مجبور می کرد کــه دائما برای او 
فیلم بفرستند تا ثابت کند که دروغ 
نمی گوید، تلفن همراهــش را از او 
می گرفت و حتــی در خانه دوربین 
مداربسته نصب کرده بود تا حرکات 

او را زیر نظر داشته باشد. او همچنین 
زمانی کــه خانه نبود، ایــن زن را از 
بیرون رفتن از آپارتمان منع می کرد 
و از طریق ایــن دوربین ها مطمئن 
می شــد که او خانه را تــرک نکرده 
باشــد. علاوه بر همه این ها، این مرد 
ایرانی شــریک زندگی سابق خود را 
مجبور کرده بود تا اعمال جنســی 
وحشــتناکی را انجام دهــد که 1۷ 
دقیقه از آن در قالــب یک ویدئو در 
اسناد دادگاه موجود است. این مورد، 
همان اخاذی جنسی است که برای 
اولین بار در دادگاه هــای دانمارک 

برای آن حکمی صادر شده است. 
در دادگاه مشــخص شــد این زن 
آســیب های فیزیکی متعــددی را 
تحمل کرده که فقط دو مورد از آن ها 

 گزارش روز

 زشت و زیبای دو ایرانی؛ 
یکی در استرالیا و دیگری در دانمارک

یک پسر ایرانی اولین مجرمی شد که در دانمارک به جرم »اخاذی جنسی« به 
زندان می رود

شکسته شدن بینی و دستانش است. 
از قرار معلوم این مرد او را با شکستن 
دوباره همان دست بارها تهدید کرده 

است. 
9 ماه پیش این زن موفق شد شکایت 
خود را به پلیس ببــرد و همان زمان 
این مرد ۲5 ساله دستگیر شد و تا روز 
دادگاه در بازداشــتگاه تحت نظارت 
پلیس نگه داشته شــد. او در دادگاه 
برای همه اتهامات به خصوص اخاذی 
جنســی مجرم شناخته شــد و قرار 
شد ســه ســال، بدون امکان آزادی 
مشروط در زندان بماند. جرم »اخاذی 
جنســی« برای اولین بار در ســال 
۲0۲3 وارد قانون مجازات دانمارک 
شــد و این مرد ایرانی اولین کســی 
اســت که بابت این جرم بــه زندان 

می رود.   

2    یک مرد ایرانــی به نام هادی 
میری کاندید شــورای شــهرداری 
مانینگهام در ملبورن شــده است. او 
اولین فرد ایرانی است که در ملبورن 
اســترالیا نامزد شــورای شهرداری 
ملبورن می شــود. این مرد 41 ساله 

برای شرکت در این انتخابات رزومه 
قابــل توجهــی از فعالیت های  خود 
در زمینه هــای علمــی و همینطور 
ورزشی ارائه کرده است. هادی میری 
سال هاست که در رشته شمشیربازی 
فعالیت می کند و تا به حال 5۲ مدال 
جهانی و آســیایی به دســت آورده 

است.
هادی میری که متولد تهران اســت 
تا 14 ســالگی در ایران زندگی کرد. 
مشخص نیست پس از ایران به کجا 
مهاجرت کرد اما در ســال ۲011، 
زمانی که ۲8 ســاله بود برای ادامه 
تحصیــلات خود به اســترالیا رفت. 
او کارشناســی خود را در رشته های 
مهندسی عمران و همینطور معماری 
دانشگاه کرتین استرالیا گرفت و برای 
ادامه تحصیل در کارشناســی ارشد 
معماری به دانشــگاه دیکین رفت. 
با این حــال او اقامتــش را از طریق 
کار و تحصیل دریافــت نکرد، بلکه 
از طریق فعالیت حرفــه ای خود در 
رشته شمشــیربازی توانست ویزای 
تلنت یا »اســتعداد« دریافت کند. 
هادی میری 19 سال است که در این 

رشته فعالیت می کند و توانسته 5۲ 
مدال در سطح جهان و آسیا به دست 
آورد. این کاندیدای شورای شهرداری 
همچنین در حال حاضر سرمربی تیم 
شمشــیربازی ایالت ویکتوریاست 
و شــاگردان زیادی را زیر بال خود 
گرفته اســت. هادی میری در کنار 
فعالیت های ورزشــی خود از ســال 
۲013 مدیر بزرگترین شرکت انرژی 
اســترالیا شــد و حالا مدیریت یکی 
از شــرکت های بزرگ مهندسی در 
زمینه انرژی پاک را بر عهده دارد. او 
در سال ۲019 یک شرکت مهندسی 
انرژی پــاک در ملبورن و ســیدنی 
تاسیس کرد و موفق شد جوایزی هم 
در این باره کسب کند. او در گفت وگو 
با یکی از رســانه های استرالیا گفته 
است سعی دارد با فعالیت در شورای 
شهرداری مانینگهام، معلومات خود 
را در زمینه انــرژی پاک و همینطور 
تکنولوژی شــهری پیاده کند. او اگر 
موفق شود برای شــورای شهرداری 
رای بیــاورد، طبق قوانین اســترالیا 
می تواند در چهار سال آینده شهردار 

شهر مانینگهام ملبورن شود. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
آتش بس/ شبکه 1۲ رژیم صهیونیستی به نقل از یک منبع مطلع از پیام 
ارسال شده برای خانواده های اسرای صهیونیست در نوار غزه خبر داد. در این 
پیام پیش بینی شده است که جنگ در جبهه شمال طی دو یا سه هفته آتی، 
پایان یابد. به نقل از ایســنا این منبع همچنین گفت: »هدف دســتیابی به 
آتش بس در جبهه های شمال و جنوب و همچنین امضای توافق تبادل اسرا 
اســت. خانواده های اســرای صهیونیســت نســبت به تمرکز کابینه رژیم 
صهیونیستی بر جنگ با حزب الله و بی توجهی به سرنوشت فرزندان اسیر آنها 
در نوار غزه، معترض هستند. صهیونیست ها و خانواده های اسرای صهیونیست، 
علیه سیاست های نخست وزیر رژیم صهیونیستی در جنگ غزه و ورود به جنگ 

با حزب الله لبنان، معترض هستند و او را به رها کردن اسرا متهم کرده اند.«
ابتکار عمل/ نورنیوز نوشــت: »وزیر امورخارجه کشورمان در حالی وارد 
بیروت شــد که رژیم صهیونیســتی تهدید کرده بود هر هواپیمای ایرانی در 
فرودگاه بیروت را مورد هدف قرار خواهد داد. دنیل هاگاری، سخنگوی ارتش 
رژیم صهیونیستی در اظهاراتی بی اساس مدعی شده بود که در پی فرود یک 
هواپیمای ناشــناس در فرودگاه بیروت، جنگنده های نیروی هوایی اسرائیل 
اکنون در حال گشت زنی در منطقه فرودگاه هستند و ما اجازه انتقال سلاح از 
این فرودگاه را نخواهیم داد. این ادعا از این رو از سوی صهیونیست ها صورت 
گرفته بود تا بهانه کافی برای برخورد با هواپیماهای ایرانی که مسئولیت سیاسی 
یا امدادی را برعهده  دارند، داشته باشند. صهیونیست ها در تدارک آن بودند که 
ارتباط لبنان با بیرون را قطع کرده و با مدل تکفیری ها در جنگ سوریه عمل 
کنند. با وجود این شرایط سخت، سفر وزیرخارجه به بیروت که با دستور و تاکید 

رئیس جمهور انجام  شد، خط تحمیلی صهیونیست ها را شکست، تا علاوه بر 
برچیده شدن حصر سیاســی و حضور یک مقام عالی رتبه سیاسی در لبنان، 
حصر امدادی این کشور نیز برداشته شود و 10تُن مواد غذایی و دارویی به عنوان 
کمک های بشردوســتانه در اختیار مردم لبنان قرار بگیرد. در شــرایطی که 
تنش ها در منطقه به اوج خود رسیده، ورود هواپیمای وزیرخارجه به لبنان از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. این سفر در فضای پرتلاطم و حساس منطقه 
صورت گرفت و نشان دهنده ابتکارعمل  قابل توجه از سوی دستگاه سیاست 

خارجی و هماهنگی دقیق میان میدان و دیپلماسی است.«
پیجرها/ سفیر ایران در لبنان با بیان اینکه از نظر بینایی در پی انفجار پیجر 
در دفترش دچار مشکل نشده، گفت: »جراحت ایجاد شده بر روی دستم نیز 
در حال درمان است.« وي با بیان اینکه، از این پیجرها مردم عادی نیز استفاده 
می کردند و چنانچه در تصاویر نیز منتشر شد، حتی متصدی فروشگاه ها نیز از 
آن ها اســتفاده می کردند، گفت: »حتی نیروهای امدادی نیز از این پیجرها 
استفاده می کردند. معلم  مدرســه ما نیز از این پیجرها استفاده می کرد که 
الحمدلله اتفاقی بــرای آن نیفتاد.« امانی با بیان اینکه در این دســتگاه ها با 
همکاری برخی از کشورهای اروپایی که همواره شعار حقوق بشر می دهند، در 
یک عملیات جاسوسی، مواد منفجره بمب گذاری کرده بودند، گفت: »درمورد 
اینکه چرا این عملیات انجام شد و آن مقطع برای انجام این عملیات انتخاب 
شــد، تحلیل هــای مختلفی وجــود دارد؛ ولی مهــم این اســت که آنچه 
صهیونیست ها انجام دادند، یک حرکت ضد قوانین جنگ و برخلاف قوانین 
بین الملل بود و در واقع آنها یک کشتار جمعی را انجام دادند. تعدادی از افرادی 

که در این حادثه مجروح شدند یا به شهادت رســیدند، اطفال بودند.« این 
دیپلمات ارشد كشورمان گفت: »وقتی هشداری از طریق این پیجرها داده 
می شد، افراد دکمه مربوط به آن را فشار می دادند تا پیام را مشاهده کنند. این 
دستگاه در اتاق کار من نیز بود، من عموما خیلی به آن توجهی نمی کردم؛ چون 
دیگر ارکان سفارت به این کار مشغول بودند و به آن می پرداختند ولی آن روز، 
من به صورت تصادفی دکمه مربوطه را فشــار دادم و این پیجر در دســتانم 

منفجر شد.«
فرمانده ارشد/ سردار عبدالفتاح اهوازیان، فرمانده ارشد سپاه پاسداران 
که در سال های جنگ ایران و عراق، فرماندهی قرارگاه نصرت را برعهده داشته 
است، با اشاره به ترور اسماعیل هنیه در تهران، گفت: »شهید هنیه در زمانی 
که مسئولیت حماس را برعهده داشت، به بسیاری از کشورهای جهان از جمله 
تونس، الجزایر، ترکیــه، قطر، امارات، اردن و ...، ســفر می کرد و اســرائیل 
می توانست ایشان را خیلی راحت تر از ایران، در این کشورها به شهادت برساند 
ولی رهبران تمام این کشورها سُنی هستند و اسرائیلی ها منتظر بودند که آقای 
هنیه را به عنوان یک رهبر مبارز سُنی، در کشور شیعه، یعنی ایران، شهید کنند 
که به دو میلیارد مسلمان جهان القا کنند که شیعه ها، ضد سنی ها هستند.« 
بنابر گزارش دیده بان ایران، اهوازیان ضمــن ناجوانمردانه خواندن نحوه به 
شهادت رساندن سیدحسن نصرالله توسط رژیم صهیونیستی، بیان کرد: »تا 
به حال در هیچ کجای دنیا سابقه نداشته است که در یک نقطه، نزدیک 85تُن 
بمب سنگرشکن و ضد استحکامات تخلیه شــود و شش بلوک ساختمانی 
شش طبقه را با خاک یکسان کند و موج انفجار تا ده ها متر به زیر زمین برود. 

احتمال می رود که هم زمان با موج انفجار، از مواد شیمیایی نیز استفاده شده 
و گازهای سمی هم به فرماندهان حزب الله آسیب زده است. گفته می شود که 
گاز سیانور نیز همراه این بمب های سنگرشکن بوده است.« این فرمانده ارشد 
ســپاه با بیان اینکه باید شــهدایی که همراه سیدحســن نصرالله بوده اند، 
کالبدشکافی شــوند تا موضوع استفاده از مواد شــیمیایی همراه بمب های 
ضداستحکامات توسط رژیم صهیونیستی مشخص شود، یادآور شد: »آنچه 
در حال حاضر مطمئن هستیم، این است که پیکر شهید نصرالله ترکش نخورده، 
ولی انگشــتر ایشان بر اثر شــدت موج انفجار، ترکیده اســت. محل حضور 
سیدحســن نصرالله و همراهانش چند طبقه زیر زمین بوده و تاسیســات 
زیرزمینی آسیب زیادی ندیده است، ولی اساسا موج انفجار باعث می شود که 
مویرگ ها از درون بترکد، بنابراین حتما موج انفجار شــدیدی بوده است که 
می توانیم نشانه آن را در ترکیدن انگشتر ببینیم، ولی بعید نیست که دشمن 

از مواد شیمیایی نیز استفاده کرده باشد.«
دستاورد/ سیدمهدی طباطبایی با انتشار پیامی در فضای مجازی نوشت: 
»حضور  پزشکیان در سومین دوره اجلاس گفت وگوی کشورهای آسیایی در 
دوحه، درست یک روز پس از عملیات شــکوهمند »وعده صادق ۲« در اوج 
تهدیدهای رژیم صهیونیســتی، نشانه آشــکاری از عزت و اقتدار جمهوری 
اسلامی ایران در منطقه بود. دیدار رئیس جمهور با امیر قطر، وزیر امورخارجه 
عربستان سعودی، رهبران جنبش حماس، نخست وزیر تایلند و امیر کویت و 
رئیس جمهور تاجیکســتان از ره آوردهای دیپلماتیک ســفر رئیس جمهور 
پزشکیان به قطر بود. همچنین نشست بسیارگرم و صمیمی ایرانیان مقیم قطر 

با دکتر پزشکیان، آخرین بخش برنامه های سفر 1/5روزه رئیس جمهور در قطر 
بود. دستاوردهای ارزشمندی که این سفر در زمینه های مختلف داشته است، 

در زمانی کوتاه، رخ نمایان خواهد کرد.«
شب های قدر/ آیت الله سیدحسن عاملی در صفحه رسمی خود در شبکه 
اجتماعی ویراستی از ســخنان شهید سیدحســن نصرالله درمورد مراسم 
شب های قدر اردبیل گفت. به روایت ایسنا، عاملی در این پست با بیان اینکه 
شهادت سیدحسن نصرالله خیلی به من اثر کرد، نوشت: او جامع تمام خصال 
حمیده و بسیار خوش مشرب و هیبت تماشایی داشت. در آخرین ملاقات که 
پنج ساعت طول کشید، فرمود: »شب های قدر از طریق تلویزیون اردبیل به 
مراسم احیای اردبیل نگاه می کنم.« عرض کردم برنامه ما آذری است، فرمود: 

»کلمات فارسی که به کار گرفته می شود، مشکل من را حل می کند!«.
تعارض/ سیدعلی خمینی )نوه امام خمیني( با اشاره به اینکه تنش زدایی 
با ظلم با ذات جمهوری اسلامی در تعارض است، گفت: »این اصول ماست که 
باعث حیات ما می شــود و باعث می شــود که با افتخار در مقابل نسل کشی 
صهیونیست ها بایستیم؛ حتی اگر همه دنیا سکوت کنند و کشتار غیر نظامیان 
را ببینند و دم بر نیاورند.« وی با تجلیل از مقام مجاهد شــهید سیدحســن 
نصرالله، او را اســطوره مقاومت و نماد جمع میان عقلانیت و جهاد دانست و 
گفت: »گروهی که فکــر می کنند عقلانیت در مصالحه با ظالمان اســت یا 
عقلانیت با جهاد جمع نمی شود، کافی است به روش و منش این فرمانده بزرگ 
نگاه کنند که چگونه با عقلانیتِ خویش، نهــال نوپای حزب الله را به درخت 
تناوری تبدیل کرد که روز به روز رشد کرده و محکم تر و مستحکم تر گشته 

است. درختی که با ترور از بین نمی رود، بلکه آبیاری می شود.«
لایحه/ کیهان نوشت: »رصد اخبار داخل کشور نشان می دهد، برخی از 
رسانه های جریان مدعی اصلاح ، تلاش های سیاسی خود را برای ملغی سازی 
قانون حجاب و عفاف افزایش داده و در حال تولید فشار به رئیس جمهور برای 
عدم ابلاغ این قانون هستند. اخبار رسیده حاکی از آن است كه این جماعت با 
القای این که حجاب، خواست اکثریت جامعه نیست، رئیس جمهور را تحت 
فشارهای سیاسی- رســانه ای برای ابلاغ نکردن قانون حجاب و عفاف قرار 

داده اند.«
فیلترشــکن ها/ وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: »در جلسه 
شورای عالی فضای مجازی، رئیس جمهور دستور بررسی وضعیت کلی اینترنت 
را صادر کرد. در این جلســه علاوه بر موضوع رفع فیلتر، درباره ســاماندهی 
فیلترشکن ها که منجر به آلودگی در اینترنت می شود نیز، صحبت شد. در این 
جلسه رئیس جمهور اعلام کرد از وضعیت اینترنت، ارزیابی جامعی، انجام و 
گزارش شود، اما بحث مربوط به ساماندهی فیلترشکن ها بیش از بقیه موارد 

منعکس شد.«
سه داعشی/ فرمانده انتظامی نوشهر از دستگیری سه عضو گروه تکفیری 
تروریستی داعش در این شهرستان خبر داد. سرهنگ علی اکبر درویشی ظهر 
شنبه در گفت وگو با خبرنگاران از دستگیری سه عضو گروه تکفیری تروریستی 
داعش در این شهرستان خبر داد و گفت: »این گروه تروریستی داعش قصد 
داشتند در یک مجموعه گردشگری پرتردد سطح شهر بندری نوشهر، عملیات 

تروریستی انجام دهند که دستگیر شدند.«

حضور غیرمنتظره علی لاریجانی در تلویزیون

چرا نتانیاهو نمی تواند تحولات اخیر را به موفقیت استراتژیک تبدیل کند؟

علی لاریجانی، مشاور رهبر انقلاب جمعه شب 
به تلویزیون رفت تا در گفت وگوی ویژه خبری 
شرکت کند. لاریجانی پس از رد صلاحیت های 
سال های اخیر، چندان رفت وآمدی با تلویزیون 
نداشت. در سال های اخیر، چهره هایی مانند او 
که قبلا ریاست صداوســیما و مجلس شورای 
اســلامی را برعهده داشــته، اقبال چندانی در 
تلویزیون نداشته اند و از آنها به ندرت دعوت به 
عمل آمده است. اینجا بخش هایی از گفت وگوی 

تلویزیونی علی لاریجانی را بخوانید:
  بحــث نیرو هــای مقاومت و اینکــه ایران 
بازو هایی برای خودش درســت کرده اســت 
تا امتیازاتی بگیرد، ما نیازمنــد چنین چیزی 
نیستیم، یعنی واقعا این نیســت. این هم از آن 
کج فهمی ها اســت که به وجود می آید. اگر ما 
مثلا به مردم عراق کمــک کردیم که در مقابل 
داعش بایستند، ما در این قضیه هزینه داده ایم؛ 
چون داعش یک گروه تروریستی سنگینی بود، 
آمریکایی ها هم آن را به وجود آوردند، خودشان 

هم اعلام کردند.

   ایران واقعا به مردم عــراق کمک کرد. یک 
زمانی آمدنــد موصل را گرفتنــد و بقیه را هم 
گرفتند، خب محتاج بودنــد. آمریکایی ها فقط 
از بالا دستور می دادند و کاری نمی کردند، ولی 
ایران فوری آمد و کمکشان کرد؛ بنابراین ایران 
یک نقش مسئولانه ای در امنیت منطقه ای دارد 
ایفا می کند. واقعا امنیت منطقه مسئله مهمی 
اســت. مســائلی که الان در صحنه بین المللی 
اســت، فقط این مناقشه نیست، شــما وقتی 
می توانید درست تحلیل کنید که مناقشات زنده 

دیگر را هم ببینید.
   مثلا مسئله اوکراین و نزاع جدی که روسیه با 
غرب پیدا کرده است هم یک موضوع فوق العاده 
فعالی اســت. یعنی شــاید از جهاتی فعال تر از 
همین قضیه هم از بعضی از جاها، چون غربی ها 
به روسیه یک حساسیت ویژه ای دارند، یا رقابت 
منفی که آمریکایی ها با چین دارند، آن هم یک 
گسل فعال بین المللی اســت؛ مثل رقابت های 
سنگینی که در مســائل فناوری های نو دارند 
یا مثل هوش مصنوعی. این هــم یک ماجرای 

جدید است. می خواهم بگویم صحنه بین الملل، 
فقط یک پرونده نیست که روی میز این است، 

چیز های دیگري هم است.
   باید دید که ایــن پرونده ها کجا به همدیگر 
می توانند کمک کنند. آیا این ها چیز های جدای 
از هم هستند، یا یک جا هایی روی هم می افتند. 
من فکر می کنم اگر مسئله این منطقه به این سو 
برود که یک عقلانیتی در منطقه حاکم شــود، 
حالا یا آتش بس شــود و یک توافقاتی صورت 
بگیرد، یا به زور این مســئله حل شود، مسائل 
دیگری بین المللی شــرایط فوق العاده ای پیدا 
می کنند. آن وقت، آنهــا از این ظرفیت منطقه 

استفاده خواهند کرد.
   یعنی شرایط کشور های منطقه بالا می آید، 
پایین نمی آید. همیــن دولت هایی که امروز به 
مقاومت خیلی دل مشغولی ندارند، یک روزی 
وقتی که این مســائل حل شود، ســطح و تراز 
این کشــور ها بالا می آید، چون مناقشات دیگر 
برجسته می شــود، آنها نیازمند این کشور های 

منطقه می شوند و ترازشان بالا می آید.

استفان والت، در یادداشتی که وال استریت ژورنال 
آن را منتشــر کرده، نوشــت: »در طی یک سال 
گذشــته، نتانیاهو ســخنان وزیر دفاع خودش، 
مخالفان داخلــی اش، خانواده های گروگان های 
اسرائیلی و دولت بایدن را نادیده گرفته و به شکل 
بی رحمانه ای، جنگی را که با حمله حماس در ۷ 
اکتبر آغاز شده بود، گسترش داده و تمدید کرده 

است.« بخش هایی از این یادداشت را بخوانید:
  دستاوردهای تاکتیکی تضمین کننده موفقیت 
استراتژیک نیستند؛ اما یک نفر می تواند استدلال 
کند که اگر بتوان موفقیت های تاکتیکی کافی را به 
دست آورد، ممکن است بتوان محیط استراتژیک 
را به شکلی گسترده و پایدار تغییر داد. این هدف 
اصلی نتانیاهو است اما دلایل قانع کننده ای وجود 

دارد، که او در این راه، موفق نخواهد شد.
  آســیبی که اســرائیل به محور مقاومت وارد 

کرده، قرار نیست آن را از دور خارج سازد یا موجب 
شود که نیروهای نزدیک به ایران، پرچم سفید بالا 
ببرند. حزب الله، حماس، حوثی ها و ایران، همگی 
در گذشته از ضرباتی سهمگین جان به در برده اند 
و تمایل آنها به تلافی این ضربــات، تنها موجب 

افزایش شدت اتفاقات سال گذشته خواهد شد.
  ریختن ده هــا تُن مواد منفجره بر روی ســر 
گروهی از مردم موجب نمی شــود که شما بر آنها 
فائق بیایید، بلکه عزم آنها را برای گرفتن انتقام را 

تقویت می کند.
  رهبران ترور شده، قبلا جایگزین شده اند. کادر 
حزب الله، بازسازی و مجددا تجهیز خواهد شد و 
تاکتیک های جدیدی مبتنی بر درس هایی که از 

تحولات قبلی آموخته شده، طراحی خواهد شد.
  درمورد فلســطینیان، که ســوءرفتار با آنها 
توسط اسرائیل، ریشه اصلی مشــکل است، آنها 

گزینه چندانی جــز ادامه تلاش برای مقاومت در 
برابر اشغالگری اســرائیل ندارند. اگر اسرائیل به 
آنها یک جایگزین جــذاب نظیر یک دولت پایدار 
فلســطینی یا حقوق برابر را پیشــنهاد می داد، 
شرایط می توانست متفاوت باشد، اما نتانیاهو این 

احتمالات را رد کرده است.
  والت در ادامه مدعی شد: »تحولات اخیر، این 
احتمال را که رهبران ایران تصمیم به کنار گذاشتن 
سیاســت فعلی خود و ساخت ســلاح هسته ای 
بگیرند، تقویت می کند. چنین تصمیمی احتمال 
وقوع یک جنگ تمام عیار منطقه ای را بیشتر خواهد 
کرد اما اســرائیل مدام در حال دادن انگیزه های 
بیشتر به رهبران این کشور برای حرکت به سمت 
یک بازدارندگی نهایی است. اگر این اتفاق رخ دهد، 
موفقیت های اخیر اســرائیل به شکل قابل توجهی 

کوته بینانه به نظر خواهد رسید.«

خبر دو    

دیپلماسي    

قوانین جدید برای 
مهاجرین شرقی 

اقامت دائم در ایران لغو شد

دیگر برای مهاجران چیزی 
به اسم اقامت دائم نخواهیم 

داشت و نیروهای کار فقط 
باید با ریکامندیشن کارفرما 
اقامت بگیرند. با اینکه این ها 
قوانین یکپارچه ای است که 

قرار شده برای همه کشور 
اجرا شود اما حتی باز هم در 

این صورت افغانستانی ها 
اجازه حضور در برخی از 

 استان ها را نخواهند داشت.
 این خلاصه مصاحبه ای 

است که دیروز سخنگوی 
کمیسیون امور داخلی کشور 

و شوراهای مجلس شورای 
اسلامی با ایسنا داشته. 

اینطور که ولی الله بیاتی گفته 
طرحی در حال نگارش است 
که قرار است قوانین اقامت 

در ایران را برای مهاجران 
سخت تر کند. تا امروز چه 

جزئیات دیگری از این طرح 
می دانیم؟

  در طرح سامان دهی 
اتباع به سه گروه نیروهای 

کار، افراد سرمایه گذار یا 
محصلین تقسیم می شوند.

  اتباع برای ماندن در کشور 
و فعالیت به عنوان نیروی کار 
نیاز دارند تا کارفرما آن ها را 

ضمانت کند. 

 بر اساس طرح مذکور 
دیگر چیزی به عنوان اقامت 

دائم اتباع در ایران نداریم 
بلکه برای اتباع سه نوع 
اقامت موقت شامل یک 

ساله، سه ساله و احتمالًا ۷ 
ساله پیش بینی شده است.

  آیا بر اساس طرح مورد 
بررسی، ممنوعیت اقامت 
اتباع خارجی در برخی از 

استان ها و شهرهای کشور 
همچنان وجود خواهد 

داشت؟ این موضوع تحت 
عنوان آمایش سرزمینی در 

طرح مذکور آمده است؛ با 
توجه به اینکه ممکن است 

گروهی از اتباع برای تحصیل 
و گروهی دیگر برای کار به 

کشور ما بیایند، ما باید تعیین 
کنیم که دانشجویان اتباع 

در کدام شهرها امکان حضور 
دارند و نیروهای کار در کدام 
شهرها؛ این آمایش سرزمین 

در قانون دیده شده و بر عهده 
شورای هماهنگی استان ها 

گذاشته شده است.

 این طرح مقوله  اقامت را به 
صورت کلی به صورت موقت 
دیده ایم چراکه به دنبال آن 

نیستیم که اتباعی که در 
کشور حضور دارند، رسوب 

کنند و ماندگاری شان بالا 
برود. 

  بر اساس این طرح ما به 
مهاجرینی که وارد کشور 

می شوند، پس از اسکن عنبیه 
چشم، یک کارت می دهیم 

که همه خدمات مورد نیاز او با 
این کارت ارائه می شود. این 

کارت به هیچ وجه قابل جعل 
نیست و فرد مهاجر باید آن 
را تا زمان خروج از کشور به 

همراه داشته باشد. 

  طرح تاسیس سازمان 
ملی مهاجرت با حضور 

کارشناسان مرکز 
پژوهش های مجلس، 

دولت، وزارت کشور، اداره 
اطلاعات و اطلاعات سپاه 
در کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراهای مجلس 

در دست بررسی است و 
تاکنون نیز بیش از ۲۰ بند آن 

به تصویب رسیده است. در 
این طرح ما خلأهای قانونی را 

پیش بینی و برطرف کردیم؛ 
به عنوان مثال بر اساس 

مصوبه کمیسیون، قرار است 
که یک شورای هماهنگی در 
کشور به ریاست وزیر کشور 

تشکیل شود که ۹ وزیر نیز در 
آن عضویت دارند. این شورا 

وظیفه سیاست گذاری و 
برنامه ریزی را بر عهده دارد. 

همچنین یک مجموعه به 
عنوان کمیسیون هماهنگی 

نیز در کنار این شورا تشکیل 
می شود.

وز
ر ر

خب

مهلا جوادپور

 گالری   

     
امیرجعفری و 
پسرش در کنار 
خواننده رپ 
شایع

   
تیپ خاص و فاخر خانم دولتشاهی در جشنواره ای 

سینمایی در روسیه

   
روز گذشته برای اولین بار در تاریخ ایران، یک زن 

قهرمان مسابقات پرش با اسب کشور شد. فائزه 
غروی، مدیر باشگاه سوارکاری آزمون موفق شد با 

اسب »CA IRAN« قهرمان این مسابقات شود. این 
مسابقات مثل هر سال در باشگاه سوارکاری آزمون 

واقع در ورزشگاه آزادی برگزار شد و امسال مدیریت 
این باشگاه توانست این اتفاق تاریخی را رقم بزند. 
با توجه به اینکه مسابقات سوارکاری مردان و زنان 
جداسازی نشده، این اولین بار است که در ۵۱ سال 

اخیر)از ابتدای برگزاری مسابقات پرش با اسب(، یک 
زن این عنوان را به دست می آورد. جالب است بدانید 

این باشگاه برخلاف اسمش هیچ ارتباطی با سردار 
آزمون نداشته و از سال ۱۳۷۸ فعالیت می کند.

    
ابتکاری استثنائا با مزه از شهرداری. از قرار سردار 

حاجی زاده بچه محله فلاح در جنوب شهر تهران است

     تصاویری از ازدحام جمعیت شدید در خط چهار مترو ایستگاه فردوسی تهران منتشر شده است. علت 
توقف قطارها هنوز مشخص نیست.
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مردم را به غیر از زبان خود، دعوت كنید، تا پرهیزكاری و كوشش در عبادت و نماز و خوبی را از شما ببینند، زيرا اينها خود دعوت كننده است.

 واگویه های انتظار
بیا كه با همه دوری دل از تو وانگرفتم
برو كه با همه ياری مرا نديده گرفتی

 دستور زبان عشق
افتادنِ شماره ات/ روي تلفن ام/  مثل وقت هايي است كه
اسكناس درشتي را/ ناگهان/ در جیب لباسي/ پیدا كنم

شهرياركه مدت هاست/ نپوشیده ام/ هیجان انگیز/ و نادر كافى)ط-الاسلامیه( ، ج 2 ، ص 78، ح 14 شهرزاد رحیم اقلي

کمی مثل فیلم  هزار و نهصد و هشتاد و چهار
درباره یک طرح انتظامی و دو تا نکته فوتبالی

1    این طرح وصل شدن دوربين تمام اماکن 
تجاری و عمومی در همه ایران به مقر پليس 
اماکن، در دنيا سابقه دارد؟ یعنی امری مرسوم 
است؟ راستش وقت نشد تحقيق کنيم اما به 
خودی خود، به نظر خيلی طرح شادی به نظر 

می رسد.
 یک خــورده احســاس قدرت بيــش از حد 
به مامــوران عزیز و زحمتکــش اداره اماکن 
نمی دهد؟ آدم یاد فيلم 1984 می افتد.  البته 
که فقط طرح پرسش است و شاید آن قدر این 
طرح فایده داشته باشد که این نقطه نظر من 
زیاد مهم نباشــد. به هرحال، در دنيا همين 
دوربين های سر چهارراه و کوچه و پس کوچه 
هم کلی مخالف دارد و گروه هایی هستند که 
حتی این نوع دوربين ها را هم تاب نمی آورند. 
حالا این گونه ایجاد ســاختار مراقبتی کمی 
زیاده روی نيست؟  این همه مراقبت لازم است؟ 

 اوکيه؟ من درک نمی کنم؟!

2     چادرملو عجب تيم خوبــی بود. چقدر 
ســاختار خوبی داشــت و چقدر خــوب دفاع 
می کرد. البته که ســه بار تير دروازه شان لرزید 
و نتيجه به دســت آمده، عين عدالــت بود. به 
هرحال، هــم چادرملــوی اردکان و هم خيبر 
خرم آباد آمده اند که ميخشــان را در ليگ برتر 
سفت بر زمين بکوبند و پرسپوليس که همچنان 
ســخت گل می زند. در واقع به جز پرسپوليس 
دوره اوسمار،  سال ها است که به سخت گل زدن 
ســرخ ها عادت کرده ایم. شــاید هم باید کمی 

بيشتر صبر کنيم.

3     دیروز حال و روز طرفداران استقلال موقع 
تماشــای بازی با هوادار جالب بود. خب، هوادار 
تيم قعرنشين جدول بود )استقلال هم دو، سه تا 
پله بالاتر بود البته!( و آنها نمي دانستند که براي 
پيروزی تيمشان لحظه شماری کنند یا برعکس! 
چراکه این احتمال قوی وجود داشــت که اگر 

بختياری زاده با استقلال به نتيجه خوبی برسد، 
مدیران استقلال از خير استخدام مربی خارجی 
بگذرند! و خب، به نتيجه خوب رســيدن با این 
اســکاد درجه یک اصلا کار سختی نبود آن هم 
مقابل تيم قعرنشين. تنها کاری که بختياری زاده 
کرد، این بود که همه بازیکن های خوبش را راهی 
زمين کرد و خط هافبک شامل اندونگ، کاکوتا 
و ماشــاریپوف را راه اندازی کــرد و اجازه داد تا 
ماشــاریپوف با قریحه و تکنيک خاص خودش 
سهم بيشــتری در اداره بازی اســتقلال داشته 
باشد. وقتی تيمی رامين رضائيان و ماشاریپوف 
و کاکوتا و اندونگ و بلانکو را در اختيار داشــته 
باشد، کار سختی براي گرفتن نتایج خوب ندارد. 
اســتقلال در یک بازی برتر با دو گل هوادار را 
در نيمه اول شکســت داد و دیگــر از نيمه دوم 
بی خبر ماندیم. فعــلا طرفدارها باید با ادامه کار 
ســهراب خان کنار بيایند تا ببينيــم بعدها چه 

می شود.

رفقا... عجــب گرفتاریــم به خدا از دســت این 
آدم هایی که هر کاری بکنی بهشون برمی خوره. 
یعنی کلا بنا رو بر این گذاشتن که همه حرف ها و 
کارها، در جهت توهين به این هاست، مگر این که 

خلافش ثابت بشه، که معمولا هم نمی شه.
یکی از این آدم ها، از آشنایانِ منه. وقتی که تماس 
می گيره، در حالِ قضای هر حاجتی که باشــم، 
شيرجه می زنم و گوشــی رو جواب ميدم. در غير 
این صورت، تا صبح روز بعدش باید جواب پس بدم 
که: »چرا تحویل نمی گيری؟ چرا مارو یادت رفته؟ 
زیر پاتو نگاه کن بابــا... می خوای دیگه مزاحمت 
نشم. نه واقعا می خوای دیگه مزاحمت نشم؟ آقا 

من دیگه اصلا مزاحم شما نميشم.«
اینقدر ميگه که دوســت داری بــا کفش بری تو 
حلقش بلکه ول کنه این گِله و گِله گزاری رو. هر 
دفعه هم بيشتر از دفعه قبل از دستت ناراحته و 

بيشتر دليل داره که تحویلش نمی گيری.
امروز کنــار خيابون منتظر تاکســی بودم که یه 

ماشين جلو پام ایستاد:
- »ببين کی اینجاااســت... ببين کی اینجاااست. 
مگه این که کنار خيابون ســعادت دیدن شــما 

نصيبمون بشه.«
بله، خودش بود. با کوله باری از شِکوه ها و شکایات 

...
- »آقا خيلی مخلصيم. اصلا مزاحمت نميشم. به 
خدا خودم ميرم دنبال کارم...« / »یعنی ما لياقت 
این که تاکسی شما هم بشيم نداریم؟... باااشه... 
آقا ميخوای دیگه من مزاحمت نشم؟ آقا من دیگه 

اصلا مزاحم شما نميشم.«

دوباره خودش رو داشت تکه تکه می کرد.
- »آخه شاید مسيرم به شــما نخوره...« / »شما 

کدوم سمت ميری؟«
خيلی سریع متوجه شدم که نام هيچ مقصد پرتی 
تو ذهنم موجود نيســت و محکوم به راستگویی 

هستم.
- »می خوام برم ســمت قلهک...« / »بيا بالا. بيا 
بالا. می رســونمت. بيا که دلم پُره و کلی باهات 

حرف دارم.«
زیرلب، لعنتی به بخت و اقبال فرســتادم و سوار 
شدم. کمربند ایمنی رو نبسته، شروع کرد: »فلانی 
که تحویل نمی گيره... بيســاری که جواب تلفن 

نميده... اون یکی تا منو می بينه در ميره...«
در هيچ حالتی هم اعتقاد بــه این که یک درصد 
هم امکان داره ایراد از خودش باشــه، نداشت و 
همه مخلوقات، از دم نامــرد و فقط به فکر منافع 
خودشونن. ایشــون هم برای مردمان این دوره و 
زمونه، فقط فداکاری کرده. چــون یه لحظه هم 
زبون به دهن نمی گرفت و یــک ضرب به روزگارِ 
لاکردار می تاخت، قبل از رسيدن به مقصد، سعی 
کردم بين یکی از دم و بازدم هاش، بگم که داریم 
می رسيم: »پس چقدر عالی شد امروز دیدمت... یه 
استخونی سبک کردی. من هم دیگه رفع زحمت 

می کنم و حسابی دیگه با هم در تماسيم...«
بعد از این چند جمله من که اســتراحت مکفی 
به فکش داده بود، کلام من رو به حســاب آوای 
چهارپایان گذاشت و با قدرتی مثال زدنی، نيمه 

مربيان رو شروع کرد:
- » اینو برااات بگم... اینو برااات بگم...«

همين »اینو برات بگم«، خود داســتانی شد بی 
پایان از بدیِ مردم ... 

شدت و حدت داستان اینقدر زیاد بود که جرات 
نکردم بگم رســيدیم. از پشــت شيشه ماشين، 
ساختمان مقصدم رو نگاه می کردم که از جلوش 
رد می شدیم. شرح واقعه، ده دقيقه ای طول کشيد 
و به اندازه کل مسيری که اومده بودیم، از مقصد 

دور شدیم.
نقطه پایانی داستان که منعقد شد، سریع گفتم: 

»آقا رسيدیم به جان خودم. بذار پياده شم.«
قول و قرارهای ســفت و محکمی گذاشــت که 
باهاش تماس بگيرم که چند تا ماجرای دسته اول 
از جفای روزگار و نامردمــیِ مردمان برام بگه. به 
جانِ کليه اقوامم قسم خوردم که تماس می گيرم 
و در ماشينش رو بستم، بلکه راضی بشه و بره. یه 
خورده که دور شــد، پریدم اون سمت خيابون و 

منتظر تاکسی شدم.
همينجور که ایــن پا و اون پا می کــردم، مَرکب 
منحوســش دوباره جلو پام ترمز زد. ظاهرا اصلا  
هم مسير نبودیم و ایشــون هم جلوتر، دور زده 

بود که برگرده:
- »دِ نه دیگه... دِ نه دیگه. دمت گرم. تو هم مارو 
بپيچون. دیگه ما غریبه شدیم؟... ما چيکار داریم 
که کجا ميــری؟ ميخوای رد گــم کنی و آدرس 
اشــتباهی ميدی؟ خيلی مزاحميم مــا انگار... دِ 

نه دیگه...«
همينجور که قسم می خورد دیگه مزاحم نميشه، 
رفت که یــه بدبخت دیگــه ای رو گيــر بياره و 
خنجری که من از پشت بهش زدم رو تعریف کنه. 

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

مجادله بر سر اجنه، مظنه تریاک، حملات سگ های ولگرد
   هفته گذشته، حجت الاسلام کرمی، کارشناس تلویزیون اظهارات عجيبی درباره 
جاسوسی اسرائيل با کمک جن ها مطرح کرد که حاشيه های بسياری در ميان رسانه ها 

و فضای مجازی داشت.
پيرو این اظهارات با حجت الاســلام ابراهيم بهاری، کارشناس معارف اسلامی درباره 

درستی یا نادرستی این ادعا از منظر قرآن و روایات گفت وگو کردیم.
گفت وگوی پایگاه فکر و فرهنگ مبلغ را با این استاد حوزه و دانشگاه می خوانيد:

به نظر شما نظر حجت الاسلام  کرمی درباره جاسوســی جن ها برای اسرائيل چه 
ميزان سندیت دارد؟

بنده اظهارنظر حاج آقا کرمی را کامل گوش داده ام، لازم می دانم در ابتدا چند نکته را 
یادآوری کنم، اول اینکه بدون شــک جن به دو شکل کافر و مسلمان وجود دارد، دوم 
اینکه قرآن نيز یک ســوره به این موضوع اختصاص داده و اشارات مفصلی هم به آن 
دارد، سوم اینکه یهود هم دست در تسخير جن داشت و در زمان بعضی از انبيای الهی 

مانند داوود پيغمبر نيز بوده است.
همه این مباحث روشن است اما اینکه اســرائيل در حملات خود از جن کمک گرفته 
جای بحث دارد. سوال اینجاست اگر چنين چيزی وجود دارد چرا در پيدا کردن اسرای 
خودشان در منطقه غزه از قدرت ماورایی و جن کمک نگرفتند تا اجساد را پيدا و از آن 
جا خارج کنند. اگر اسرائيل می توانست و این کار را انجام می داد پيروزی بسيار بزرگی 

را به دست می آورد.
اسرائيل از طریق جن به کدام مقاصدش رسيد؟ 

بالاخره تمام هدف این عمليات این بود که اســرای خود را از دست حماس نجات 
دهند. همچنين دستيابی به تونل های حماس و مجموعه قدرت حماس بود که اگر 
اســرائيل از چنين قدرتی برخوردار بود قطعا به این هدف نيز می رسيدند و باعث 
به بار آوردن خرابی های بی شــمار غزه و بدنامی های خود نمی شدند. اسرائيل اگر 
می تواند از جن ها کمک بگيرد از بعد از شــهادت شهيد هنيه که دنبال آقای یحيی 
سِنوار هستند او را پيدا می کردند ولی هنوز هم نمی دانند ایشان سوریه، لبنان، غزه 

یا کجا حضور دارد.
  يک کیلو ترياک، 200 میلیون تومان:»دکتر سعيد صفاتيان«کارشناس مبارزه با 
اعتياد و مدیرکل اسبق درمان ستاد مبارزه با مواد مخدر در این زمينه گفت: در ایران 
از گذشته های دور مهمترین ماده مخدر و اعتيارآور تریاک بوده است. مهمترین محل 
کشت و توليد تریاک نيز به طور سنتی افغانستان است اما از زمان روی کار آمدن طالبان 
در افغانستان کشت تریاک در این کشور ممنوع و بســيار کم شده است و تریاکی که 
اکنون در بازار توزیع می شود، تریاک هایی است که در انبارهای این کشور از زمان قبل 

از ممنوعيت کشت خشخاش وجود دارد.
وی افزود: قيمت بسياری از کالاها و خدمات تابع تورم اســت اما تغيير قيمت برخی 
کالاها از جمله مواد مخدر تابع تورم عمومی و تغيير قيمت آن نيست و به متغيرهای 
دیگری بستگی دارد. به عنوان مثال تریاک در یک سال گذشته افزایش قيمت زیادی 
پيدا کرده و تقریبا دو برابر شده است و اکنون قيمت یک کيلو تریاک به حدود 18۰ تا 

۲۰۰ ميليون تومان رسيده است.
  رجايی درباره فساد برخی آقازاده ها و نظارت بر روی آنان گفت: در این خصوص 
قوه قضائيه مسئوليت دارد. در مواردی مانند شبنم نعمت زاده دادگاه علنی برگزار شد 
اما این ماجرا باید توسط نهادهای نظارتی بررسی شود اگر تخلفی بود بدون مسامحه به 
قوه قضائيه اطلاع داده شود، حق وتو را از نهادهای مافوق بگيرند که به دليل مصلحت 

بر روی آن سرپوش نگذارند یا مسکوت نشود.
وی با اشاره به پرونده چای دبش گفت: محاکمه متخلفان چای دبش پشت درهای بسته 
انجام شده و من به عنوان فعال سياسی چيزی ندیدم، الآن هم که پای یک وزیر دیگر 
هم به ميان کشيده شده نمی دانيم آنان در دفاع از خود چه گفتند و اساس چه دفاعی 
دارند بگویند. چرا وقتی که یکی از بزرگترین فسادهای بعد از انقلاب رخ داده است پشت 
درهای بسته  و نيمه علنی بررسی شود؟ بحث عقده گشایی نيست، بحث این است که 
وقتی این مسائل به گوش مردم برسد متخلفين بعدی این جرئت را پيدا نمی کنند وارد 

این فازها شوند. قوه قضائيه بدون مسامحه باید نقش آفرینی کند.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا علت نگاه منفی مردم به پدیده آقازادگی، عملکرد 
خودشان است یا بی اعتمادی به مسئولان گفت: هر دو است اما دليل دیگر هم جاافتادن 
اخبار زرد در ميان مردم است، گاهی مواردی را به شخصی منصوب می کنند که ربطی 
به او ندارد. مدت ها یک مداحی را که در اردبيل فوت شده بود، به عنوان داماد نعمت زاده 

مطرح می کردند در حالی که ربطی به او نداشت.
رجایی افزوذ: کليپی هم منتشر شــده که من را به دليل تشابه اسمی به عنوان فرزند 
شهيد رجایی معرفی کردند یا نوشتند فرزند شهيد رجایی در یک مغازه در بازار تهران 
کار می کند. این موضوع درست نيست و فرزند شــهيد رجایی یک تاجر است و با این 
اخبار به دنبال جذب فالوئر هستند. همچنين اخباری درباره تعداد کشتی های فرزندان 
آقای شمخانی منتشر می شود، رســانه ها باید ببينند واقعيت چيست نه اینکه بدون 

تحقيق درباره آن حرف بزنند.
این فعال سياسی اصلاح طلب درباره حواشی ایجاد شده برای دولت پزشکيان گفت: 
اطرافيان دولتمردان باید ورود قانونی داشته باشند تا به حاشيه کشيده نشود. کشور 
از افراد  کارشناس خالی نيست که از نزدیکان استفاده شود. البته باید به مسئولان نيز 
حق داد، برادر آقای خاتمی نيز هم بازرس بود هم رئيس دفتر؛ حضور یک یا دو نفر از 
نزدیکان مسئولان که امين باشند اشکالی ندارد و نباید دست مسئولان بسته باشد اما 
به این معنی که دایره وســيعی از نزدیکان آنان در دولت باشند و اگر بخواهيد رئيس 
جمهور را ببينيد اول با آنان دیدار کنيد. رابط امام با مقامات و حتی سران قوا احمدآقا 

بود، جامعه این را می پذیرد ولی اگر این دایره وسيع تر باشد فسادآور است.
  بخشی از مصاحبه مسعود کرامتی با خبر آنلاين:دوستی مسعود کرامتی و آتيلا 
پسيانی به چه زمانی باز می گردد؟ دوستی ما برای چندین دهه پيش است زمانی که ما 
دانشجو بودیم. آتيلا پسيانی سال بالایی من در دانشکده بود، دو، سه سالی بالاتر بود 
اما رابطه و دوستی خوبی با یکدیگر داشتيم، هميشه برای من آدم قابل احترام، کاملا 
صادق و بسيار آدم خوش قلب و دوست داشتنی ای بود و درباره بازیگری او نيز نمی توان 
حرفی زد، چون بازیگر بســيار خوب و توانمندی بود؛ اما درباره وجه شخصی خودش 
بازهم سر این مسئله باز می گردم آتيلا صداقتی داشت که من در کمتر کسی آن را دیده 
بودم و این برای من بسيار با ارزش بود و عشق عجيبی به بازیگری علی الخصوص تئاتر 
داشت و به نوعی می توان گفت این عشق و صداقت به قدری در او پر رنگ بود که واقعا 

می توان گفت آتيلا همان شرافت تئاتری ها را داشت.
  بر اســاس آماری که از سوی ســازمان ثبت احوال کشور منتشر شده طی 
سال های 1396 تا 1402 تعداد طلاق کاهش داشته است؛ آمار بر اساس طول مدت 
ازدواج تهيه شده اســت و به دوران های کمتر از یک سال، بين یك تا ۵ سال، ۵ تا 1۰ 
سال، 1۰ تا 1۵ سال، 1۵ تا ۲۰ سال، ۲۰ تا ۲۵ سال، ۲۵ تا ۲9 سال و طلاق هایی که 

بيش از ۳۰ سال رخ داده اند، تقسيم بندی می شود.
 تعداد طلاق ثبت شده بر حسب طول مدت ازدواج از سال 9۶ تا 14۰۲ بر اساس آنچه 
سازمان ثبت احوال کشــور اعلام کرده، رو به کاهش گذاشته است؛ بر اساس این آمار 

بيشترین طلاق ها در یك تا ۵ سال اول ازدواج رخ داده اند.
 از سال های 9۶ تا 14۰۲، بيشــترین آمار طلاق هایی که کمتر از یک سال از زندگی 
مشترک رخ داده مربوط به سال 14۰1 با ۲۰۷ هزار و 88۷ طلاق است و این آمار در 

14۰۲ به ۲۰۲ هزار و 18۳ کاهش داشته است.
 در همين بازه زمانی بيشترین طلاق سال اول تا پنجم ازدواج با ۵۷ هزار و ۷8۵ طلاق 

مربوط به سال 1۳9۶ بوده و کمترین طلاق در همين بازه زمانی، با رخ داد ۵۰ هزار و 
9۵۶ طلاق مربوط به سال 14۰۲ بوده است.

 ميزان طلاق بين سال های ۵ تا 1۰ ســال طول مدت زندگی مشترک نيز در همين 
بازه زمانی با 4۷ هزار و ۳۶۰ مورد مربوط به ســال 14۰۰ بوده است؛ همچنين سال 
14۰1 بيشــترین طلاق با ۳۶ هزار و ۵۶۵ طلاق بين سال های 1۰ تا 1۵ سال زندگی 

مشترک بوده است.
  براساس آمار رسمی ثبت شده در ســایت »آپارات« از ابتدای سال 14۰۳ تا پایان 
شهریور و همزمان با پایان تعطيلات تابســتانی برای کودکان و دانش آموزان، نسخه 

دوبله پنج انيميشن سينمایی در رتبه نخست پربيننده ترین آثار قرار دارند.
۲ انيميشن سينمایی »پاندای کونگ فوکار 4« با 89 ميليون دقيقه بازدید و انيميشن 
ســينمایی »ســگ های نگهبان قدرتمند« با 88 ميليون دقيقه بازدید به ترتيب در 

رتبه های اول و دوم این فهرست قرار دارند.
همچنين انيميشن ســينمایی »من نفرت انگيز 4« به کارگردانی کریس رناد که در 
کمپانی ایلومينيشن توليد شده و در ســال ۲۰۲4 به نمایش درآمد با ثبت حدود ۷8 

ميليون دقيقه بازدید در رتبه بعدی قرار دارد.
انيميشن »درون  و بيرون ۲« هم که در سال ۲۰۲4 به ســينماها آمد، با ۵۰ ميليون 
دقيقه بازدید در رتبه چهارم و انيميشن ســينمایی »»اژدهای آرزوها« با ۲۳ ميليون 

دقيقه بازدید در رتبه پنجم قرار دارند.
در رتبه های بعــدی هم اســامی انيميشــن های محبوب دیگــری همچون »هتل 
ترانسيلوانيا ۳« با حدود 1۷ ميليون دقيقه و »گيسو کمند« با 1۶ ميليون دقيقه بازدید 

به چشم می خورد.
  پس از اینکه اخبار متعدد غيررسمی از ســوی منابع مختلف مبنی بر آغاز به کار 
دوباره  شبکه  »من وتو« منتشر شدند، سرانجام این خبر به شکل رسمی از سوی خود 

شبکه اجتماعی »من وتو« نيز منتشر گردید.
خبر فعاليت مجدد در حالی منتشر شده است که از اسپانسر جدید این شبکه خبری 

منتشر نشده است.
شبکه من و تو با پخش برنامه پایانی خود در بهمن 14۰۲ پس از چهارده سال به دليل 

مشکلات مالی و نبود اسپانسر تعطيل شد.
  در بیست ويکمین حراج تهران که به صورت آنلاين 20 مهر برگزار می شود، 

آثاری از هنرمندان معاصر و 35 چهره  جديد ارائه خواهد شد.
در این دوره حراج تهــران آثاری از بزرگان هنرهای تجســمی معاصر و همچنين 
هنرمندان جوان چکش می خورند؛ از جمله این هنرمندان می توان به مرتضی اسدی، 
پرویز کلانتری، کوروش شيشــه گران، زنده یادان رضا مافی، صــادق تبریزی، فرامرز 
پيلارام و مسعود عربشــاهی و هنرمندان انقلابی همچون رســول اوليازاده و حسن 
روح الامين اشاره کرد. همچنين بازیگرانی همچون رضا کيانيان و پانته آ سيروس در 

این دوره حراج تهران اثر دارند.
  دنیای اقتصاد به دولت پیشــنهاد کرد که برای اصلاح قیمت بنزين،کارت 
ســوخت جايگاه ها را جمع کنید. اين روزنامه نوشت: دولت کارت های سوخت 
جایگاه ها را جمع آوری کند و به جای آن اجازه دهد افــراد به راحتی بتوانند مازاد بر 

سهميه خود را البته تا سقفی مقرر، از بنزین آزاد استفاده کنند.
هدف از این کار تعيين مصرف واقعی افراد براســاس کد یا شناسه ملی است.بالاتر از 
سقف مقرر، بنزین با قيمت خيلی بالایی عرضه شود.این کار در راستای افزایش سهم 
بنزین از حجم پول جاری اقتصاد بدون اختلال یکباره در حجم پول سایر بخش هاست.
  محمدرضا شیرزادی، مقام مسئول وزارت بهداشت در مسئله بیماری های 
منتقله از حیوان، اخیرا در سخنانی گفته است: طی سال 14۰۳ تاکنون 4۵۲ هزار 
و 1۷8 مورد حيوان گزیدگی در کشــور رخ داده که 1۳ مورد فوتی داشته است. )به 

دليل بيماری هاری(
به گزارش مشرق، او می افزاید: »در سال 14۰۲ بالغ بر ۳8۶ هزار و ۵۲1 مورد حيوان 

گزیدگی داشتيم که 1۷ فوتی بر جای گذاشت.«پ
دقت شــود که این نيم ميليون حيوان گزیدگی که عمده آن نيز توسط سگ ها رخ 
داده؛ اتفاقی مربوط به یک کشور آفریقایی یا استراليا نيست بلکه این اتفاق در ام القرای 

جهان اسلام یعنی ایران رخ داده است!
ما می دانيم که به صفر رســاندن حيوان گزیدگی هرگز ممکن نيست اما کاهش آن و 
جلوگيری از افزایش این مقوله یک اقدام ساده است که مشخص نيست چرا در ایران 

شاهد آن نيستيم؟
البته قيد »مشخص نيست« یک تعارف است زیرا همه می دانيم که مسئولان پوپوليست 
و ضعيفی که جرأت اجرای قوانين مربوط به سگ های ولگرد و سگ های صاحبدار را 

ندارند؛ عامل بروز این مشکل هستند.
  میزبانی مسابقات دوچرخه سواری کوهســتان قهرمانی کشور با انتقادات 

زيادی همراه بود.
به گزارش ایسنا، مسابقات دوچرخه سواری کوهستان قهرمانی کشور به ميزبانی شهر 
نکا در اســتان مازندران برگزار شد که محل اســکان و تغذیه ورزشکاران مورد انتقاد 

برخی ورزشکاران بود.
حامد سيفی کار  از رکابزنان شرکت کننده در این مسابقات در این مورد به ایسنا گفت: 
محلی که برای اسکان در نظر گرفته بودند، به اسم هتل بود اما بيشتر شبيه مهمانسرا 
بود. برخی ورزشکاران زودتر به محل مسابقات رســيدند تا بتوانند استراحت کنند و 
ریکاوری شوند مانند اعضای تيم زاهدان اما از ورزشــکاران برای هر تخت ۵۰۰ هزار 
تومان گرفته بودند. من زمان پذیرش به محل مســابقات رسيدم و به من گفتند باید 
۵۰۰ هزار تومان پرداخت کنم. وقتی گفتم در بخشــنامه مســابقات درج شده است 
هزینه اسکان با ميزبان است، پاسخ دادند اســتثنا می توانم بروم و کليد اتاق را به من 

تحویل دادند!
او در مورد غذا نيز گفت: دو وعده شــام و صبحانه را باید بــه رکابزنان کراس کانتری 
می دادند. شام آنها دو عدد تخم مرغ آب پز، یک عدد سيب زمينی پخته با ماست بود. 
به بانوان یک وعده ماکارانی دادند. این در شان ورزشکار نيست. اگر نمی توانستند غذا 

بدهند از ابتدا اعلام می کردند.
  به گزارش ايرنا، حجت الاسلام عبدالحسین خسروپناه درباره ممنوع الکاری 
برخی هنرمندان اظهار داشت: شــورای عالی انقلاب فرهنگی، شان سياستگذاری 
دارد؛ اسناد را باید بنویسد و نظارت داشته باشــد؛ طبيعتا باید به حقوق شهروندان، 
مومنين و ذی نفعان توجه و در چارچوب قوانين جمهوری اســلامی، اسناد بالادستی 
قانون اساسی باید این حقوق رعایت شود.دبير شورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: اما 
اگر زمانی یک رفتار خارج از اسناد بالادستی نسبت به افراد انجام شود، شورای عالی 
انقلاب فرهنگی ورود می کند، برخی هنرمندان یا اساتيدی که ممنوع الکار شده اند، به 
شرط آنکه به شورا مراجعه کند و تظلم خواهی کنند، مسائل شان را پيگيری می کنيم.

خسروپناه گفت: در این سال ها، اساتيدی بودند که در مســئله جذب )در دانشگاه(، 
تظلم خواهی کردند و به سراغ شورا آمدند، شورا هم ورود کرد و هيات عالی جذب هم 
تلاش کرده حق این اســتادان را ادا کند، اما این که مســتقيم ورود کنيم مشروط به 

تظلم خواهی است.
محمد خزاعی رئيس ســازمان سينمایی کشــور چندی پيش گفته بود: کمتر از ۳۰ 
هنرمند گرفتار مشکل و ممنوعيت کاری هستند که تعدادی از آنها در خارج از کشور به 
سر می برند و چند نفری هم به خاطر موضوع حجاب مشکل دارند که مشکلات تعدادی 

از آنها با همکاری و کمک خودشان در حال حل شدن است.

مجله زن روز در موسســه کيهان ســربرآورد تا 
 برای دختران و زنان طبقه متوسط که در توسعه

 غول آسای دولت و ادارات دولتی، جمعيت قابل 
توجهی از مردم را تشــکيل می دادند سرگرمی 
فرهنگی ایجاد کند. زن روز  در دهه چهل شــده 
بود موتور محرکه تغييرات فرهنگی دهه چهل.  
ســردبيرش هم مجيد دوامی خبرنگار جنجالی 
دهه ســی که در آمریکا هم تحصيلاتی داشت. 
داســتان از آنجا جالب تر شــد که دوامی طرح 
انتخاب دختر بهار را در زن روز ارائه داد. این طرح 
با حمایت صدرالدین الهی چهره متنفذ روزنامه 
کيهان و همين طور ســيامک پورزند در زن روز 
دنبال شــد و به تدریج تبدیل به انتخاب دختر 

شایسته شد.
اینجا از دسترنج تحقيقات خانم فاطمه قاسم آبادی 
در ســایت به دخت اســتفاده می کنم: در اولين 
تبليغات انتخاب دختر بهار در سال 1۳44 آمده: 
  »دوشيزه ای بين 1۶ تا۲۵ سال، با هوش، مهربان، 
جذاب، باسليقه، خوش لباس، اهل ورزش، خوش 
اندام، خوش عکس، رمانتيک و امروزی، تو دل برو 
و… که در بين خانواده و دوستان محبوب باشد و 

خانواده محترمی داشته باشد.«
از همان ابتدای کار هــم جوایز دختربهار انتخابی 

اینطور مطرح شد :
»داشتن عنوان دوشــيزه بهار، چاپ عکس تمام 
قد در مجله زن روز، سفر هشــت روزه به پاریس 
یا لندن و یا رم به خرج مجلــه زن روز، یک فصل 
بليت مجانی ســينما، هفت روز مهمــان یکی از 
پلاژهای شــمال)ویلاهای کنار ســاحل(، پنجاه 
صفحه موسيقی به انتخاب خودتان به همراه یک 
گرامافون برقی و…« شــرکت کنندگان در این 
مسابقه می بایســت یک قطعه عکس آتليه ای را 
به همراه مختصری از بيوگرافی خود که شــامل 
وضعيــت تحصيلی، طول قــد، وزن و… را برای 

مجله زن روز بفرستند.
اعتراض ها شــروع شــد و از قراردادن معيارهای 
فيزیکی در انتخاب دختر بهار انتقاد شــد. مجيد 

دوامی اما زیرکانه توجيهات خــاص خود را ارائه 
داد:  هدف از دانستن »قد و وزن« پی بردن به این 
مسئله بود که دختر مورد نظر اهل ورزش هست 
یا نه! هدف از بيان شــرط »خوش عکس بودن« 
این بود که چگونه ظاهر شــدن در مقابل دوربين 
و دانســتن بهترین زاویه چهره یکی از معيارهای 
خوش سليقگی و به روز بودن آن دختر به حساب 

می آید.
در توضيح ملاک »خوش پوشی« هم عنوان کردند 
که منظورشان خوش سليقگی است که در مورد 
افراد ساده پوش حتی می تواند معنای ساده بودن 
درعين خوش سليقگی را هم بدهد! مهم تر از همه 
اینکه منظور از »خانواده محترم« در واقع جایگاه 
اجتماعی- اقتصــادی پدر یا مادر نبوده اســت، 
بلکه منظور، داشتن یک شــغل آبرومندانه برای 

سرپرست خانواده بوده است!
خلاصه پس از کلــی مقدمه چينــی و مکافات، 
برخی خانواده ها شــروع کردند به ارسال عکس 
دخترانشــان برای شــرکت در این مســابقات و 
بالاخره در ســال 1۳44 در هياهوی مطبوعاتی 
که عمدتا توســط روزنامه کيهان حمایت می شد 
اولين دوره این مسابقات برگزار شد و دختری به 

نام سيماایزدجو نفراول شد.
ازسال بعد برنده های این مســابقات به مسابقات 
بين المللــی دختر شایســته جهان هــم اعزام 
می شــدند. و خب گاه مقام هایی هم به دســت 
می آوردند. مثل الهه عضدی و یا شــهره نيک پور 
که در ســال های 19۶8 و 19۷۵ دختر شایسته 
جهان شــدند)هرچند برخی می گویند این یک 
دروغ بــوده و مقام ها مربوط به مســابقات فرعی 
دیگری است( و چهره هایی مثل افسانه بنی اردلان 
و رویا روحانی مقدم و شهلاوهاب زاده نيز بين سه 

یا چهارنفر قرار می گرفتند.«
برگردیم به متــن خودمان. از اســم برنده ها و یا 
سرنوشت هایشان می شــد حدس زد که اکثرا به 
خانواده های ثروتمند ایرانی تعلق داشــتند. مثلا 
شهلا وهاب زاده به خاندان وهاب زاده تعلق داشت 

که چند سناتور و چند تاجر مشهور را عرضه کرده 
بودند از جملــه نمایندگــی ب ام و را در اختيار 

داشتند.
شهلا وهاب زاده در ســال 1۳4۶ دختر شایسته 
شده بود و سال بعد هم با کریم پاشا بهادری ازدواج 
کرد. پاشا بهادری  نامزد سابق فرح دیبا در فرانسه 
بود و بعدها هم رئيس دفتر فرح شــد. او با شهلا 
وهاب زاده وصلت کرد و در سال های پس از انقلاب 
در موناکو اقامت کرد. یا مثلا جلوه پاليزبان دختر 
شایسته سال 1۳۵۵  نوه سپهبد پاليزبان بود. که از 
امرای مشهور ارتش بود و سال ها مقام استانداری 
کرمانشاه  را هم داشــت و تعصبی غيرانسانی به 
مسئله ســلطنت ابراز می کرد.  یا شعله زند دختر 
شایسته سال 1۳49 که خب از خانواده زند است 
که یک عضو دیگر این خاندان یعنی پری سيما زند، 
 همسر عبدالرضا پهلوی برادر ناتنی محمدرضا بود. 
خود شعله هم  در موردش دو روایت متضاد است. 
گروهی می گویند که او عروس ژنرال نادر جهانبانی 
شد و همسر انوشــيروان جهانبانی. گروهی هم او 
را همسر تيمســار رمزی عطایی می دانند که در 
ماجرای بازپس گيری جزایر سه گانه همچون یک 
قهرمان ملی ایفای نقش کــرد و بعدها خودش را 
به شکلی عجيب کشــت. یا مهوش صبحی دختر 
شایسته ســال 1۳۵۰ که بعدها عروس خيامی ها 
شد و ضيافتی  که  احمد خيامی برای وصلت او و 
پسرش می گيرد مدت ها به سوژه اصلی  صفحات 
روزنامه ها و مجلات بدل شده بود. هرچند بعدها 
جدا شدند. همين طور شهره نيکپور دختر شایسته 
سال ۵۵ که از بستگان سناتور نيکپور رئيس اتاق 
بازرگانی ایران بود.باز هم هست. مثلا الهه عضدی 
که متعلق به یکــی از متنفذترین و آوانگاردترین 
خاندان های قاجاری بود که دوره پهلوی هم ثروت 
فراوانی اندوخته بودند.  به این ترتيب حتی در این 
ســطح هم همه رقابت ميان دختران خانواد هاي 
ثروتمند بود که به لحاظ فرهنگی با آنچه در ميان 
عموم مردم محترم شــمرده می شد فاصله گرفته 

بودند.  
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میزان فروش شاسی بلند قدرتمند و پُرحاشیه ب.ام.و، یعنی XM ضعیف و کند 
بوده است. از زمان شروع تولید ب.ام.و XM در دسامبر ۲۰۲۲ تاکنون، فروش 
این SUV پردردسر بوده و عملکرد ضعیفی را تجربه کرده است. میزان فروش 
شاسی بلند قدرتمند و پُر حاشیه ب.ام.و، یعنی XM ضعیف و کند بوده و این روند 
در سه ماهه سوم امسال نیز ادامه داشته اســت. در این سه ماه، این خودروساز 
تنها ۳۰۷ دستگاه XM فروخت که نسبت به سه ماهه مشابه سال گذشته که 
۴۴۳ دستگاه فروخته بود، کاهش۳۰/۷درصدی داشت. این خودرو در مقایسه با 
دیگر محصولات ب.ام.و نیز ضعیف عمل کرده است. برای مثال، این خودروساز 
باواریایی در سه ماهه سوم ۵۴۳ دستگاه Z ۴ فروخت.به طور کلی، اخبار فروش 
محصولات این شرکت جالب نبوده اســت. میزان فروش خودرو های سواری ۵ 
درصد کاهش یافته و SUVها 8/۵درصد کاهــش یافته اند. برند مینی کاهش 
بسیار چشمگیر ۳۳ درصدی نسبت به سه ماهه مشابه سال گذشته داشته است.
فروش مدل سری ۳ این خودروساز، علی رغم دریافت به روزرسانی اخیر، 1۳/۷ 
درصد کاهش یافته است. به طور کلی، این شرکت نسبت به سال گذشته تنها 

۲/1درصد کاهش فروش داشته که معادل ۵۷۴۰ دستگاه است.

سارا غضنفری| شــش ماه از سال 1۴۰۳ گذشت و اگر 
بخواهیم واقعیت را درباره واردات خودرو از دوره جدیدی 
که باز شــده بدانیم؛ واقعا رضایت بخش نبوده است. اکثر 
مردم معتقدند ماشــین های وارداتی مثل دوره های قبل 
که واردات باز بود، در سطح شهر مشاهده نمی شوند. در 
نتیجه همان کلید واژه واردات قطره چکانی برای پروسه 
واردات مناسب است. حتی یک از نمایندگان مجلس نیز 
روز گذشته به این موضوع اشــاره کرده است. سیدکریم 
معصومی، نماینده فومن دربــاره واردات خودرو گفت: » 
واردات خودرو به شیوه کنونی  که به صورت قطره چکانی 
صورت می گیرد، نه تنها سبب بهبود وضعیت بازار نشده، 
بلکه بیشــتر راه را برای دلالان و ســودجویان باز کرده 
است، عرضه محدود خودروهای وارداتی، منجر به ایجاد 
بازار دلالی شده و شرایط را برای مصرف کنندگان واقعی 
سخت تر کرده است، درواقع این وضعیت نه تنها کمکی 
به رقابتی شــدن بازار نکرده بلکه انحصار و مشکلات آن 
را تقویت کرده اســت.« طبق آمار گمرک در شش ماهه 
ابتدایی ســال 1۴۰۳ ، حدود ۲۲ هزار دستگاه خودروی 
سواری وارد کشور شده اســت. آمار واردات خودرو در6 
ماهه سال 1۳9۴ را با امســال مقایسه می کنیم. دوره ای 
که اوج واردات خودرو قبل از بسته شدن واردات به دلیل 
تحریم ها بود. در 6 ماهه ابتدای ســال جــاری ۲۰هزار و 
886 خودرو به ارزش ۴96میلیون و 9۴۲هزار دلار معادل 
روزانه بیش از 11۲ خودرو به کشــور وارد شــده است. 
همچنین براســاس آمار گمرک در سال 9۳، تعداد 1۰۲ 
هزار و 68۳ خودروی سواری به ارزش ۲ میلیارد و 1۲8 
میلیون و 6۲6 هزار و ۳96 دلار به کشور وارد شد. مقایسه 
واردات خودرو در شــش ماهه ابتدایی سال 9۴ با شش 
ماهه ابتدایی امسال، نشان می دهد  واردات خودرو بعد از 
این همه گذشت زمان، هدف عجیبی را نشانه نرفته است. 
این موضوع  در حالی است که همین امسال تاکنون سه 
نمایشگاه خودرو )نمایشگاه تحول صنعت خودروی تهران، 
نمایشگاه خودروی شــیراز و نمایشگاه خودروی مشهد( 
برگزار شده است و در آستانه برگزاری نمایشگاه خودروی 
تبریز هستیم. ماشــین هایی که وعده واردات شان داده 
شده؛ به عنوان نمونه از این نمایشگاه به نمایشگاه دیگری 
می روند، بلاگرها از آنهــا در فضای مجازی فیلم و عکس 
تهیه می کنند اما در واقعیت، مردم عادی آنطور که باید و 
شاید این ماشین های وارداتی را در سطح شهر نمی بینند. 
همان ماشین های خودروســازان خصوصی، مونتاژی ها 
و ساخته های خودروســازان دولتی در سطح شهر غالب 
هستند. در این گزارش پرونده واردات خودرو ظرف شش 
ماهه اول سال جاری را بررسی می کنیم تا مشخص شود 
اصلا وضعیت خودروهای خارجی جدید به چه شکل است 

و چه معضلاتی بر سر راه شان وجود دارد.

1  این 40 هزار دستگاه ماشین وارداتی
پس کجاست؟

اواخر سال 96 بود که واردات خودرو برای همیشه بسته 
شد. حدود پنج ســال بعد واردات خودرو باز شد و اولین 
محموله خودروهای وارداتی که برای کوشــاخودرو بود، 
در دی ماه 1۴۰1 به کشور آمد. در 11 ماهه سال 1۴۰1، 
حدود ۳۲1 دستگاه خودروی ســواری به کشور آمد. در 
ســال 1۴۰۲ نیز به گفته رئیس گمرک، 11 هزار و ۲۳6 
دستگاه خودروی ســواری به ارزش ۲۲۳ میلیون و 861 
هزار دلار ترخیص قطعی شده اســت. برای شش ماهه 
ابتدایی ســال 1۴۰۳ هم رقم ورود ۲۲ هزار دســتگاه را 
می دهند. نهایتا ظرف دو سال و خرده ای، حدود ۴۰ هزار 
دستگاه خودرو وارد کشــور شده است. سوال اینجاست؛ 
واقعا کسی ۴۰ هزار دستگاه خودرویی که اعلام می شود 
ترخیص قطعی شده  را دیده است؟ مشکل کجاست؟ این 
خودروها در گمرک مانده اند؟ مشکل پلاک و شماره گذاری 
و استاندارد دارند؟ یا ارز تخصیص داده نشده که شرکت ها 
اقدام به عرضه و تحویل شان نمی کنند؟ اصلا این آمار واقعا 
درباره خودروهای ترخیص شده است یا فقط این میزان 
ثبت سفارش شده اما به دلیل مشکل ارز اصلا به مرحله 
ورود به کشور نرسیده اند. سازمان توســعه و تجارت به 
عنوان متولی امر واردات خــودرو که اتفاقا برایش رئیس 
جدید در دوره جدید ریاست جمهوری آمده، چه زمانی به 

این موضوعات پاسخ خواهد داد؟

2  چرا مردم خودروهای وارداتی 
را نمی خرند؟

افت قیمت خودروهای وارداتی، مسئله ای غیرقابل کتمان 
اســت. در بازار شــاهد ریزش قیمت های این خودروها 
بوده ایم. فکرش را بکنید تویوتا کرولا توربو ابتدای ســال 
1۴۰۳، ۴میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان قیمت داشت، حالا 
هنوز سال هم به پایان نرسیده ۲ میلیارد و ۷۵۰ میلیون 
تومان در بازار آزاد قیمت خورده  است. قیمت سامانه این 
خودرو حدود ۲میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان است. اما با این 
حال باز هم مردم حاضر به خرید این خودروها نیستند. آمار 
فروش این خودروها عدم استقبال مردم را نشان می دهد. 
قیمت برخی از این خودروها افت ۳۰درصدی را نیز نشان 
می دهد. اما باز هم مردم نمی خرند. کارشناسان می گویند 
در ابتدای باز شدن واردات خودرو، مردمی که سال هاست 
فقط تولیدات داخلی و مونتاژی را دیده بودند یا خودروهای 
برند دست چندم با قیمت گزاف، برای خودروهای خارجی 
عطش زیادی داشتند. ۳۳ هزار نفر همان ابتدا و در دوره 
اول ســامانه فروش خودروهای وارداتی ثبت نام کردند و 
۵۰۰ میلیون تومان پول نیز در حساب وکالتی شان بلوکه 
شد. دلالان هم بیکار ننشسته و از این عطش مردم برای 

خودروهای وارداتی سوءاستفاده کرده و قیمت های نجومی 
روی این خودروها گذاشتند. اما با گذشت زمان و مشخص 
شدن ماهیت خودروهای وارداتی که اکثرشان چینی بود 
یا رگه چینی داشت، انگار مردم گفتند برای خرید چنین 
خودرویی با چنینی قیمتی نباید هزینه کنند. از ســوی 
دیگر، دردسرهای ثبت نام در سامانه و بلوکه کردن پول و هر 
بار تغییر ماشین انتخابی شان، انگار در ذوق خریدار واقعی 
زد تا از خرید این ماشین ها صرف نظر کند و ترجیح بدهد به 
سمت همان خودروهای مونتاژی و تولیدی خودروسازان 
خصوصی برود که با شــرایط اقساطی می فروشند.تاخیر 
در تحویل خودروها و مشــخص نبــودن خدمات پس از 
فروش شان که بماند. همین امر در کاهش قیمت خودروها 

و عدم استقبال از آنها موثر بود.

3   شایعه تعلیق ثبت سفارش 
خودرو در سال 1403

یکی از موارد مهمی که این روزها مطرح می شــود، شایعه 
تعلیق ثبت سفارش خودرو بعد از شروع سال 1۴۰۳ است. 
اگرچه   مهدی ضیغمی، رئیس ســابق ســازمان توسعه و 
تجارت این موضوع را در شهریورماه تکذیب کرد  اما واقعیت 
در عمل فرق دارد. شاید  روی کاغذ ثبت سفارش باز باشد 
ولی در عمل ثبت سفارشی در سال جدید صورت نگرفته 
است. اگرچه   واردات رقم ۲۲ هزار دستگاه را در این شش 
ماهه نشان می دهد اما این موضوع مربوط به ثبت سفارش 
خودروها قبل از سال 1۴۰۳ اســت. در واقع خودروهایی 
که پارسال ثبت سفارش شدند، در حال ترخیص هستند. 
ضیغمی در تکذیبه خود به موضوع تخصیص ارز اشــاره 
کرده و گفته بود بانک مرکزی در حال همکاری است. اما 
هفت صبح در تحقیق از چند شرکت واردکننده خودرو به 
این نتیجه رسید که ثبت ســفارش در سال جدید با اینکه 
سایت باز است؛ انجام نشده. در نتیجه نمی توان گفت این 
موضوع فقط یک شایعه است. شائبه اینکه چرا ثبت سفارش 
انجام نشده است را به این دلیل عنوان می کنند که در ابتدای 
باز شدن واردات، برندهای چینی به کشور سرازیر شدند. 
وقتی در مراحل بعدی پای ژاپنی ها و کره ای ها به میان آمد، 
در نتیجه مردم به چینی ها اقبالی نشان ندادند. حالا حجم 
زیادی خودروی چینی وارداتی بدون مشتری در بازار مانده 
که باید به فروش برود تا مجدد ثبت سفارش آغاز شود.  در 
پایان بندی این گزارش باید بررسی کرد شاید وعده افزایش 
واردات خودرو تا پایان سال محقق شود و دست مردم نیز 
به این خودروها برســد. ماه قبل از تخصیص یک میلیارد 
دلار ارز توسط بانک مرکزی برای واردات خودرو خبر آمد 
که حدود ۵۰ هزار دســتگاه خودرو با سقف ۲۰ هزار دلار 
می شود. به هرحال اگر مورد محقق نشود، نمی توان گفت 

حتی واردات قطره چکانی بوده است. 

گاراژ

غول هوندا رونمایی شد
هوندا750X-ADVبرایسال2025عرضهمیشود

مدلی از هوندا که کلاس اســکوتر ادونچری را در جهان 
راه اندازی کرد، X-ADV  از سوی هوندا برای سال ۲۰۲۵ 
به روزرسانی هایی دریافت کرده است. آخرین قدم به جلو 
با بدنه آغاز می شــود  که به منظور ایجاد ظاهری تیزتر و 
تهاجمی تر در جلو X-ADV، طراحی مجدد صورت گرفته 
است. این تغییرات به لطف فلاپ های جدید با زوایای تیز 
و چین خوردگی های مشخص، ظاهری تقریباً اوریگامی 
مانند به مدل ۲۵MY بخشــیده اســت. طراحی خاص 
و انحصاری جلو نیز با طراحی مجــدد چراغ های دوگانه 
LED تقویت شده اســت که اکنون دارای چراغ های روز 
)DRL( با کارایی بالا هستند و در یک ابتکار جهانی برای 
موتورسیکلت ها، به طور ظریف نشانگرهای X-ADV را 

نیز یکپارچه می کنند.
    امکانات هوندای جدید

مدل ۲۵MY X-ADV مشخصات غنی تری را ارائه می دهد 
که هدف آن ارتقای کارایی و راحتی است. این ویژگی ها با 
یک صفحه نمایش TFT تمام  رنــگ ۵ اینچی بازطراحی 
شده آغاز می شود که دارای گرافیک، منوها و عملکردهای 
جدیدی اســت که از طریق یک ســوییچ چهارطرفه با نور 
 TFT پس زمینه کنتــرل می شــود. این صفحــه نمایش
به گونه ای طراحی شــده که در روزهای روشن به بهترین 

نحو قابل خواندن باشــد و همچنیــن دارای قابلیت اتصال 
Honda RoadSync است که امکان یکپارچگی بی وقفه 
با گوشی های هوشمند کاربران را فراهم می کند. کروز کنترل 
نیز یکی دیگر از افزودنی های مفید در ســال ۲۰۲۵ برای 
سفرهای طولانی جاده ای است. همچنین ارتقاهای بیشتر 
در زمینه کارایی و راحتی شامل صندلی ضخیم تر است که 
به منظور دسترسی آسان تر به زمین بازطراحی شده و یک 
شیلد جلو با قابلیت تنظیم آسان تر.بســته به نوآوری های 
موجــود در  X-ADV، مــدل ۲۵MY دارای ۲۵ قطعه 
بدنه است که از مواد پایدار مانند پلاستیک های بازیافتی و 
پلاستیک های بیومس ساخته شده اند. این استفاده گسترده 
از چنین موادی در هیچ یک از موتورسیکلت های قبلی هوندا 
بی سابقه است. استفاده از مواد پایدار Durabio™ و دیگر 
پلاستیک ها و لاستیک های بازیافتی برای بدنه، بخشی از 
هدف بلندمدت هوندا برای دستیابی به » استفاده 1۰۰درصد 

از مواد پایدار« تا سال ۲۰۵۰ است.
   مشخصات فنی

موتور دو سیلندر موازی عملکرد قوی در بازه های پایین تا 
میانبرد با مصرف سوخت بسیار عالی  روی این مدل عرضه 
شده است؛ حداکثر قدرت همچنان  روی ۵8/6 اسب بخار 
تنظیم شده است و گشتاور چشم گیر 69 نیوتن متر را ارائه 

می دهد، در حالی که کارایی تا ۲۷/۷ کیلومتر در هر لیتر 
را نیز فراهم می کند. همچنین مهندسان هوندا جعبه دنده 
دو کلاچه )DCT( را بیشتر بهینه سازی کرده اند تا شروع 
حرکت از حالت ســکون نرم تر باشــد و کنترل بیشتری 
در ســرعت های زیر 1۰ کیلومتر در ساعت ارائه دهد که 
توانمندی های X-ADV را در محیط های شهری به طور 

قابل توجهی افزایش می دهد.
   به روزرسانی هوندا 2025

به روزرســانی مدل ۲۵MY همچنین شامل یک پالت 
رنگی جدید خواهد بود و X-ADV در سه رنگ جدید ارائه 
می شود: مشکی گرافیتی، سفید مرواریدی و خاکستری 
مات عمیق.علاوه بر این، یک نسخه ویژه منحصر به فرد 
از X-ADV با رنگ زرد مات Gold Finch به ســبک 
»سایبرپانک« با مجموعه گرافیک دورنگ انحصاری در 
دســترس خواهد بود. در حال حاضر، قیمت پایه هوندا 
X-ADV ۷۵۰ در نمایشــگاه های موتورسیکلت بزرگ 

هوندا در فیلیپین 8۳9۰۰۰ پزو است.

آیا حوادث اخیر بر قیمت ها تاثیر گذاشته است؟

بررسی روند بازار خودرو حاکی از آن اســت که در طول یک هفته گذشته 
پراید SE 1۵1 مدل 1۴۰۳ در بازار خودرو بــا افزایش 1۰ میلیون تومانی 
به قیمت ۳۴۰ میلیون تومان و پراید SE 1۵1 مدل 1۴۰۲ نیز با افزایش ۴ 
میلیون تومانی به قیمت ۳19 میلیــون تومان به فروش رفت.در این میان، 
قیمت پژو ۲۰6 تیپ ۳ پانوراما مدل 1۴۰۲ در حدود 1۰ میلیون تومان گران 
شده و 6۴۵ میلیون تومان قیمت خورده است. پژو ۲۰۷ دنده ای مدل 1۴۰۳ 
نیز ۷۴۰ میلیون تومان به فروش رفت. همچنین پژو ۲۰۷ پانوراما اتوماتیک 
TU۵P مدل 1۴۰۳ در حدود ۲۰ میلیون تومان گران شد و یک میلیارد و 
۳۰ میلیون تومان به فروش رفت. پژو ۲۰۷ تیپ ۵ مدل 1۴۰۲ نیز ۵ میلیون 
ELX- تومان گران شد و 66۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما پژوپارس
TU۵ مدل 1۴۰۲ با افزایش ۵ میلیون تومانی، به قیمت 8۲۵ میلیون تومان 
رسید. پژوپارس LX مدل 1۴۰۲ هم ۵ میلیون تومان گران و 8۷۵ میلیون 
تومان قیمت پیدا کرد.بنا به این گزارش، تارا اتوماتیک V۲ مدل 1۴۰۳ در 
بازار ۲۵ میلیون تومان گران شد و به قیمت 9۰۰ میلیون تومان رسید. تارا 
دنده ای V1 مدل 1۴۰۳ نیز با افزایش ۳۰ میلیــون تومانی، ۷6۵ میلیون 
تومان قیمت خورده است. گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد دناپلاس 
اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1۴۰۳ در حدود ۲۰ میلیون تومان گران شد 
و 99۰ میلیون تومان تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال 
مدل 1۴۰۲ هم با افزایش 1۰ میلیــون تومانی، 96۰ میلیون تومان قیمت 
خورده است.راناپلاس مدل 1۴۰۳ نیز ۵ میلیون تومان افزایش قیمت داشت 
و 6۲۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. راناپلاس مدل 1۴۰۲ هم در بازار ۵8۵ 
میلیون تومان به فروش رفت. همچنین ســاینا S دنده ای دوگانه سوز مدل 
1۴۰۳ در بازار با افزایش 1۰ میلیون تومانــی، ۴۴۵ میلیون تومان قیمت 
خورده است. اما سمند سورن پلاس EF۷ دوگانه سوز مدل 1۴۰۳ در حدود 
۳۰ میلیون تومان گران و ۷۵۵ میلیون تومان فروخته شد.شاهین G اتومات 
CVT مدل 1۴۰۳ هم 1۰ میلیون تومان گران شــد و 8۰۵ میلیون تومان 
قیمت پیدا کرد. همچنین کوییک GX L دنده ای مدل 1۴۰۳ هم با افزایش 

1۵ میلیون تومانی، به قیمت ۴۳۰ میلیون تومان به فروش رفت.

پژو E-408 کراس اوور کوپه برقی معرفی شد

شرکت پژو قصد دارد نســخه برقی از کراس اوور کوپه ۴۰8 را در نمایشگاه 
پاریس ۲۰۲۴ رونمایی کند. البته این دو خودرو با پژو ۴۰8 بازار چین، کاملا 
متفاوت هستند. ابعاد بدنه پژو E-۴۰8 در طول، عرض، ارتفاع و فاصله بین 
محورها به ترتیب ۴/69، 1/8۵، 1/۴9و ۲/۷9 متر اعلام شده که با همتای 
درون سوز یکسان است. البته این مسئله جای تعجب ندارد، چراکه هر دو 
مدل براساس پلتفرم E-EMP۲ طراحی شده اند.تنها تفاوت بارز میان این 
دو مدل را می توان طراحی جدید رینگ های 19 اینچی پژو E-۴۰8 دانست. 
 ،Obsession آبی ،Okenite مشتری می تواند یکی از ۵ رنگ ســفید
خاکستری Selenium، قرمز Elisir یا مشکی صدفی را برای این خودرو 
انتخاب کند. به گزارش باما، طراحی داخلی پژو E-۴۰8 براســاس فلسفه 
Peugeot i-Cockpit شکل گرفته اســت. خطوط شکسته و زاویه دار 
داشبورد به همراه نمایشگر 1۰ اینچی لمسی با پشــتیبانی از مسیریاب، 
دستیار صوتی، چت GPT و ارتباط اپل کارپلی و اندروید اتو، از مهم ترین 
نکات قابل توجه در کابین این خودرو به شمار می آید.پژو E-۴۰8 در دو تیپ 
Allure و GT با تجهیزاتی شامل پمپ گرما، چندین سامانه دستیار راننده 
و غیره، عرضه خواهد شد.فضای ۴۷1 لیتری محفظه بار پژو E-۴۰8 پس از 
تا کردن صندلی های عقب به 1/۵۴۵ لیتر افزایش می یابد. یک محفظه 6۵ 
لیتری هم در زیر کاپوت قرار دارد. راننده پژو E-۴۰8 می تواند یکی از سه 
حالت اقتصادی، عادی و اسپرت را انتخاب کند که حداکثر قدرت پیشرانه را 
 ۴۰8-E به محدوده 166 تا ۲۰6 اسب بخار می رساند. ثبت سفارش برای پژو
در اروپا به زودی آغاز خواهد شــد. البته فعلا از قیمت این خودرو اطلاعی 
در دسترس نیست. پژو E-۴۰8 در ابتدای ورود به بازار، به یک موتور برقی 
روی محور جلو با ۲۰6 اســب بخار قدرت و ۳۴۵ نیوتن متر گشتاور مجهز 
شده است. مجموعه باتری NMC به ظرفیت ۵8/۲ کیلووات ساعت هم برد 

حرکتی ۴۵۰ کیلومتر )برمبنای WLTP( را فراهم خواهد کرد.

یک کراس اوور ژاپنی در راه ایران

اکلیپس ۲۰۲۵ از برند میتسوبیشــی که در نمایشــگاه خودروی مشهد نیز به 
نمایش درآمد؛ گفته می شود ثبت سفارش شده و احتمالا به زودی به ایران برسد. 
البته که مشخص شده انگار بین ثبت سفارش خودروهای وارداتی تا رسیدن شان 
به ایران و شــماره گذاری و پلاک فاصله زیادی وجود دارد. اکلیپس ۲۰۲۵ به 
عنوان یک کراس اوور از موتوری 1/۵ لیتری چهار سیلندر توربو برخوردار است 
که می تواند 16۳ اســب بخار قدرت تولید کند. این نیرو توسط یک گیربکس 
CVT 8 هشت سرعته به چرخ ها منتقل می شود. اکلیپس ۲۰۲۵  که قرار است 
با آرین موتور عرضه شود، دو دیفرانسیل است. بهره گیری از سیستم  چهارچرخ 
محرک موجب کنترل  پایداری بهتر این خودرو در وضعیت های مختلف حرکتی 
در جاده های متفاوت خواهد شد. مصرف سوخت ترکیبی اکلیپس ۲۰۲۵، ۷ لیتر 
در 1۰۰ کیلومتر و شتاب صفر تا 1۰۰ نیز 9/8 ثانیه و حداکثر سرعت آن ۲۰۰ 

کیلومتر بر ساعت اعلام شده است.

دندهمعکوس 

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد 

بررسیکارنامهششماههوارداتخودروازابتدایسالوشایعهتعلیقثبتسفارشات

وزارتصمتتصمیمبه واردات خودرو     یا    رویافروشی  بلاگرها ؟
تغییرقیمتخودروهاندارد
17ماهاستقیمتهاتغییرینداشتهاست

حدود 1۷ مــاه از فریز قیمتــی محصولات خودرویی می گــذرد؛ این در 
شــرایطی اســت  که برخی منابع آگاه عنوان می کنند وزارت صمت فعلا 
قصدی مبنی بر اصلاح قیمت خودروها ندارد. طبق گزارشــات رســمی 
خودروسازان به بورس ، زیان انباشته از مرز ۲۷۰ همت گذر کرده حال آنکه 
وزارت صمت چندان مایل به اصلاح قیمتی محصولات خودرویی نیست. 
واقعا سوال اینجاست چرا باید محصولاتی که تولیدشان با ضرر جانی و مالی 

همراه شده را افزایش قیمت داد؟!
به گزارش ایران جیپ، با توجه به شــرایط کنونی و روند تولید محصولات 
زیان ده ظاهرا مســیر دیگری برای تامین نقدینگی خودروسازان،  پیش 
روی آنها قرار گرفته است و آن نیز راه باز واردات خودرو برای جبران زیان 

تولید است.
دراین زمینه شرکت سایپا پیش قدم اســت و به عنوان دومین وارد کننده 
بزرگ خودروی کشور در شش ماهه نخست ســال جاری ۵ هزار و ۴۴۵ 

خودرو به ارزش 6۵ میلیون دلار وارد کرده است .
سه  محصول چانگان CS۳۵ پلاس، CS۵۵ پلاس و UNI-T در دستور کار 

واردات گروه سایپا قرار دارد.
هرچند واردات خودروهای خارجی هنوز در گــروه صنعتی ایران خودرو 
جایگاهی ندارد اما طبق گفته مدیرعامل این شرکت ، ایران خودرو نیز بنا 

دارد با تامین ارز ورود خارجی ها ، در این مسیر گام های بلندی بردارد.
ایران خودرو اگر چه  بعد از لغو توقف واردات ، همانند سایپا بر واردات خودرو 
متمرکز نیست با این حال شرکت یاد شده در لیست 1۰ شرکت وارد کننده 

خودرو قرار دارد با این تفاوت که در رتبه آخر این لیست است.
ایساکو کیش شرکتی است که به واردات محصولات خودرویی ایران خودرو 
می پردازد. این شرکت در شش ماهه نخست سال جاری ۵۵۰ خودرو به ارز 

9 میلیون دلار وارد کشور کرده است.
خودرو shinemax از شرکت دانگ فنگ چین در دو کلاس هیبریدی و 

بنزینی محصولات قابل عرضه در این شرکت است.
با توجه به روند فعلی ، خودروسازان از یک سو مشکلات نقدینگی خود را با 
واردات حل و فصل می کنند و از سوی دیگر بازاری برای رقابت با محصولات 

مونتاژی و وارداتی برای تولید کنندگان فراهم می شود.

لاچ
مک

نی

گاراژ

    وب گردی

استلانتیس، مالک جیپ برای ده ها هزار جیپ رانگلر 
هیبریــد و گرند چروکی هیبریــد فراخوان مهمی در 
خصوص آتش گرفتن باتری ها صادر کرد. اخیرا مالکان 
و دارندگان جیپ های رانگلــر هیبرید و گرند چروکی 
هیبرید روزهای خوبی را در آمریکای شمالی، جنوبی و 
اروپا سپری نمی کنند. پس از آتش گرفتن 1۳ دستگاه 
از این مدل ها و اعلام گزارشــش، جیپ و استلانتیس 
طــی بیانیه ای از 19۰ هزار دســتگاه از هــر دو مدل 
درخواست کرد تا به نمایندگی ها مراجعه کرده و نسبت 
به رفع ایراد به وجود آمده در باتری ها اقدام کنند.جیپ 
رانگلر ۴XE از مدل های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۴ و جیپ گرند 

چروکی ۴X از مدل های ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۴ خوردروهایی 
بودند که دچــار این ایراد فنی بزرگ شــدند. از میان 
خودروهای آســیب دیده، 1۵۴هزار خودرو در ایالات 
متحده، 1۴هزار  در کانــادا و  ۷۰۰ خودرو   در مکزیک 
و  نزدیک به ۲6هزار در خارج از آمریکای شمالی قرار 
دارند. Stellantis تخمین می زند که تنها ۵ درصد از 
وسایل نقلیه فراخوان شده – تقریباً 9۷۰۰ دستگاه – 
ممکن است این نقص را داشته باشند که شامل آسیب 
به جدا کننده سلول باتری است. استلانتیس در ادامه 
بیانیه خود اعــلام کرده که مالکان از شــارژ جداگانه 
باتری ها خــودداری کرده و همچنیــن این خودروها 

را دور از ســازه ها و مناطق پرجمعیت پــارک کنند. 
همچنین راه حلی که شرکت برای رفع این ایراد در نظر 
گرفته، به روزرسانی نرم افزاری در بخش شارژ باتری ها 
و در صورت لزوم تعویض پک باتری های خودروست. 
ســوختن و آتش گرفتگی باتــری خودروهای برقی و 

هیبریدی مورد تازه ای نیست. 
فرایند ساخت و البته نحوه به کار گیری باتری ها در این 
خودرو ها به گونه ای است که در برخی اتفاقات طبیعی 
همچون سیل به ســرعت آتش می گیرند. آب شور و 
باتری های لیتیوم-یون به خوبی با یکدیگر ترکیب شده 

و  آتش سوزی رخ می دهد.

هشدار فوری درباره احتمال آتش  گرفتن خودروهای برقی جیپ
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قیمت تخم مرغ مشخص شد
روز شنبه ۱۴مهرماه قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ بین ۵۶ تا 

۵۹هزار تومان متغیر بود. براساس اعلام اتحادیه مرکزی 
مرغداران میهن، هر کیلوگرم تخم مرغ روز ۱۴مهر ۱۴۰۳، 
حداقل ۵۶هزار و ۲۰۰تومان و حداکثر ۵۹هزار تومان بوده 

است. بازار تخم مرغ در دو سال اخیر وضعیت به سامانی 
داشته است. به طور معمول در نیمه نخست سال با گرمای 

هوا، نرخ این محصول پروتئینی کاهش یافته؛ حتی پایین تر از 
نرخ مصوب مي رود و در نیمه دوم سال با کاهش دما، قیمت  
آن، افزایش پیدا می کند. هر شانه ۳۰عددی تخم مرغ بین 

۱۱۰ تا ۱۵۰هزار تومان براساس وزن آن متغیر است.

برنامه ریزی برای نصب کنتورهای هوشمند برق
مدیرعامل شرکت توانیر از برنامه ریزی برای نصب ۹میلیون دستگاه 

کنتور هوشمند طی دو سال آینده خبر داد. مصطفی رجبی مشهدی 
مدیرعامل توانیر با اشاره به اینکه تاکنون بیش از چهار میلیون کنتور 

هوشمند در کشور نصب شده است، گفت: »در حال برنامه ریزی 
هستیم تا به تعداد کنتورهای هوشمند موجود اضافه کنیم.« او با بیان 

اینکه در حال حاضر، حدود دو درصد از مشترکان خیلی پرمصرف 
هستند؛ به طوری که میزان مصرف برق آنها بیش از ۲/۵برابر 

الگوهای هر منطقه است، گفت: »اولویت نصب کنتورهای هوشمند 
برای این گروه از مشترکان است و در این زمینه حدود ۶۰۰هزار 

کنتور هوشمند برای مشترکان خیلی پرمصرف نصب می شود.«

متوسط مصرف روزانه بنزین تهرانی ها مشخص شد- 
متوسط مصرف روزانه بنزین تهران به ۲۱میلیون لیتر رسید. فریدون 

یاسمی، مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران 
از رشد ۴/۵درصدی مصرف بنزین در تهران در سال  جاری خبر 

داد. مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران، گفت: 
»درست است که به تشخیص دولت و مجلس، عرضه بنزین با سوبسید 
صورت می گیرد، اما مردم باید مصرف را بهینه کنند و خیلی از کار های 

غیرضروری را می توان بدون تردد خودروی شخصی انجام داد.« او 
تاکید کرد: »در برخی از روز ها مصرف تا ۲۲میلیون لیتر بنزین موتور 

در تهران رقم خورده و در هشت روز ابتدایی مهرماه نیز نسبت به هشت 
روز ابتدای سال قبل، 8/۲درصد رشد در مصرف بنزین داشتیم.«
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  ۲۱ 89 ۵9 شاخص کل بورس عقب نشست۱۰۰
روز شنبه ۱۴مهرماه شاخص بورس تهران در پایان معاملات 
بازار سرمایه، بیش از هشت هزار واحد نزولی شد و در ارتفاع 

دو میلیون و ۱۰۶هزار و ۷۹۶واحد قرار گرفت و هفته سوم 
مهرماه را با ریزش آغاز کرد. در این روز ارزش بازار بورس 

تهران به ۶8همت و ۲۱۷میلیارد تومان رسید و تعداد ۷۹هزار 
و ۶۶8معامله مورد دادوستد قرار گرفت. نماد های فولاد، 

فملی، حکشتی، فارس، شستا، پارسان و وغدیر، بیشترین تاثیر 
را بر ریزش شاخص کل بورس تهران داشتند. شاخص کل 

فرابورس ایران در پایان معاملات شنبه بازار سرمایه با ریزش 
۳۱واحد در ارتفاع ۲۲هزار و ۹۹واحد قرار گرفت.

بی اعتنایی دارندگان خودروهای لوکس به پیامک مالیات
براساس بررسی های دیوان محاسبات در سال ۱۴۰۲، از ۱۶۶هزار 

و ۳۲۵خودرو با قیمت بیش از سه میلیارد تومان که مشمول دو 
هزار و 8۵۰میلیارد تومان مالیات بودند، صرفا ۲۱8میلیارد تومان 

مالیات، در زمان تعویض پلاک و نقل وانتقال خودرو وصول و به 
حساب خزانه واریز شده است. سایر افراد مشمول که پیامک 

پرداخت مالیات را دریافت کرده اند، نسبت به پرداخت مالیات 
موردنظر تا پایان بهمن ماه سال یادشده اقدامی انجام نداده اند که 

موضوع وصول مالیات مزبور از طریق عملیات اجرایی، توسط ادارات 
امور مالیاتی در دست پیگیری است. در سال ۱۴۰۲، جمعا بالغ بر 

۱/۷همت از محل مالیات بر خودروهای گرانقیمت وصول شد.

 بیستمین جلســه حراج ســکه طلا فردا از طریق سامانه 
معاملات market.ice.ir برگزار می شــود. همه اشخاص 
حقیقی با تابعیت ایرانی بالای 18سال می توانند در این حراج 
شرکت کنند و حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر متقاضی 
مجموعا پنج قطعه سکه است. متقاضیان در هر سفارش خود 
از انواع سکه، فقط می توانند یک سفارش فعال داشته باشند. 
واریز وجه معاملات از طریق کارت های هدیه، بن کارت، کارت 
اعتباری مرابحه و کارت های بانکی فاقد شــماره شبا ممنوع 
است و مسئولیت عدم استرداد وجه برعهده شخص متقاضی 
است. وجوه باقی مانده در کیف پول تا 48ساعت پس از جلسه 
حراج به شناسه بانکی)شــبا( تعریف شده در حساب کاربری 

عودت داده می شود.
  موضوع واگذاری سهام عدالت به جاماندگان یا به اصطلاح 
مشمولان جدید چند سالی است که رسانه ای شده اما تاکنون 
به نتیجه نرسیده  اســت. موضوع واگذاری سهام عدالت از دو 
ســال قبل مطرح بود و حتی 4/5میلیون نفر مشمول از سه 
دهک کم درآمد از کمیته امداد و سازمان بهزیستی شناسایی 
شــدند،  اما به نتیجه نرســید. در آخرین اظهارنظرها در این 
خصوص، محمود قامت، معاون واگذاری سهام و دارایی های 
سازمان خصوصی سازی به تازگی گفته با وجود اینکه تکلیف 
قانونی دولت در دو ســال 1401 و 1402 مبنی بر اختصاص 
سهام عدالت به جاماندگان سه دهک کم درآمد، شامل افراد 
تحت پوشــش کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی 
وجود داشت،  اما در نهایت چون ســهام با ارزش شرکت های 
بورســی مرغوب، ســودده و آزاد در اختیار دولت نبود،  عملا 
این تکلیف قانونی بدون اجرا ماند. دولت و مجلس در ســال 
1403 به این نتیجه رسیدند که تکلیفی که قابلیت اجرا ندارد 
و در بودجه امسال گنجانده نشود؛ بنابراین دولت امسال هیچ 
تکلیفی برای اختصاص سهام عدالت به جاماندگان ندارد. در 
مقابل اما فتح الله توســلی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
گفته این کمیسیون آمادگی خود را برای حل مشکلات مربوط 
به برگزاری مجامع استانی سهام عدالت و همچنین واگذاری  
سهام عدالت به جاماندگان برابر اصل 44 قانون اساسی اعلام 

می کند.
 ســامانه خودنویس هزینه  های عقد قرارداد برای مردم را 
کاهش می دهد، کیفیت ارائه خدمات مشاورین املاک را بالا 
می برد و دلال ها، سفته بازها و نوســان گیرها را از این مسیر 
حذف می کند. به گفته یک نماینده مجلس مهم ترین نتیجه 
ســامانه خودنویس، حذف انحصار مشاورین املاک و اعطای 
اختیار و قدرت انتخاب به مردم جهت مراجعه به واســطه ها 

خواهد بود؛ بنابراین دولت نباید هیچ تعارف، ملاحظه و اهمالی 
در زمینه گســترش سامانه های هوشــمند که منافع ملی را 

تامین می کنند، داشته باشد.
  یک فعال اقتصادی با تشــریح عوامل موثــر بر قیمت ارز 
گفت: »در بنیاد بازار ارز اتفاق تاثیرگذاری روی نداده اســت 
تا شــرایطی به وجود بیاید که نرخ ارز افزایش یابد. بنابراین، 
هرگونه افزایش نرخ ارز در بازار ناشــی از هیجانات سیاسی، 
اجتماعی و انتظارات نابجا اســت و به محض اینکه انتظارات 
تورمی فروکش کند، نرخ ارز مجددا به کانال های قبلی خود 
باز می گردد.« جهانبخش سنجابی شــیرازی، دبیرکل اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و عراق در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
اینکه عوامل گوناگونی در بازار ارز تاثیرگذار است، گفت: »از 
بین عوامل مختلف، تاثیرگذاری دو عامل بیشتر از سایر عوامل 
است که عامل اول تاثیر قطعی و فوری دارد و آن مابه التفاوت 
تورم در کشــوری که ارز مصرف می شود، با کشور صاحب ارز 
است. عامل دوم ذخایر ارزی و انتظارات روانی است که این دو 
عامل در مجموع از شرایط اقتصادی کشور تاثیر می پذیرد.« 
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق بیان داشت: »اگر 
شرایطی به وجود بیاید که تقاضا افزایش اما عرضه کم باشد، 
نرخ ارز مســلما افزایش خواهد یافت و مادامی که بین عرضه 
و تقاضا تعادل ایجاد نشــود، افزایش قیمت ارز از ثبات کامل 

برخوردار نخواهد شد.«
  ســومین مرحله ثبت نــام وام ضروری بازنشســتگان و 
مســتمری بگیران ســازمان تامین اجتماعی از روز شــنبه 
21مهرماه آغاز خواهد شد و واجدان شرایط می توانند با ارائه 
مدارک مورد نیاز، این تســهیلات را دریافت کنند. بر اساس 
اعلام سازمان تامین اجتماعی، مبلغ تسهیلات قرض الحسنه 
مستمری بگیران در سال 1403 با افزایش 10میلیون تومانی 

نسبت به سال گذشته، به 30میلیون تومان رسیده است.
  روز گذشــته قیمت هر کیلو گوشــت منجمد گوساله در 
بازار تهران 2۹0هزار تومان بود. همچنین دیروز هر کیلو مرغ 
کشتار در بازار افزایش قیمت را نسبت به روز قبل تجربه کرد 
و با قیمت 88هزار و 286 تومان خریدوفروش شــد. در بازار 
گوشت طیور دیروز، هر کیلو بوقلمون کشتار در حالی معامله 
شده که نسبت به روز پیش ثبات قیمت را تجربه کرد و کیلویی 
120هزار تومان معامله شــد. هر کیلو دام در کشتارگاه روز 
شنبه ثبات قیمت را نسبت به روز گذشته تجربه کرده است 
و 620هزار تومان خرید وفروش شــد. همچنین دیروز قیمت 
دام زنده در بازار، ریزش را در پیش گرفت و کیلویی 300هزار 

تومان معامله شد.

  نبض بازار

از جزئیات حراج جدید سکه تا یک پیش بینی درمورد بازار ارز

اسپیکر بلوتوثی برای کســانی که اهل شنیدن موسیقی 
هستند یا می خواهند فیلم را با صدای بلند و واضح ببینند، 
ایده مناســبي اســت. برندهایی مانند ایکس انرژی، لیتو 
و جی بی ال جــزو پرفروش های بازار هســتند. البته بازار 
برندهای شناخته نشده و بی نام ونشان با قیمت های ارزان 
هم داغ است. اســپیکر بلوتوثی قابل حمل ایکس- انرژی 
مدل Climber یکی از پرفروش های بازار است که چهار 
میلیون تومان قیمت دارد. برخی از فروشــنده ها البته آن 
را با تخفیف، دو میلیــون و 500هزار تومــان هم قیمت 
می دهند. باتری این مدل، لیتیوم پلیمری اســت و کمی 
بیش از یک کیلوگرم وزن دارد. توان خروجی این اسپیکر 
بلوتوثی 30وات است و حداکثر توان برد بلندگو تا 15متر 
عنوان شده. این مدل ظرف سه ســاعت شارژ می شود و تا 
10ساعت کار می کند. مقاومت در برابر آب از دیگر امکانات 
چنین اسپیکری به حســاب می آید و همزمان می تواند به 
دو دستگاه متصل شود.اســپیکر بلوتوثی قابل حمل لیتو 
مدل LK – 37 را می شود با یک میلیون و ۷00هزار تومان 
خرید. این مدل یک اسپیکر جمع وجور است که طرح دار 
تولید شــده و امکان اتصال به انواع دســتگاه ها از طریق 
بلوتوث و پورت های جانبی را دارد. بــا توان خروجی پنج 
وات، این اسپیکر قادر است صدایی مناسب ارائه دهد. وزن 
این مدل 800گرم بوده و با هر بار شــارژ سه تا پنج ساعت 
برایتان کار خواهد کرد. این دســتگاه تا فاصله 10متری، 

اتصال خود را با بلوتوث حفظ می کند. باتری این محصول 
از نوع لیتیوم یونــی بوده و دارای ظرفیتــی بالغ بر هزار و 
200میلی آمپر است.جی بی ال مدل charge 5 با قیمت 
شــش میلیون و 500هزار تومان فروخته می شــود. بدنه 
این مدل، مقاوم و ضدآب است و توان خروجی صدای آن 
30وات است. وزن اســپیکر محبوب جی بی ال تقریبا بالا 
و 1/5کیلو اســت و یک کالای ضدآب محسوب می شود. 

جنس بدنه از سیلیکون بوده و رابط آن بلوتوث است.
 Clip5 JBL اســپیکر بلوتوثی قابل حمل جی بی ال مدل
هم یک گزینــه پرفروش دیگــر با قیمت ســه میلیون و 
200هزار تومان اســت که باتری لیتیوم یونی دارد و رابط 
آن بلوتوث است. بدنه آن پلاستیک بوده و تنها 280گرم 
وزن دارد و برای کسانی که دنبال یک اسپیکر قابل حمل 
سبک هســتند، گزینه ای قابل توجه به نظر می رسد. با هر 
بار شارژ جی بی ال مدل Clip5 JBL تا 12ساعت برایتان 
کار خواهد کرد. این مدل دربرابر آب هم مقاومت به خرج 

می دهد. 
اسپیکر بلوتوثی سونی مدل  srs-xe300را می توانید با 

شش میلیون و 300هزار تومان بخرید.
 بدنه آن پلاستیک بوده و با بلوتوث متصل می شود و یک 
کیلو و 300گرم وزن دارد. با هر ســه ساعت شارژ اسپیکر 
سونی می تواند تا 24ساعت برایتان کار کند. ظاهر این مدل 

جذابیت زیادی دارد.

   دیجیتال

راهنمای خرید اسپیکر بلوتوثی

خرید طلا به عنوان هدیه، حتی وقتی قیمت هر گرم، چهار 
میلیون تومان را هم رد کرده باشد، کاری مرسوم است. 
با این حال، برخی از خریداران، در مورد اینکه آیا باید در 
هنگام خرید طلای هدیه، فاکتــور دریافت کرده و آن  را 
به طرف مقابل بدهند یا نه، دچار شــک و تردید هستند. 
یکی از کاربران شبکه  ایکس )توئیتر سابق( نوشته است: 
»یک سوالی دارم که حسابی ذهنم را مشغول کرده؛ اگر 
به فردی طلا هدیه بدهیم، باید فاکتورش را هم کنارش 
بگذاریم یا از آن صرف نظر کنیــم؟« یکی از کاربران که 
ظاهرا ید طولایی در دادن هدیــه طلا به عزیزانش دارد، 
می گوید: »من معمولا فاکتور را داخل هدیه نمی گذارم. 
مدتی بعد، اگر صمیمی باشیم، فاکتور را برایشان می برم 
تا اگر زمانی بخواهند آن قطعه طلا را بفروشند به مشکل 
نخورند.« حامد نوشــته است: »من همیشــه فاکتور را 
گرفته و همراه هدیه آن را تحویــل می دهم.« او توضیح 
داده كــه تازگی ها، برخی از طلافروش هــا بابت طلایی 
که جهــت کادو می خرید، فاکتورِ هدیــه می دهند و در 
آن از قیمت طلا چیزی نمی نویسند. با این حال از همان 
فاکتور می شود در هنگام فروش استفاده کرد. لیلا گفته: 
»همیشــه هم موضوع فــروش طلا مطرح اســت و هم 
موضوع تعویض. در هر دو صورت اگر شما فاکتور طلا را 
داشته باشید، کارتان سریع تر راه می افتد. من فاکتور را 
به نام فردی می گیرم که قصــد دارم طلا را برایش هدیه 

ببرم. به نظرم این موضوع از دردســرهای آنها کم کرده و 
باعث می شود هر وقت نیاز بود بتوانند طلا را فوری به هر 
طلافروشی بفروشند.« سوزان نوشته: »من معمولا طلا را 
با جعبه می گیرم و فاکتور را به صورت پنهانی زیر جعبه 
قرار می دهم که فوری چشمشان به آن نخورد اما در نهایت 
بتوانند از فاکتور استفاده ببرند.« شهرزاد نوشته: »حتما 
اگر طلای بزرگ یا جواهــر هدیه می دهید باید فاکتور را 
هم بدهید وگرنه دیگران به هنگام فروش دچار مشــکل 
می شوند.« او گفته من از یکی از جواهرفروش های معتبر 
شنیدم که فروش جواهر فاکتوردار، وقتی فاکتور به اسم 
فرد دیگری باشد، سخت است. پویا نوشته: »برای اینکه 
بابت دادن فاکتور، شما یا طرف مقابل حس بدی نداشته 
باشید، بهتر اســت فاکتور را در یک پاکت سربسته قرار 

بدهید و متنی خلاقانه روی آن بنویسید. 
من معمولا روی آن پاکت می نویســم، جهت فروش در 
آینده. لطفا فاکتور را تا زمانی کــه نیاز به فروش ندارید، 
باز نکنید.« ســاناز نوشــته: »معمولا فاکتور نمی گیرم؛ 
چرا که می دانم طلاهای سبک و معمولی از سوی اغلب 
طلافروش ها به راحتی خریده می شــود. بنابراین نیازی 
نمی بینم تا فاکتور بگذارم. اگر در شرایطی هم نتوانستید 
بدون فاکتور طلا بفروشید معمولا اتحادیه برای شما بعد 
از اینکه درخواست دادید، فاکتور می دهد تا نگرانی بابت 

فروش نداشته باشید.«

   طلا

مسئله مبهم فاکتور طلا
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سه میلیون و ۳۷۰ هزار

چهار میلیون و ۲۰۰ هزار

دو میلیون و ۹۱۲ هزار

دو میلیون و ۵۰۰ هزار

سه میلیون و ۶۵۰ هزار

دو میلیون و ۵۰۰ هزار

دو میلیون و ۹۴۵ هزار

دو میلیون و ۸۵۰ هزار

سه میلیون و ۸۴۰ هزار

دو میلیون و ۵۰۰ هزار

قیمت انواع هارد یک ترابایتی

وسترن دیجیتال

ای دیتا

توشیبا

ال ا

ای دیتا

ال ا

وسترن دیجیتال

سیگیت
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قیمت انواع ایرفرایر

گوسونیک

گوسونیک

نیکووا

فیلیپس 

گوسونیک

سیلورکرست

گوسونیک

شیائومی

شیائومی

سوناشی

GAF-758

GAF-757

NAF-29 

9270

GAF -837
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GAF-710

MAF10

MAF02

SAF-920

سه میلیون و ۶۲۰ هزار

سه میلیون و ۵۵۴ هزار

۱۰ میلیون

شش میلیون و ۶۹۰ هزار

سه میلیون و ۳۶۰ هزار

سه میلیون و ۹۹۰ هزار

چهار میلیون و ۹۶۰ هزار

شش میلیون و ۲۱۴ هزار

پنج میلیون و ۴۰ هزار 

پنج میلیون و ۳۹۰ هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین ۶۲هزار و ۴۸۰

۶۹هزا رو ۸۳۰

۱۷ هزار و ۳۱۸

هزار و ۸۶۰

۴۸ میلیون و ۸۹۵هزار

۴۳ میلیون و ۱۲۰هزار

۲۶ میلیون و ۷۶۰هزار

۱۷ میلیون و ۷۴۰ هزار

هشت میلیون و ۲۰هزار

چهار میلیون و ۷۴هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای ۱۸ عیار

کمترین ۶۱ هزار و ۴۳۰ 

۶۸ هزار و ۲۱۰

۱۶هزار و ۹۶۸

هزار و ۸۲۰

۴۷میلیون و ۹۲۵هزار

۴۲ میلیون و ۶۶۰هزار

۲۶ میلیون و ۵۶۰ هزار

۱۷ میلیون و ۵۴۰ هزار

-

سه میلیون و ۹۲۸هزار

 اقتصاد خانواده

بازار پرتب وتاب محصولات ارگانیک
کدام یک از خوراکی های طبیعی از بقیه گران تر است؟

خرید محصولات طبیعی و ارگانیک که با هدف توجه ویژه 
به سلامتی تولید می شوند؛ این روزها حسابی گرفته است. 
بسیاری از افراد هنگام خرید حواسشان را جمع می کنند تا 
کمترین میزان موادخوراکی شیمیایی یا رنگ ها و ... را میل 
کنند. شبکه های اجتماعی هم حسابی به این حساسیت، 
دامن می زند. اما کدام یک از محصولات ارگانیک در بازار 
بیشتر مورد اســتقبال قرار می گیرند و قیمت آنها چقدر 

است؟
عســل طبیعی یکی از مهم ترین محصولاتی اســت که 
خریداران وقتی می خواهند عســل بخرند، ســراغش را 
می گیرند. در بازار محصولات ارگانیک انواع و اقسام عسل 

دیده می شــود. مثلا یکی از فروشــنده ها عسل طبیعی 
دســت یافته شــهد و موم را با وزن ۷50گرم با قیمت دو 
میلیون و ۹۷0هــزار تومان می فروشــد. در همین حال 
یک فروشنده دیگر عســل گون را با وزن یک کیلوگرم، 
1۹0هزار تومان قیمت زده اســت و یک فروشنده دیگر 
عسل بی نام ونشــانی را که آن را ارگانیک می داند، با وزن 

یک کیلو، با قیمت 2۷0هزار تومان عرضه کرده است. 
ارده هــم فــروش خوبــی دارد و خیلــی از خریداران 
ترجیح می دهند به جای اینکه آن را از فروشــگاه ها و به 
صورت کارخانــه ای بخرند، ســراغ ارده ارگانیک بروند. 
فروشنده ای ارده سنتی با نام نگین دانه و وزن ۷50گرم را 

132هزار تومان قیمت زده اســت. با 120هــزار تومان 
می شود ارده شکلاتی 300گرمی خرید. با 180هزار تومان 
می شود از افراس یک بسته 400 گرمی خرید. ارده اردکان 
هم بــا وزن ۷00گرم به قیمت 240هــزار تومان در بازار 
موجود است. ممکن است بخواهید حلوا ارده بخورید که 
یک بسته یک کیلویی آن با شیره خرما، 180هزار تومان 
قیمت دارد. فروشنده دیگری، حلوا ارده ساده را با قیمت 

120هزار تومان و وزن 350گرم می فروشد. 
در صورتی که شــیره خرما بخواهید، گزینــه زیاد دارید. 
فروشنده ای شیره انگور را که 650گرم وزن دارد، با قیمت 
۹8 هزار تومان عرضه کرده و یک مدل دیگر از شیره انگور 

که برای صبحانه می تواند گزینه ای ایده آل باشد، 500گرم 
را 105هزار تومان قیمت داده است. برخی از فروشنده ها، 
سه شــیره انگور، خرما و توت را یک جا می فروشند. برای 
خرید چنین گزینه ای از برندی چون فدک، باید 13۷هزار 
تومان بابت یک کیلوگرم پرداخت کنید. قیمت پنج شیره 

هم بین 105 تا 150هزار تومان است.
برای خرید رب انار با وزن 400گرم از برندی ناشــناخته 
اما ارگانیک باید ۹0هزار تومان کارت بکشــید. برندی با 
نام مارجان، 800گرم رب انار ترش را با قیمت 135هزار 
تومان می فروشد و قیمت رب آلوچه از سالمین هم با وزن 
نیم کیلو، ۹2هزار تومان اعلام شــده. یک فروشنده برای 
رب انار ملس با وزن 500گرم، بیــش از 300هزار تومان 

قیمت داده است. 
کره بادام زمینی در انواع و اقسام به صورت کارخانه ای در 
دسترس است. اما بسیاری، ترجیحشان این است که چنین 
خوراکی را به صورت ارگانیک تهیه کنند. فروشــنده ای، 

500گرم کــره بادام زمینی را با قیمــت 14۹هزار تومان 
می فروشــد و یک گزینه دیگر برای بســته 250گرمی، 
۷4هزار تومــان پول می گیرد. قیمت کــره بادام درختی 
گران تر است. به طوری که اگر بخواهید 300گرم از آن را 

بخرید به 355هزار تومان پول نیاز خواهید داشت.
برای خرید سرکه سیب نیازی نیســت زیاد خرج کنید. 
یکی از فروشنده ها یک لیتر از چنین سرکه ای را با قیمت 
60 هزار تومان می فروشد. فروشگاه دیگری بابت نیم لیتر 
سرکه سیب خالص و تخمیری، 4۷هزار و 500تومان پول 
می گیرد. گران ترین سرکه ســیب را می شود با 80هزار 
تومان به وزن یک لیتر تهیه کرد. سرکه خرما هم خریدار 
دارد اما کم پیدا می شــود و تنوع آن در بازار زیاد نیست. 
برای اینکه بتوانید یک لیتــر از آن را بخرید باید ۹8هزار 

تومان کارت بکشید. 
یکی دیگر از مــواردی که خریداران را به ســمت خرید 
ارگانیــک ســوق می دهد، روغــن حیوانی اســت. مثلا 

فروشــنده ای روغن حیوانــی زرد گاوی را بــا وزن یک 
کیلوگرم را 480هزار تومان می فروشد. کسانی که دنبال 
روغن کنجد هستند؛ می توانند یک شیشه 800گرمی را با 
قیمت 400هزار تومان تهیه کنند. فروشنده دیگری روغن 
کنجد گیاهی 500گرمی را به قیمــت 165هزار تومان 
می فروشد. بکلی یک شیشه یک کیلویی روغن کنجد را 

350هزار تومان قیمت داده است.
اگر بخواهید ســراغ ســقز خریــدن بروید، یک بســته 
100گرمی سقز ســفید کردســتان با 200هزار تومان 
قابل خرید است. فروشگاهی یک بسته 100گرمی آدامس 
سقز را 140هزار تومان قیمت زده است. همچنین همیشه 
می توانید سقز را به صورت ورقه ای بخرید. یک ورق هشت 
عددی سقز تنها 34هزار تومان قیمت دارد. قیمت یک لیتر 
آبغوره ارگانیک حداقل 50هزار تومان اســت. این قیمت 
ممکن است نســبت به محلی که از آن خرید می کنید تا 

150هزار تومان هم بالا برود.

  بازارگردي 

زودپزهای برقی متمدن
برای خرید پرفروش ترین زودپزهای بازار باید بین هفت تا 11میلیون تومان بپردازید

گروه بازار |زودپزهای برقی حالا عصای دست افرادی هستند که وقت زیادی برای آشــپزی کردن ندارند ولی دوست دارند، خورشت های سنتی و جاافتاده بخورند. این زودپزها دیگر 
نیازی به حرارت ندارند و برقی هستند و به همین دلیل، بدون سروصدای اضافه، غذا را در مدت زمان کم تحویلتان می دهند. زودپزهای جدید مجهز به تایمر هم هستند و  می توانید از 

قبل، زمان پخت را تعیین کنید و حتی اگر در خانه نباشید، وقتی غذا پخت، دستگاه طبق برنامه خاموش می شود.

CY754830 ۱   زودپز برقی تفال مدل

زودپز برقی تفال با سه برابر زمان پخت کمتر نسبت به بقیه 
دستگاه ها یک غذای جاافتاده آماده می کند. با این دستگاه 
می توانید درجه حرارت را از 100 تا 160درجه سانتی گراد 
تنظیم کنید و انواع کیک، آش، خورشت، سوپ، آبگوشت، 

گوشت و مرغ را بپزید. 
ظرف داخلی این زودپز از جنس سرامیک با پوشش مقاوم 
گرانیت و طول عمر بالاست و قابلیت پخت برنج تا 10پیمانه 
با گنجایش 4/8لیتــر دارد. از مهم تریــن ویژگی هاي این 
زودپزبرقی می توان به قابلیــت زمان دهی برای پخت مواد 
غذایی با شروع تاخیر اشاره کرد. همه قطعات این محصول 
قابلیت جداشدن و شست و شــو دارند. همراه این دستگاه 
پیمانه، کفگیر و ملاقه هم ارائه می شــود. این زودپز دارای 
صفحه نمایش لمســی اســت که همه تنظیمات پخت را 

می توانید با آن انجام بدهید.
قیمت: هفت میلیون و ۶۰۰هزار تومان

زودپز برقــی مولینکس بــا ظرفیت هفت لیتــری به درد 
خانواده هــای پرجمعیت می خــورد. این دســتگاه با توان 
1200وات کار می کنــد و می توانید انواع گوشــت، مرغ و 
خورشــت ها را در کوتاه ترین زمان بپزید. دیگ این زود پز 
سرامیکی نچسب است و با هفت لیتر گنجایش حداقل برای 
10نفر می توانید غذا بپزید. این زودپــز برقی دارای صفحه 
نمایش دیجیتال LED است و این امکان را به کاربر می دهد 
که زمان و دمــای پخت وپز را بی دردســر تنظیم کنید. این 
محصول عملکرد گرم نگه دارنده، غذاهــا بعد از اتمام پخت 
را هم دارد. مکانیســم قفل در، از باز شــدن تصادفی زمان 
پخت وپز جلوگیری می کند. قطعات این زود پز جدا می شوند 
و در ماشین ظرفشــویی نیز قابل شست وشو هستند. وزن 
این زودپز چهار کیلو است و با کفگیر، پایه بخارپزی، پیمانه 

ارائه می شود.
قیمت: ۱۱ میلیون تومان

زودپز برقی دلمونتي با توان مصرفــی هزار وات، حدود پنج 
کیلو وزن دارد. بدنه خارجی این زودپز از پلاستیک و استیل 
مقاوم ساخته شده و دارای صفحه لمســی هوشمند است. 
بدنه این زودپز، از استیل نقره ای همراه با دسته های مشکی 
ترکیب شده. بدنه زودپز، ضدزنگ است و مکانیزم هوشمند 
هم دارد. این محصول 15برنامــه مختلف دارد  که به راحتی 
انواع خورشت، انواع سوپ، کیک، مرغ، گوشت، ماهی و ... را 
تهیه می کند. دیگ این زودپز شش لیتری است و می توانید با 
آن برای هشت نفر انواع غذاها را درست کنید. نوع دیگ این 
زودپز از جنس تفلون است و مواد غذایی به آن نمی چسبد و 
قابلیت جدا شدن از دستگاه را هم دارد و به راحتی می توانید 
آن را بشویید. در این زود پز می توانید گوشت، مرغ و حبوبات 

هم بپزید.
قیمت: هفت میلیون و ۵۰۰هزار تومان
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    منطقه ۹ تهران و خانه های پرطرفدارش
مهم ترین دلیلی که مشــاوران املاک برای رشد 
تقاضای مســکن در این منطقه با جمعیت بالای 
1۷5هزار نفر دارنــد، قیمت پایین مســکن در 
محلات مهم این منطقه است. نکته مهم دیگری 
که به آن اشــاره می کنند این اســت که در این 
محلات تعداد آپارتمان های نقلی و سن و سال دار 
که زیر ســه میلیارد تومان قیمت داشــته باشد، 
خیلی بیشتر از مناطق دیگر است. قیمت هر متر 
مســکن در این منطقه حدود 6۷میلیون تومان 
است. از همه مهم تر موقعیت محلات این منطقه، 
دسترســی خوبی به متــرو، ایســتگاه اتوبوس و 
بی آرتی، فرودگاه و پایانه آزادی دارند. همچنین 
به دو بزرگراه آیت الله سعیدی و 65متری فتح در 
غرب تهران به عنوان دو شریان حیاتی شهر تهران 
دسترسی راحتی دارد.  اما از منطقه ۹ تهران چه 
می دانیم؟ مهمترین نماد ایران، یعنی برج آزادی 
اینجاســت تا اهمیت این منطقه بیشتر به چشم 
بیاید. این منطقه از سمت شمال به خیابان آزادی 
و جاده مخصوص، از سمت غرب به رودخانه کن 
سولقان، از سمت جنوب به بزرگراه فتح و 45متری 
زرند و از سمت شرق به انتهای بزرگراه یادگار امام 

و خیابان امامزاده عبدالله ختم می شــود. خیابان 
آذری، مهرآباد شــمالی و جنوبی، 30متری جی، 
20متری شمشیری، 21متری جی، استاد معین، 
پل ساوه، امامزاده عبدالله، دستغیب، دکتر هوشیار، 
سرآسیاب، مهرآباد، شمشــیری وفتح، مهم ترین 
محلات این منطقه هستند. محله سی متری جی 
به لحاظ جغرافیایی از شــمال به نهر فیروزآبادی 
و از جنوب به خیابان قزوین ختم می شــود. این 
محله جزو اصلی ترین خیابان های امام زاده عبدالله 
اســت که قدمت بســیار زیادی دارد. اگر سری 
به فایل های فــروش در محبوب ترین محله این 
منطقه یعنی 30متری جی بزنیــم،  تعداد زیادی 
آپارتمان نقلی برای فروش موجود است. متوسط 
قیمت آپارتمان های نقلــی 41 تا ۷0متر، بین دو 
میلیارد و 300میلیون تومان تا سه میلیارد تومان 
اســت. مثلا یک واحد 45متری تک واحدی در 
ساختمان ســه طبقه را می توانید با قیمت متری 
51میلیــون و 111هزار تومــان و قیمت کل دو 
میلیارد و 300میلیون تومان خریداری کنید. این 
آپارتمان سال ۷۹ ســاخته شده و یک اتاق خواب 
هــم دارد. این واحد مســکونی در طبقه اول یک 
ســاختمان چهارطبقه بدون آسانسور، پارکینگ 

و انباری در خیابان شــبیری 30متری جی واقع 
شــده اســت. این آپارتمان فول بازسازی شده و 
بالکن هم دارد. یــک آپارتمــان ۷0متری فول 
بازســازی در محله 30متری جی را با قیمت هر 
متر مربع، 35میلیون و 285هزار تومان و قیمت 
کل دو میلیارد و 4۷0میلیــون تومان می توانید 
بخرید. این آپارتمان سال 80 ساخته شده و یک 
اتاق خــواب دارد. این واحد مســکونی در طبقه 
همکف واقع شده و می توانید از پاسیوی اختصاصی 
استفاده کنید. ســاختمان تک واحدی است و به 
تازگی بازسازی شــده. این آپارتمان به علاوه آن 
پاسیوی اختصاصی انباری هم دارد. البته خبری 
از پارکینگ و آسانسور نیست که با توجه به اینکه 
در طبقه همکف قراردارد، نداشــتن آسانســور 
شــاید خیلی اهمیت نداشته باشــد. با بودجه دو 
میلیارد و 800میلیون تومانی می توانید صاحب 
یک ملک 46متری در 30متری جی شــوید. این 
واحد مسکونی یک خوابه ســال ۹6 ساخته شده 
و هر متر مربع آن با قیمت 60میلیون و 86۹هزار 
تومان فروخته می شود. این آپارتمان فول امکانات 
است و در طبقه اول یک ساختمان چهار واحدی 
قرار دارد. یک واحد 54متری فــول امکانات در 

سی متری جی که در طبقه ســوم یک ساختمان 
چهارطبقه تک واحدی فول امکانات دارد، با قیمت 
کل ســه میلیارد تومان به فروش می رســد. این 
واحد مسکونی سال ۹8 ســاخته شده و یک اتاق 
خواب دارد. محله استاد معین دارای دو ایستگاه 
مترو و ایستگاه اتوبوس های BRT است. این محله 
از شــمال به میدان آزادی، از جنــوب به خیابان 
هاشمی، از شرق به محله دکتر هوشیار و از غرب به 
بزرگراه سعیدی و فرودگاه مهرآباد ختم می شود. 
اگر می خواهید در محله استاد معین صاحبخانه 
شوید و روی خانه های نقلی حساب کرده اید، باید 
بین یــک میلیارد و 650میلیــون تومان تا چهار 
میلیارد تومان بودجه داشــته باشــید. یک واحد 
53متری که ســال ۹1 ساخته شــده و به تازگی 
کارهای بازسازی آن به پایان رسیده با قیمت یک 
میلیارد و 650میلیون تومان فروخته می شود. این 
آپارتمان یک اتاق خواب دارد و در طبقه دوم یک 
ساختمان سه طبقه با پارکینگ و انباری واقع شده 
است. با دو میلیارد و 320میلیون تومان می توانید 
قرارداد خرید یک آپارتمان 64متري، دو خوابه، 
فول دیزاین با آسانسور و پارکینگ سندی را امضا 
کنید. این واحد مسکونی سال ۹۷ ساخته شده و 

در طبقه دوم یک ساختمان چهارطبقه قرار دارد. 
این واحد مسکونی دارای یک اتاق خواب نورگیر 
بزرگ وتخت خور است، رو به نماست و یک تراس 
بزرگ هم دارد. اگر چهار میلیــارد تومان بودجه 
داشته باشید، می توانید واحد مسکونی 66متری 
فول امکاناتی بخریــد که دو اتاق خــواب دارد و 
سال ۹6 ساخته شــده. صاحب ملک تاکید کرده 
پارکینگ این آپارتمان سندی است و مزاحم ندارد 
و یکی از اتاق خواب ها، مســتر است و یک بالکن 

کاربردی بزرگ هم دارد.
محله امامزاده عبــدالله یکی دیگر از محلات مهم 
منطقه ۹ اســت. این محله در جنوب محله استاد 
معین واقع شده اســت و به علت وجود امامزاده 
عبــدالله در بخش جنوبــی به این نام شــناخته 
می شود. محله امام زاده عبدالله از غرب به بزرگراه 
ســعیدی، از جنوب به خیابان سی متری جی و از 
شرق به بزرگراه یادگار امام ختم می شود. قیمت 
آپارتمان هــای نقلی این منطقــه از دو میلیارد و 
500میلیون تومان تا سه میلیارد و 800میلیون 
تومان است. در بین فایل های موجود برای فروش 
در این منطقه می توانیــد یک آپارتمان 68متری 
که سال ۹0 ساخته شده و دو اتاق خواب دارد را با 

قیمت دو میلیارد و ۷50میلیون تومان خریداری 
کنید. یک واحد مسکونی 62متری یک خوابه نیز 
با قیمت سه میلیارد و 800میلیون تومان فروخته 
می شود. این آپارتمان سال ۹۷ ساخته شده و در 
طبقه دوم یک ساختمان چهارطبقه فول امکانات 
قرار دارد. محله دکتر هوشیار، از شمال با خیابان 
آزادی، از جنوب به خیابان هاشمی، از سمت شرق 
با خیابان شهیدان و بزرگراه یادگار امام و از غرب 
در همسایگی بلوار اســتاد معین واقع شده است. 
این محله به اسم دکتر محمدباقر هوشیار شیرازی 
پژوهشــگر حوزه علوم تربیتی و فلســفه معروف 
شــده و از جمله خیابان های مهم آن می توان به 
خیابان های دامپزشــکی، طوس و 21متری جی 
اشــاره کرد. با این اوصاف اگر بخواهید در یکی از 
خیابان های این محله خانــه بخرید، باید بین دو 
میلیارد و 1۷0میلیون تومان تــا چهار میلیارد و 
650میلیون تومان بودجه داشــته باشــید. مثلا 
یک واحد مسکونی 54متری نوساز را می توانید با 
قیمت دو میلیارد و 1۷0میلیون تومان خریداری 
کنید. این واحد یک اتاق خــواب دارد و در طبقه 
دوم یک ســاختمان چهارطبقه قرار دارد. با سه 
میلیارد و 600میلیون تومــان می توانید صاحب 

یک ملک 52متری در محله دکتر هوشیار شوید. 
این آپارتمان نقلی یک اتاق خواب دارد و سال ۹۷ 
ساخته شده. این واحد مسکونی در طبقه دوم یک 
ساختمان چهارطبقه فول امکانات واقع شده است. 
اگر دنبال یک واحد دوخوابه کم ســن و سال در 
این محله می گردید، باید حداقل چهار میلیارد و 
650میلیون تومان کنار بگذارید . صاحب ملکی در 
این محله برای هر متر مربع از واحد مسکونی اش، 
۷0میلیون و 454هزار تومان در نظر گرفته است. 
این آپارتمان 66متری دوخوابه در طبقه سوم یک 
ساختمان چهارطبقه واقع شده، آسانسور و انباری 

دارد اما پارکینگ موجود نیست.
  چرا تعداد معاملات مسکن در منطقه سه 

تهران افت داشته؟
منطقه ســه، یکی از بزرگترین مناطق شــهری 
تهران است. این منطقه مساحتی بالغ بر سه هزار 
هکتار، در پهنه شمال شــهر تهران و شهرستان 
شمیرانات واقع شده اســت. منطقه سه از شمال 
به بزرگراه شهید چمران، بزرگراه شهید مدرس و 
بزرگراه شهید صدر و از شرق به خیابان پاسداران 
و بخشی از خیابان شریعتی و از جنوب به بزرگراه 
شهید قاسم سلیمانی و بزرگراه شهید همت و از 
غرب به بزرگراه شهید چمران می رسد. معروفترین 
پارک تهران، یعنی بوستان برگ و وسیع ملت در 
همین منطقــه قرار دارد. البتــه پارک آب وآتش 
و پارک طالقانی هم در همین منطقه هســتند، 
اما از نظــر محبوبیت به پارک ملت نمی رســند. 
ســینما پردیس ملت، ســینما پردیس فرهنگ، 
سینما قلهک و سینما باغ کتاب هم در این منطقه 
قرار دارد. مهم ترین محلات ایــن منطقه، ونک، 
پاســداران، زرگنده، میرداماد،  دروس و اختیاریه 
هستند. به گفته داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اول 
اتحادیه مشــاوران املاک تهران کمترین میزان 
تقاضای مسکن در سال گذشته مربوط به منطقه 
سه تهران با ۷/3درصد بوده است. مشاوران املاک 
این منطقه معتقدند کاهش میزان تقاضا در این 
محلات، قیمت بالای آپارتمان ها است. اینطور که 
بانک مرکزی اعلام کرده اســت، میانگین قیمت 
واحد مسکونی در این منطقه حدود 143میلیون 
تومان اســت. یعنی خرید یک واحد 60متری که 
به ســختی در این محلات پیدا می شود،  چیزی 
حدود هشت میلیارد و 850میلیون تومان بودجه 
می خواهد؛ البتــه اگر واحد نقلی بتــوان در این 
محلات پیدا کرد. چون به گفته یکی از مشاوران 
املاک این منطقه به دلیل قیمــت بالای زمین،  
بیشــتر آپارتمان ها در این محلات بالای 60متر 
ساخته می شــوند. با این اوصاف اگر بخواهید در 
ونک که یکی از معروفترین محله های این منطقه 
است، صاحب خانه شوید، برای خرید یک واحد 62 

تا ۷0متری باید بین هشت میلیارد و 500میلیون 
تومان تا 13میلیارد و 300میلیون تومان هزینه 
کنید. در بین فایل هایی که بــرای فروش در این 
منطقه گذاشته شده، یک واحد مسکونی ۷0متری 
دوخوابه روبــروی ونک پارک با قیمت هشــت 
میلیارد و 500میلیون تومان به فروش می رسد. 
این آپارتمان دو خوابه سال 80 ساخته شده و هر 
متر مربع آن حدود 121میلیون و 428هزار تومان 
قیمت دارد. این واحد مسکونی در طبقه سوم یک 
ساختمان چهار طبقه بدون پارکینگ و آسانسور 
واقع شده اســت. در همین محله ونک یک واحد 
۷0متری فــول امکانات با قیمــت 13میلیارد و 
300میلیون تومان فروخته می شــود. قیمت هر 
متر مربع ایــن ملک حــدود 1۹0میلیون تومان 
است،  یعنی چیزی حدود 4۷میلیون تومان بالاتر 
از میانگین قیمت منطقه. این واحد مسکونی سال 
1400 ساخته شــده و یک اتاق خواب دارد و در 

طبقه اول یک ساختمان چهار طبقه واقع شده. 
مظنه قیمت آپارتمــان 60 تا ۷0متری در محله 
میرداماد بیــن ۹میلیــارد و 800میلیون تومان 
تا 16میلیــارد و 100میلیون تومان اســت. یک 
آپارتمان 65متری،دوخوابه در میرداماد با قیمت 
۹میلیارد و 800میلیون تومان به فروش می رسد. 
این آپارتمان سال ۹5 ساخته شــده و در طبقه 
پنجم یک ســاختمان فول امکانات قرار دارد. با 
15میلیارد و 800 میلیون تومان می توانید یک 
آپارتمان 6۹متری نوساز در میرداماد بخرید. این 
آپارتمان یک خوابه فول امکانات در طبقه چهارم 
یک ساختمان پنج طبقه قرار دارد. یک آپارتمان 
۷0متری یک خوابه کلید نخورده در میرداماد با 
قیمت 16میلیارد و 100میلیون تومان به فروش 
می رسد، قیمت هر مترمربع این واحد مسکونی 
230میلیون تومان است،  یعنی چیزي حدود ۹0 
میلیون تومان بالاتر از قیمــت میانگین منطقه. 
این ملک در طبقه سوم یک ساختمان پنج طبقه 
قدرالســهم دار در میرداماد قراردارد. در دروس، 
متوســط قیمت آپارتمان هــای 60 تا ۷0متری 
که برای فروش گذاشته شــده بین 10میلیارد و 
۷00میلیون تومان تا 12میلیارد تومان اســت. 
مثلا برای خرید یک واحد مســکونی 65متری 
رو بــه آفتاب بایــد 11میلیــارد و ۹50میلیون 
تومــان هزینه کنید. این آپارتمان که ســال 88 
ســاخته شــده و یک اتاق خواب دارد با قیمت 
متری 183میلیون تومان فروخته می شود. یک 
آپارتمان 63 متری که سال 85 ساخته شده و به 
تازگی کارهای نوســازی آن به پایان رسیده در 
همین محله با قیمت 12میلیارد تومان به فروش 
می رسد. این واحد مســکونی در طبقه سوم یک 

ساختمان پنج طبقه قرار دارد.

جذابیت پنهان 
جنوب تهران!

بررسی بازار مسکن نشان می دهد خریداران، خانه های نقلی 
جنوب را بیشتر دوست دارند

گروه بازار| داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: »بیشترین 
میزان تقاضای مسکن مربوط به منطقه ۹ تهران با ۱۱۶درصد بوده و کمترین آن هم مربوط به 
منطقه سه تهران با ۷/۳درصد بوده است.« منطقه ۹تهران در غرب شهر قرار دارد و از مناطق 
قدیمی پایتخت است، برج آزادی و فرودگاه مهرآباد در این منطقه قرار دارند و آذری، استاد 
معین، شمشیری، امامزاده عبدالله و ...، مهم ترین محلات این منطقه هستند. منطقه سه هم که 
در شمال تهران قرار دارد و پارک معروف ملت در این منطقه قرار دارد. تعداد زیادی از محله های 
قدیمی در منطقه سه شــهرداری تهران قرار دارد؛ مثل ده ونک، قلهک، زرگنده، رستم آباد و 
اختیاریه. طبق آخرین اعلام بانک مرکزی از تحولات قیمت مسکن در تهران، قیمت هر متر 
مربع واحد مسکونی در منطقه ۹، متری ۶۷میلیون و ۳۸۰هزار تومان اعلام شده و هر متر مربع 
آپارتمان در منطقه سه با قیمت ۱۴۳میلیون تومان فروخته می شود. طبق اعلام نایب رئیس اول 
اتحادیه مشاوران املاک تهران، سه منطقه ۱۲، ۱۶ و ۲۰ تهران هم روند رو به منفی داشته اند؛ 
به طوری که در منطقه ۱۲ تهران که پیش از این رشد تقاضای مسکن ثبت می شد، ۷/۵درصد 
کاهش تقاضا وجود داشته و منطقه ۱۸ تهران هم بیش از هشت درصد و منطقه ۱۶ هم دو درصد 

کاهش تقاضا داشته است.
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اســمارتک که در صنعت فناوری هــای مارکتینگ 
فعالیت می کند به زودی شاهد تغییرات کلیدی در تیم 
مدیریتی خود خواهد بود. به نقل از دیجیاتو، براساس 
یک ایمیل داخلی که به کل تیم اســمارتک ارســال 
شده اســت، »مزدک پاکزاد« و »علیرضا مظلومی«، 
دو بنیان گذار اســمارتک در آینــده ای نزدیک نقش 
مدیریتی خود در این شرکت را واگذار می کنند. این 
تصمیم ظاهرا تاثیر گرفته از خواســت مدیران ارشد 

هلدینگ دیجی کالاست.
دیجی کالا، به عنوان ســرمایه گذار اسمارتک، ظاهرا 

به دنبال هم راستاسازی هر چه بیشتر استراتژی های 
اسمارتک با اهداف کلان خود است و مدیرعامل جدید 
نیز با تجربه ای چند ســاله از تیم بینش کســب وکار 
دیجی کالا می آید. براســاس ایمیلی که بنیان گذاران 
به تیم اسمارتک ارســال کرده اند، »مزدک پاکزاد« 
هم بنیان گذار و مدیرعامل کنونــی، در آینده نزدیک 
به عنوان رئیس هیات مدیره در کنار تیم اســمارتک 
خواهد بود. »علیرضــا مظلومی« که هم اکنون معاون 
تکنولوژی )CTO( اسمارتک اســت، تمرکز خود را 

بر پروژه های استراتژیک و بلندمدت قرار خواهد داد.

مدیرعامل جدید اسمارتک »صادق محسن نیا« خواهد 
بود. او حدود 4 سال پیش به گروه دیجی کالا پیوست و 
در جایگاه های مختلفی از مدیر پرفورمنس مارکتینگ 
تا مدیر ارشد رشــد، نقش ایفا کرده اســت. او سابقه 
حضور در گروه تپسل و مدیریت شرکت »متریکس« 
را هــم در کارنامه اش دارد. صادق محســن نیا اکنون 
قرار اســت به عنوان قائم مقــام مدیرعامــل به تیم 
اسمارتک اضافه شود و پس از گذراندن یک بازه زمانی 
»آنبوردینگ«، به عنوان مدیرعامل، رهبری اسمارتک 

را به دست گیرد.

شــرکت »تپســی« در کدال اعلام کرد که ۲8 
درصد سهام خود را در شرکت »شبکه هوشمند 
امید« )باکســیت( به مبلغ 35 میلیارد تومان 
به شــرکت »نیا تجارت نیاراد« فروخته است. 
همچنین هیات مدیره تپسی پیشنهاد افزایش 
بیش از هشــت برابری ســرمایه این شرکت از 
حدود ۲4۶ میلیارد و ۲5۶ میلیون تومان را به ۲ 
هزار میلیارد تومان، به مجمع عمومی فوق العاده 
ارایه کرده اســت. باکســیت به عنوان اپراتور 
پســت خصوصی، زیرمجموعه تپسی بود و در 

زمینه توزیع بسته های فروشگاهی و خریدهای 
اینترنتی در سراسر کشور فعالیت می کند.

تپسی، باکسیت را فروختخانه تکانی دیجی کالا در اسمارتک

سرپرست شرکت گاز آذربایجان شرقی تاکید کرد؛
اهمیت تشریح و اطلاع رسانی مصرف بهینه گاز

هفت صبح - لیلا پاشایی: 
استان  گاز  سرپرست شرکت 
اوّلین  در  شرقی  آذربایجان 
کارکنان  با  عمومی  دیدار 
این شرکت گفت: با توجه به 
ناترازی گاز در کشور، ضرورت دارد کارکنان شرکت به عنوان 
مبلّغ، اهمیت مصرف بهینه در جامعه را تشریح و اطلاع رسانی 
کنند. فیروز خدایی در این دیدار صمیمی ضمن تقدیر از تلاش 
های کارکنان در خدمت رسانی صادقانه به مردم افزود: گازرسانی 
به تمامی شهرها و بالغ بر 99 درصد روستاهای استان در کنار 
واحد های صنعتی، تولیدی و تجاری گازدار ماحصل عزم و اراده 
و تلاش راسخ کارکنان در تحقق تعهدات شرکت گاز است. وی 
به وظیفه خطیر شرکت گاز آذربایجان شرقی در حوزه پشتیبانی 
اتمام  مراحل  آخرین  در  اکنون  کرد:  اظهار  و  اشاره  خدمات 
گازرسانی در استان و با توجه به گذر 35  سال از عمر خطوط و 
شبکه های گازرسانی، عملیات پشتیبانی و نگهداری بر برنامه های 
اجرای شبکه پیشی گرفته و ضرورت دارد با تدوین راهبردهای 
اجرایی و تجهیز به سیستم های مکانیزه و ارتقای سامانه های 
IPCMMS و GIS و... مورد استفاده، در حفظ و نگهداری و 
تعمیرات اساسی تأسیسات گازرسانی به عنوان سرمایه ملیّ کشور 
کوشا باشیم. خدایی بر اهمیت انجام دقیق و مسئولانه وظایف 
محوله در تمامی نقش های سازمانی تأکید کرد و ادامه داد: هر 
یک از کارکنان به عنوان عضوی از خانواده بزرگ شرکت گاز، نقش 
مهمی در پیشبرد اهداف ایفا می کنند لذا لازم است تعامل سازنده 
و همدلی در بین تمامی کارکنان جاری و ساری باشد. سرپرست 
شرکت گاز استان آذربایجان شرقی در پایان تکریم ارباب رجوع 
و جلب رضایت مردمی را رسالت سازمانی دانست و تصریح کرد: 
باید نحوه رفتار و تکریم مراجعان توسط کارکنان علی الخصوص 
در واحد های پر مراجعه شرکت، زیر ذره بین پایش و اصلاح بر 

اساس شاخص های حقوق شهروندی قرار گیرد.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان یزد : 
صدور142 پروانه بهره برداری صنعتی در شش ماهه 

نخست سال 1403 در استان یزد 
افضلیان:  زهرا  یزد-  
معدن  صنعت،  مدیرکل 
از  یزد  استان  تجارت  و 
هزار   120 سرمایه گذاری 
صنعت  در  ریالی  میلیارد 
استان و صدور 142 پروانه بهره برداری صنعتی در شش ماهه 
نخست سال 1403 خبر داد.  محمدکاظم صادقیان اظهار داشت: 
طی شش ماه گذشته در حوزه صنعتی استان 142 فقره پروانه 
بهره برداری برای واحدهای صنعتی جدید صادر گردید که برای 
بهره برداری از این واحدهای صنعتی بیش از 120 هزار میلیارد 
ریال سرمایه گذاری انجام شده است که با ورود این واحدها به 
چرخه تولید زمینه اشتغال مستقیم برای 4 هزار و 922 نفر در 
استان فراهم گردید.   وی خاطرنشان کرد: در شش ماه گذشته 
392 فقره جواز تأسیس برای احداث واحدهای صنعتی تولیدی 
جدید در استان صادر شده است که پیش بینی می شود برای 
تکمیل و راه اندازی این واحدها بیش از 942 هزار میلیارد ریال 
سرمایه گذاری انجام شود، همچنین پیش بینی می شود با بهره 
برداری از این واحدها زمینه اشتغال مستقیم برای 12هزار و 108 
نفر فراهم گردد.   مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان یزد 
افزود: در حال حاضر در استان یزد 3 هزار و 678 واحد صنعتی 
مشغول به فعالیت می باشند که برای این واحدها در استان بیش 
از 680 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری انجام شده است و زمینه 

اشتغال مستقیم برای 111 هزار و 626 نفر فراهم شده است.

عامل  مدیر  با  امیدیه  نماینده  دفتر  رئیس  دیدار 
شرکت آغاجاری انجام شد

اهواز - سید رحمان محمدی: 
رئیس دفتر دکتر حیات مقدم 
در شهرستان امیدیه با حضور 
در شرکت نفت و گاز آغاجاری 
و  دیدار  زاده  تقی  مهندس  با 
گفتگو کرد. مدیر عامل شرکت نفت و گاز آغاجاری ضمن تبریک 
انتصاب مهندس خاوری مهر بعنوان رئیس دفتر نماینده مجلس در 
سطح شهرستان امیدیه اقدامات شرکت را تشریح کرد. مهنس جواد 
تقی زاده در این دیدار با تاکید بر تعامل و هم افزایی میان دستگاه 
های اجرایی و نماینده محترم مجلس شورای اسلامی بیان کرد : 
رویکرد ما در شرکت نفت و گاز آغاجاری این است که هر چیزی 
که به نفع مردم باشد به سمت آن حرکت کنیم. مهندس تقی زاده 
با بیان اقدامات شرکت آغاجاری در حوزه اشتغال بعنوان یکی از 
مطالبات اصلی جامعه عنوان کرد : در حوزه اشتغال با ساماندهی 
بیش از 1000 راننده استیجاری در شرکت و پرداخت حقوق بر 
اساس قانون کار و همچنین جذب 85 خودروی جدید استیجاری 
گام مهمی برداشته شد. مهندس تقی زاده با اشاره به طراحی و 
ساخت کارخانه توصیه پساب نمک زدایی در تاسیسات مارون افزود 
: در حال حاضر قراداد احداث این کارخانه در دست اقدام می باشد 
که انشالله با راه اندازی آن بیش از 200 نفر بصورت مستقیم و 
500 نفر بصورت غیر مستقیم اشتغال زایی ایجاد خواهد شد. مدیر 
عامل شرکت نفت و گاز آغاجاری توسعه فضای ورزشی در سطح 
شهرستان امیدیه با اجرای پروژه های پارک اختصاصی بانوان در 
زمینی به وسعت 34 هزار متر مربع،بازسازی استخر کارگری و 
کارمندی امیدیه ، احداث خانه بازی کودکان در محیطی به وسعت 
1300 متر مربع، احداث خانه بازی دیجیتال ویژه بانوان و احداث 
سالن های جدید ورزشی در زمینی به وسعت 43 هزار متر مربع را 
از دیگر اقدامات این شرکت بر شمرد. جواد تقی زاده  ایجاد تحول 
در ارتقا امنیت شهرستان امیدیه را از دیگر اقدامات شرکت آغاجاری 
دانست و گفت: در این راستا پروژه نصب سیستم های الکترونیکی و 
دوربین های مدار بسته به ارزش بیش از 400 میلیارد ریال در تمام 
نقاط مشترک شهری و شرکتی در حال اجرا می باشد که به زودی 
راه اندازی خواهد شد. مهندس تقی زاده در خصوص تکمیل پروژه 
های مهم شهرستان امیدیه  در حوزه جاده ها بیان کرد : تکمیل 
جاده امیدیه به جایزان پس از 17 سال به پایان رسید و پروژه 
تکمیل تونل بین شهری امیدیه به میانکوه نیز در حال اجرا می باشد 
و با پیگیری که صورت گرفته تکمیل و احداث باند دوم جاده حد 
فاصل روستای حبابه تا سراهی آغاجاری نیز در حال اجرا می باشد. 
مهندس منصور خاوری ضمن تقدیر از اقدامات ارزنده شرکت در 
سطح شهرستان امیدیه  تعامل مجموعه شرکت آغاجاری با ادارات 
و اجرای پروژه های مسئولیت های اجتماعی را کم سابقه دانست .

دوره آموزشی هوش مصنوعی در شرکت نفت و گاز 
آغاجاری برگزار شد

اهواز - سید رحمان محمدی: 
هوش  تخصصی  دوره  اولین 
ویژه مدیران شرکت  مصنوعی 
بهره برداری نفت و گاز آغاجاری 
برگزار گردید. با تلاش مدیریت 
خدمات اولین دوره تخصصی آشنایی با هوش مصنوعی و کاربرد های 
آن در صنعت نفت ویژه مدیران و روسای ادارات در شرکت نفت و گاز 
آغاجاری برگزار گردید. در این دوره آموزشی که همزمان با جلسه 
عملیاتی انجام شد کاربرد های این تکنولوژی در صنعت نفت، بهینه 
سازی منابع ، امنیت اطلاعات و شبکه، تحلیل داده های فنی  مورد 
بررسی قرار گرفت. گفتنی است هوش مصنوعی به عنوان یکی از این 
فناوری ها، می تواند نقش مؤثری در بهبود فرایندهای ارتباطی، افزایش 

سرعت و دقت در ارائه اطلاعات و تصمیم گیری های بهتر ایفا کند.

سفیر سودان در ایران مطرح کرد:
ترانزیتی منطقه آزاد  از ظرفیت های  بهره گیری 

انزلی در توسعه روابط دو کشور
زهرا رضازاده:  رشت - 
روابط  مدیریت  گزارش  به 
الملل  بین  امور  و  عمومی 
انزلی  آزاد  منطقه  سازمان 
سفیر سودان خواستار استفاده 
از ظرفیت های ترانزیتی این منطقه جهت حمل و نقل کالاهای 
مورد نیاز و صادراتی کشور متبوع خود به بازارهای اوراسیا و حاشیه 
دریای کاسپین شد. بنابراین گزارش عبد العزیز حسن صالح سفیر 
جمهوری سودان در ایران در جریان دیدار از زیرساخت ها و امکانات 
بندری، لجستیک و تولیدی-صنعتی نخستین منطقه آزاد شمال 
کشور با تصریح براینکه استان گیلان و منطقه آزاد انزلی یکی 
از بی نظیرترین استان های ایران برای تجارت و بازرگانی است؛ 
خواستار ترسیم افق های همکاری در این زمینه میان دو کشور 
شد. وی با اشاره به اهمیت تعامل میان سازمان منطقه آزاد انزلی و 
بخش دولتی، خصوصی کشور متبوع خود جهت الگوبرداری از این 
منطقه، گفت: از سرمایه گذاران و فعالین اقتصادی سودان برای 
حضور در منطقه آزاد انزلی و بهره گیری از ظرفیت های آن دعوت 
به عمل خواهم آورد. گفتنی است در این برنامه بازدید که مشاور 
ارشد مدیرعامل،معاونین و مدیران حوزه بندری و اقتصادی سازمان 
حضور داشتند،ظرفیت ها،بسته های سرمایه گذاری و مزیت های 
فعالیت اقتصادی در نخستین منطقه آزاد شمال کشور به هیأت. 

دیپلماتیک جمهوری سودان ارائه شد.

آغاز رزمایش تمرینی-آموزشی مدیریت بحران 
وزارت نیرو، منطقه شمال کشور در گرگان

گرگان- رزمایش تمرینی-آموزشی مدیریت بحران وزارت نیرو 
در منطقه شمال کشور با حضور مدیرکل دفتر مدیریت بحران و 
پدافند غیرعامل وزارت نیرو و هییت همراه، معاون استاندار، مدیران 
عامل صنعت آب و برق گلستان و جمعی از مدیران استانی با رمز 
یا رسول الله در شهرستان گرگان آغاز شد.به کمیته اطلاع رسانی 
رزمایش صنعت آب و برق منطقه شمال شرق کشور، مهدی مهیائی 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار گلستان در آغاز این رزمایش 
گفت: انتخاب استان گلستان به عنوان پایلوت این مانور انتخاب 
هوشمندانه ای بود، چرا که استان گلستان کانون بلایای طبیعی 
است و ناترازی انرژی در بخش های آب و برق وجود دارد.مهیائی 
اظهار کرد: پیک مصرف برق در استان 1600 مگاوات است که 
میانگین تولید استان 950 مگاوات است و در بخش آب نیز جزو 
4 استان دارای تنش هستیم که از اعتبارات تنش آبی استفاده می 
کنیم.وی بیان کرد: در حوزه آب طی این سال های اخیر 130 حلقه 
چاه آب حفر و تجهیز و بهره برداری شد و 55 هزار متر مکعب 
مخزن نیز به ظرفیت مخازن ذخیره سازی استان اضافه شد.معاون 
هماهنگی امور عمرانی استاندار گلستان در ادامه بیان کرد: با استفاده 
از ظرفیت قرارگاه شهید لولایی در سه سال اخیر 260 کیلومتر از 
رودخانه های استان که جزو نقاط پرخطر بودند در اولویت لایروبی 
قرار گرفت و لایروبی شد.در ادامه این جلسه سیف الله آقابیگی، 
مقر  در  نیرو  وزارت  پدافندغیرعامل  و  بحران  مدیریت  مدیرکل 
فرماندهی این مانور تمرینی آموزشی، اظهار کرد: این چهلمین مانور 
تمرینی وزارت نیرو و دومین مانور به میزبانی استان گلستان است و 
منطق حکم می کند چه در مقابله با تهدیدات انسان ساخت و چه 
بلایای طبیعی باید از همه ظرفیتها استفاده نمائیم.آقا بیگی با اشاره 
به سیل سال 98 استان گلستان گفت: امیدوار هستیم با اجرای این 
مانورها و استفاده از تجارب سیل و با اتخاذ همه ی تدابیر و استفاده 
از ظرفیت ها دیگر شاهد چنین خسارت هایی در پی سیل در استان 
نباشیم.وی افزود: سراسر کشور ما به اقنضای اقلیم در معرض انواع 
حوادث کوچک و بزرگ  قرار دارد که لازمه استمرار و برگشت پذیری 
خدمات صنعت آب و برق، آمادگی حداکثری در برابر این بلایا است.

خبر

مالیات بر کمیسیون اسنپ و تپسی!
حق کمیسیون تاکسی های اینترنتی مشمول 

مالیات بر ارزش افزوده شد. سازمان امور 
مالیاتی کشور با صدور برگ تشخیص مالیاتی 
برای شرکت اسنپ، خواستار پرداخت مالیات 

ارزش افزوده این شرکت از سال ۱۴۰۰ شد. 
دیوان عدالت اداری با رسیدگی به شکایت 

اسنپ از سازمان امور مالیاتی، اعلام کرد 
خدمات هوشمند ارایه شده توسط این 

شرکت، مشمول بند معافیت قانون مالیات 
برارزش افزوده نیست. بنابراین درآمد اسنپ 
از کمیسیون رانندگان شامل مالیات برارزش 

افزوده می شود.

  اینفلوئنسرهای ایرانی از تبلیغات
 ۶ همت درآمد کسب کرده اند

درآمد تقریبی صفحات پر مخاطب و 
اینفلوئنسرهای ایرانی شبکه های اجتماعی 
از طریق تبلیغات در سال ۱۴۰۲ طبق گزارش 

یکتانت مبلغ ۶ همت برآورد شده است 
درصورتی که میزان این نوع درآمد در سال 

۱۴۰۱ کمتر از ۲ هزار میلیارد تومان بوده است 
و اندازه بازار تبلیغات دیجیتال در ایران 

حدود ۱۱ هزار میلیارد تومان است. به گزارش 
پیوست، در ادامه این گزارش به رفتار کاربران 
ایرانی در فضای آنلاین پرداخته شده و آمده 
است ۸۵ درصد کاربران ایرانی پیش از خرید 

حضوری یا آنلاین در اینترنت تحقیق می کنند 
و بیشترین بازه زمانی استفاده از اینترنت در 

تمامی گروه های سنی بین ۲ تا ۳ ساعت در 
روز است که در این بازه زمانی، کاربران نسل 

X پرمصرف ترین هستند. همچنین به طور 
میانگین، خرید آنلاین پوشاک، بیشترین و 

خرید آنلاین جواهر، کمترین سهم را در میان 
خرید آنلاین کالاها و خدمات داشته و به طور 

متوسط، ۲۴ درصد پاسخ دهندگان، تبلیغات در 
هیچکدام از رسانه ها را باورپذیر نمی دانند.

نوآوران لجستیک دور هم جمع 
می شوند

هفدهم مهرماه، هم زمان با روز جهانی پست، 
رویداد »نوآوران لجستیک ایران« به همت 

کارخانه نوآوری رسانه راه کار در باشگاه 
آجودانیه برگزار می شود. راه کار قصد دارد 

رویداد »نوآوران لجستیک ایران« را با حضور 
مدیران، فعالان، علاقه مندان و کسب وکارهای 

حوزه لجستیک و استارتاپ های مرتبط با 
صنعت خرده فروشی برگزار کند. هدف راه کار 

برجسته کردن نقش صنعت لجستیک در 
تجارت و اقتصاد کشور است؛ لذا این مجموعه 

در نظر دارد این بار یک گام جدید در اکوسیستم 
نوآوری لجستیک بردارد و با برگزاری اولین 
رویداد و دورهمی نوآوران لجستیک ایران 
هم زمان با روز جهانی پست مأموریت خود 

را در این زمینه توسعه دهد. در واقع رویداد 
»نوآوران لجستیک ایران« یک دورهمی با 

هدف افزایش ارتباط فعالان این اکوسیستم و 
شبکه سازی میان آنها است. برگزارکنندگان 

این رویداد سعی دارند تا با گرد هم آوردن 
فعالان، فرصت های همکاری، سرمایه گذاری و 
توسعه محصولات و خدمات صنعت لجستیک 

را تسهیل کنند. در این رویداد پنل ها و 
سخنرانی های متعدد حول محورهای متنوع 
صنعت لجستیک و دیگر صنایع مرتبط با آن 

برگزار می شود تا مخاطبان را از آخرین اتفاقات 
و تحولات اکوسیستم مطلع سازد.

سهم ما از تجارت الکترونیک یک پنجم 
آمارهای جهانی است

صنعت لجستیک یک صنعت زیرساختی است 
که در سال های اخیر با توجه به رشد فناوری 

و ظهور صنایع جدید و تحول صنایع قبلی، در 
نقاط متعددی به حوزه های دیگر گره خورده 

است. عدم رشد این صنعت و بی توجهی به 
آن، نه تنها مانع توسعه این صنعت می شود 

بلکه صنایع دیگر مانند خرده فروشی و تجارت 
الکترونیکی را از رشد بازمی دارد. رشد تجارت 

الکترونیکی به رشد لجستیک وابسته است 
و اگر زیرساخت لجستیک توسعه پیدا نکند 
و نوآوری رخ ندهد، تجارت الکترونیکی هم 

توسعه پیدا نمی کند. شهاب افشارکهن، 
مدیرعامل زپ اکسپرس در برنامه لجستیک شو 

می گوید که مجبوریم در این حوزه نوآوری به 
خرج دهیم و خود را به روزتر و بهره ورتر کنیم. 
او که فارغ التحصیل رشته لجستیک و زنجیره 

تأمین از دانشگاه امیرکبیر است و در حوزه 
لجستیک و زنجیره تأمین حدود دوازده سال 

سابقه کار دارد، عنوان می کند که سهم تجارت 
الکترونیکی از کل صنعت خرده فروشی در ایران 

حدود ۴ درصد است. به باور او اگر سهم تجارت 
الکترونیکی از خرده فروشی رشد نکرده، به 

 دلیل لجستیک بوده و شاید لجستیک خوبی 
نداشتیم که به تجارت الکترونیکی ها سرویس 

بدهد. خود صنعت تجارت الکترونیکی ما هم 
خیلی با دنیا فاصله دارد. افشارکهن می گوید 

فقط ۴ درصد از خرده فروشی ما به صورت 
تجارت الکترونیکی است؛ درحالی که در دنیا 

میانگین این عدد حدود ۲۰ درصد است. یعنی 
ما یک پنجم دنیا در صنعت تجارت الکترونیکی 

رشد کرده ایم. اگر قرار باشد در این صنعت به 
دنیا برسیم باید در لجستیک سرمایه گذاری و 

پیشرفت کنیم.
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یکی از وعده هــای رئیس جمهــور و تیمش در 
ماه های گذشــته باز کردن فضای اینترنت و رفع 
محدودیت های مختلفی است که هم مردم و هم 
کســب وکارهای حوزه آنلاین از آن ها گلایه مند 
بوده اند. اما حالا که اولین جلســه مرتبط با این 
موضوع برگزار شــده از بدشانســی همه کسانی 
که چشم به راه گشایش بودند شرایطی بر کشور 
حاکم شده که کســی زیاد امیدی ندارد که خبر 
خوبی از گشایش های اینترنتی بشنود. خروجی 
اولین جلســه شــورای عالی فضای مجازی هم 
همین بود. کمی ناامیدکننده و البته شاید کمی 

قابل انتظار.
هرچند کمی بعدتر و در حاشیه مراسم افتتاحیه 
هفته جهانــی فضا وزیــر ارتباطــات در جمع 
خبرنگاران مجبور شد توضیحات بیشتری بدهد 
و کمی فضا را تلطیف کند. ســتار هاشمی وزیر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات دیروز درخصوص 
اولین جلسه شورای عالی فضای مجازی در دولت 
چهاردهم توضیــح داد. در این جلســه علاوه بر 
موضوع رفع فیلتر، درباره ساماندهی فیلترشکن ها 
که منجر به آلودگــی در اینترنت می شــود نیز 
صحبت شده اســت. او گفت رئیس جمهوری از 
او خواســته که بر این اســاس، وضعیت موجود 

اینترنت و آلودگی هایی که در شبکه ملی اطلاعات 
وجود دارد باید بررسی شده و گزارش شود.

اما اصل ماجرا در اولین جلسه شورای عالی فضای 
مجازی روز دهــم مهرماه که با حضور مســعود 
پزشکیان برگزار شــد رقم خورد. رئیس جمهور 
در این نشســت بر اهمیت جلوگیــری از فروش 
فیلترشکن اشاره کرد و بیان کرد در شرایط فعلی 

کشور نمی توان برنامه رفع فیلتر را دنبال کرد.

   باید جلوی فروش فیلترشکن ها گرفته شود
پزشکیان در این جلسه اعلام کرد که به دنبال رفع 
فیلترینگ اســت اما به دلیل شرایط کنونی فعلًا 
نمی توان این خواسته را برطرف کرد. این در حالی 
است که ستار هاشــمی وزیر ارتباطات بارها به 
موضوع رفع فیلتر و اهمیت آن اشاره کرده است. 
مسعود پزشــکیان نیز در آخرین نشست خبری 
دولت چهاردهــم تاکید کرده بود کــه در حال 
تدوین برنامه برای موضــوع فیلترینگ و تعیین 
چارچوب ها برای این موضوع است و به زودی رفع 
فیلتر در شورای عالی فضای مجازی مورد بررسی 

قرار می گیرد.
پزشــکیان همچنیــن تاکیــد کرد کــه وجود 
فیلترشکن که افراد ســودجو از فروش آن درآمد 

میلیاردی دارند و باید به صــورت دقیق و جدی 
برای این موضوع تصمیماتی گرفته شود.

گفتنی اســت رئیس مجلس شــورای اسلامی، 
رئیس قوه قضائیه، رئیس ســازمان صداوسیما، 
وزیر ارتباطات، وزیر علوم، وزیر آموزش وپرورش 
و معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور از جمله اعضای حقوقی این شورا 
به شــمار می روند و محمد آقامیری دبیری این 
شورا را بر عهده دارد. همچنین سعیدرضا عاملی، 
رضا تقی پور، رسول جلیلی، عزت الله ضرغامی و 
محمدحسین انتظاری نیز از اعضای حقیقی این 

شورا هستند.
به گزارش هفته نامه کارنگ مسعود پزشکیان در 
نشست اخیر شــورای عالی فضای مجازی اظهار 
داشت که باید در شرایط کنونی ارزیابی دقیق از 

فضای مجازی داشته باشیم.
او در ادامه افزود: »بعد از اینکه مشــخص شد در 

چه جایگاه و نقطه ای قرار داریم، باید مشــخص 
کنیم که چه کسانی چه مسئولیتی بر عهده دارند 
و سپس مسئولان امر، بر اساس زمان بندی قابل 
ارائه و برنامه ریزی اجرایی و مالی انجام شده، اقدام 

به اجرای مأموریت ها کنند.«
مســعود پزشــکیان در ادامه بیان کرد: »برای 
اینکه بتوانیم در حوزه اجرا، موضوعات را درست 
عملیاتی کنیم، حتماً باید بدانیم که در حال حاضر 
وضعیت موجود ما در حوزه فضای مجازی چیست 
و سپس سراغ تدوین برنامه و اجرای آن برویم؛ از 
این رو مرکز ملی فضای مجازی باید گزارشــی از 
وضع موجود و اولویت های اجرایی را بر اســاس 
منابع موجود و با همکاری دستگاه ها و سازمان ها 
مرتبط تهیه و به صحن شورای عالی فضای مجازی 

ارائه دهد.«
پزشکیان در ادامه با بیان اینکه دولت چهاردهم 
به دنبال اجرای قانون است و حتماً قانون را اجرا 

خواهد کرد، بیان کرد: »بایــد از ظرفیت فضای 
مجازی به صورت حداکثری استفاده کنیم و در 
این راستا، استفاده از توان و نیروی انسانی داخلی، 

بسیار مهم است.«

    مهاجرت منابع انسانی مشکل بسیار 
مهم کشور

پزشــکیان در ادامه به چالش بــزرگ مهاجرت 
منابع انسانی نیز اشاره کرد. او چالش مهاجرت 
منابع انسانی را از مهم ترین مسائل کشور معرفی 
کرد و گفــت: »حفظ نیــروی انســانی یکی از 
موضوعات بسیار مهم کشور اســت و باید برای 
حفظ منابع انسانی متخصص و توانمند داخلی 
که بتواند در رفع مشکلات کشور در حوزه فضای 
مجازی به ما کمک کند، هزینه های لازم را صرف 
کنیم؛ چرا باید نیروی انسانی ما را در شرکت های 
مهم بین المللی با حقوق هــای آنچنانی به کار 
بگیرند، اما ما نتوانیم از نیروی انسانی دغدغه مند 
و باسواد خودمان در داخل کشور استفاده کنیم. 
معتقدم حتماً باید دغدغه های نیروهای انسانی 
کشــورمان را در زمینه های مختلــف از جمله 
تسهیل تردد به کشور، مرتفع کنیم و آنها را در 
کنار نیروهای توانمند داخلی، در مجموعه های 
تخصصی کشــور به کار بگیریــم و کار را به این 
عزیزان بســپاریم.« محمد آقامیــری، رئیس 
شورای عالی فضای مجازی، نیز در خلال اولین 
جلسه شورای عالی فضای مجازی، گفت: »چرا 
باید نیروی انســانی نخبه ما را کشورهای دیگر 
جذب کنند و پروژه های مهــم را به این عزیزان 
بســپارند، اما ما نتوانیم از دانش این هم وطنان 
استفاده کنیم. باید از کسانی که نخبه هستند و 
استعداد دارند، حمایت کنیم. در پرداختی ها به 
این افراد هم رعایــت عدالت در پرداخت حقوق 
منصفانه و متناسب با توانمندی های آنان است 
تا در کشــور بمانند و برای حل مشکلات کمک 

کنند.«

فعلا   کسی به  فکر   رفع 
فیلتر   نیست

در اوضاع خاص این روزها بیشتراز فیلترینگ، 
فیلترشکن فروش ها مسئله سیاست گذاران شده است

     گزارش

تقریبا روزي نیست كه نماینده اي میكروفن 
خود را روشــن نكند و دربــاره پرداخت وام 
ازدواج و ودیعه مســكن به بعضي از بانك ها 
تذكر ندهد. همین پنجشــنبه اي كه گذشت  
نماینــده مردم بابــل به این موضوع اشــاره 
كرد. از ســوي دیگــر بانك مركــزي جواب 
نســبتا قانع كننده اي براي ابهام ها درباره این 
صف طولانــي وام  دارد كه احتمــالا رئیس 
بانك مركــزي دو هفته پیش در جلســه با 
اعضاي بهارســتان گزارش آن را داده است. 
استدلال هاي آنها هرچند هم قانع كننده، نیاز 
مردم به این تسهیلات را رفع و رجوع نمي كند. 
به خاطر همین هم مي شود این پیچیدگي ها 
را كنار گذاشت و با توجه به عملكرد هر بانك، 
بررســي كرد كه كدام یــك کارنامه بهتري 

درتامین این وام داشته اند؟
همین الان كه این گزارش را مي خوانید 355 
هزار نفر منتظــر وام 350 میلیــون توماني 
ازدواج هستند و بســته به اینكه قرعه آنها در 
كدام بانك افتاده باید مدت زمان متفاوتي تا 
واریز وجه در حسابشــان صبر كنند. عملكرد 
بانك ها مشابه همدیگر نیست. برخي از آنها به 
اهدافي كه پیش بیني كرده بودند رسیده اند، 
 برخي نزدیك شده اند و دیگران تا آنچه قول 
داده بودند فاصله زیادي دارنــد. برای مثال 
این طور كــه آمار رســمي مي گوید وام هاي 
بانک شهر از ابتداي فروردین تا نیمه شهریور 
بدون توقف پرداخت شــده و حتي تعداد وام 
پرداختي نســبت بــه همین دوره در ســال 
گذشــته 130 درصد افزایش یافته. درنتیجه 
این موضوع باعث شده كه با تسهیلات بانك 
شهر بیشتر از چهار هزار جوان ایراني به خانه 
بخت بروند. این ها آمار و عدد و ارقامي است كه 
سرپرست مدیریت امور اعتبارات بانك شهر 
مي دهد. او مي گوید: »در شش ماهه نخست 
امسال هزار فقره رشد را در پرداخت وام ازدواج 
نسبت به سال قبل ثبت كرده ایم.« اوضاع وام 
فرزندآوري چه بوده؟ این بانك از اول فروردین 
تا نیمه شــهریور ماه تعداد وام هاي پرداختي 
فرزندآوري را 150 درصد بیشتر كرده است. 
اینطور كه نســرین نجاتي، از بخش اعتبارات 
بانك شــهر گفته در این مدت حدود 5 هزار 
والدین ایراني وام فرزندآوري خود را از بانك 
شهر دریافت كرده اند. از طرف دیگر گزارش 
بانك مركــزي از وضعیت عملكــرد بانك ها 

در سال گذشته نشــان مي دهد كه سهم این 
بانك از سپرده هاي قرض الحسنه كشور برابر 
4/۲درصد از كل كشــور بوده كــه این یعني 
توانایي بیشــتري براي پرداخت وام داشته و 
متقاضیان آن صف كوتاه تري را براي دریافت 

این وام تجربه كرده اند.
   مشكل كجاست؟

قسط وام ازدواج برای آنهایی که 350 میلیون 
تومــان وام می گیرند، نفری ســه میلیون و 
181هزار تومان اســت. در صورتي كه همین 
جوان اگر بخواهد وام مســكن بگیــرد باید 
ماهي ۲0 میلیون و ۶00 هزار تومان قســط 
بدهد. یعنــي حدود 4 برابر بیشــتر. از طرف 
دیگر سود این وام ثابت است. یعنی مبلغ وام 
شما هرچقدر که باشد، در نهایت آن را با سود 
4 درصد برمی گردانیــد. وام ازدواج جذابیت 
زیادي براي جوان ها دارد امــا بانک مرکزی 
معتقد است كه براي برچیده شدن صف وام 
ازدواج )و البته فرزندآوري( 800 همت بودجه 
باید به آنها پرداخت شود؛ بودجه آنها برای این 
دو مدل وام  یك چهارم از این كمتر اســت. 
پس برای پرداخت تسهیلات تکلیفی  از کجا 
پول می آورند؟ آنها باید بخشي از این مبلغ را 
با منابع قرض الحسنه خود بپردازند. درنتیجه 
بخش زیادی از منابع درآمدي خود را به این 
مبالغ اختصاص مي دهند. از آن طرف درآمدي 
كه از مبالغ ســپرده به دست مي آورند ناچیز 
مي دانند ولي به خاطــر ضوابط بانك مركزي 
نمي توانند از سود سپرده ۲0 تا ۲3 درصدي 
براي سپرده هاي یك تا سه ساله عدول كنند. 
این شــكاف بین منابع قرض الحسنه و مبالغ 
تسهیلات كه از ناترازي بانك ها ناشي مي شود 
توانایي آنها را براي وام دهي كاهش مي دهد و 
صف وام ازدواج را هر روز طولاني تر مي كند. 
از طرف دیگــر بانك ها حجــم قابل توجهي 
پول طلبكار هســتند. بدهي هاي ناشــي از 
تســهیلاتي كه به بخش هاي مختلف دولت 
پرداخت كرده اند )مثل استقراض صندوق هاي 
بازنشستگي براي پرداخت مستمري ها و بقیه 
تعهداتش( یــا تعهداتی که دولــت بر دوش 
آنها می گذارد باز هم از نقدینگي بانك ها كم 
مي كند. همه این ها كلاف پیچیده و درهمي 
می شود كه توان بســیاري از بانك ها را براي 
تامین وام هایی مشابه وام فرزندآوری و ازدواج 

كاهش می دهد.  

ازدواج كن؛ وامش با شهر
چرا پرداخت وام هاي تكلیفي پیچیده شد و كدام بانك  

عملكرد بهتري داشته است؟
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   توئیت بازی
پخش سریال های نمایش خانگی از تلویزیون

کامنت ها

چند روز پیــش خبری به نقل از محســن برمهانی، رئیس مرکز 
سیما فیلم منتشر شد که حکایت از تصمیم جدی تلویزیون برای 
پخش سریال های خانگی دارد. این خبر پیش تر هم شنیده شده 
بود و البته چند سریال از جمله »ساخت ایران« فرصت نمایش از 
شبکه های سیما را به دست آورده اند. همشهری آنلاین در واکنش 
به این خبر نوشته اســت: »یکی از موضوعات جذاب سریال های 
نمایش خانگی تعدد و تنوع در تولید ســریال ها به خصوص قصه 
و ژانر و موضوعات اســت؛ هر چند این روز ها سریال های نمایش 
خانگی بیشتر به سمت داستان های جنایی و معمایی رفتند با این 
حال آنتن تلویزیون که بیشتر سریال های تولیدی اش با شکست 
مخاطب روبه رو شده با پخش سریال های متنوع می تواند راهگشا 
باشــد.« در این گزارش یک قید هم به تصمیم اخیر صدا و سیما 
اضافه شــده: » موضوع قابل توجه ممیزی اســت که کار را برای 
مدیران سیما سخت خواهد کرد. به طور حتم سریال های نمایش 
خانگی وقتی می خواهند با ساختار تعیین شده سیما قیاس شوند، 
دچار ممیزی خواهند شد چرا که اگر دست تلویزیون هم در تولید 
سریال مانند شبکه نمایش خانگی باز بود؛ به نظر دیگر نیاز به این 
نبوده و نیســت که مدیران متوسل به پخش سریال های نمایش 

خانگی شوند.« 

  احمد رنجبر:  از صحبت های رئیس مرکز سیما فیلم اینطور 
بر می آید که عزم جدی است. منتها کیســت که نداند اجرایی 
شدن تصمیم پخش ســریال های خانگی از تلویزیون مسیری 
ســخت پیش رو دارد. شــخصا معتقدم می توان از یک شبکه 
تخصصی مثل نمایش یا تماشــا شروع کرد. از سرزنش ها نباید 
هراس داشت و سریال های پلتفرم ها ممیزی نشوند )هم پوشش 
و هم داســتان( . می دانیم که خیلی ها آثار خانگی را به شکل 
قانونی و غیر قانونی دنبال می کنند ولی حداقل دستاورد اجرایی 
شدن ایده مذکور، ایجاد گشایش برای سریال های تلویزیونی و 

عبور از یک تابوی بیهوده است.   

  محمد صابری:  تلویزیون در زمینه اســتفاده از آرشــیو 
سریالی پلتفرم های خانگی، انتخابگر نیست، بلکه مجبور است! 
تمام بلندپروازی های مدیران سیما در سال های اخیر، به تواتر 
به دیوار واقعیت برخورد کرده و در هم شکسته است. مقاومت 

در زمینه سریال های خانگی هم خیلی زود شکسته می شود.

   آنالیز    رصد خانه

چندی پیش به یک نکته جالب از سریال تلویزیونی »طوبی« اشاره کردیم و نوشتیم آنیه 
)سودابه بیضایی( دختری عراقی است که شالِ بافته شده روی سر او، به گونه  ای است که 
گویی تازه از حمام بیرون آمده! حتی گفتیم این تلاش برای باورپذیری خاستگاه شخصیت 
بوده که احتمالا در واقعیت حجاب کامل نداشته. حالا چند قسمتی است که با یک شمایل 
تازه از آنیه مواجه هستیم. همزمان با بالا رفتن سن این کاراکتر و البته هجوم غم و اتفاقات 
بد، پوشش او تغییری اساسی داشته و دیگر مثل دوران جوانی، خبری از شال های متنوع 
و متعدد نیست. آنیه شالی ساده و سیاه بر سر دارد. راستی، بازی خوب سودابه بیضایی را 
فراموش نکنیم که عشق و مهربانی و خشــم و دلتنگی آنیه را ملموس و اصولی به تصویر 

کشیده است. سریال »طوبی« به روزهای پایانی پخش در شبکه یک نزدیک می شود.

»گل یا پوچ« تبدیل به مسابقه  ای محبوب برای مخاطبان شده. یکی از دلایل اصلی به حضور 
مهران مدیری در مقام مجری برمی گردد. او آداب مواجهه با مسابقه را می  داند و همراهی 
خوب برای شرکت  کنندگان است. مدیری صاحب تجربه  ای گرانسنگ در اجراست و برای 
هر برنامه، مدلی متناسب پیش می  گیرد. بارها روایتهایی درباره فعالیت  های انسان دوستانه 
مدیری شنیده شده که در قسمت قبلی »گل یا پوچ« بخشــی از آن عینیت یافت: اهدای 
مبلغ 500 میلیونی به عمو رجب؛ همان شــرکت  کننده محبوبی که پس از باخت، اشک او 
خیلی  ها را متاثر کرد. عمو رجب می  خواست هزینه مسابقه را صرف جهیزیه دخترش کند و 
آن اشک  ها به دلیل عدم توفیق در این هدف بود. مدیری از جیب خود 500 میلیون به این 

پدر دوست داشتنی هدیه داد و همچنان سیل تحسین به سمت او روان است.

در پی شهادت سید حســن نصرالله و یارانش و اعلام پنج روز عزای عمومی، سریالهای طنز و 
برنامه  های سرگرم کننده تلویزیون به طور موقت متوقف شدند. حالا اما کنداکتور اغلب شبکه ها 
به روال عادی بازگشته است. مثلا شبکه سه پخش برنامه »عمارت« را از سر گرفت. این برنامه 
با اجرای سعید فتحی روشن سوژه ای درباره شعبده دارد. این شبکه همچنین مسابقه قهرمان با 
اجرای ایمان قیاسی را در کنداکتور قرار داد. شبکه نسیم هم سراغ برنامه جدید »طنزیم«، ادامه 
»خوش نمک«، بازپخش »مهمونی« و ... رفت. همچنین با  پایان ایام عزای عمومی سریال  های 
طنز »باغچه مینو«، »رانت  خوار کوچک« و »چک برگشتی« به جدول پخش آی  فیلم بازگشتند. 
بر این اساس، طبق روال معمول، سریال »باغچه مینو« ساعت ۱۶ و سریال »رانت خوار کوچک« 

ساعت ۱۹ و نیز »چک برگشتی« ساعت ۲۱ به روی آنتن آی فیلم خواهند رفت.

اتفاق روز      تغییر پوشش آنیه

ادامه دار روز      مدیری همچنان تحسین می شود

بازگشت روز      کنداکتور تا حدودی عادی شد

سریال »لالایی« به کارگردانی 
احمد درویشعلی پور تازه ترین 
تلاش فیلیمو در راستای تولید 

محصولی جذاب برای گروه 
سنی کودک است. این اثر 
نمایشی جایگاهی مطلوب 

میان مخاطبان پیدا کرده است 
و برخی عوامل آن می گویند 

از میزان دیده شدن »لالایی« 
شگفت زده هستند. در ادامه 
گفته های دو بازیگر سریال را 

مرور می کنیم.

شبکه تماشا در ادامه پخش سریال های خارجی غیر تکراری، حالا سراغ سریال »بهتره با سال تماس بگیری« رفته 
است و از امشب پخش آن را با عنوان »با سال تماس بگیر« شروع می کند. این سریال اسپین آف سریال پرطرفدار 
»برکینگ بد« است و داستان آن در نیمه اول دهه ۲000 در البوکرکی، نیومکزیکو جریان دارد و روی زندگی وکیل 
پرکار و فریبکار سابق یعنی جیمی مک گیل و تبدیلش به وکیل مدافع جنایی خودمحور معروف به سال گودمن 
متمرکز شده است. سریال »بهتره با ســال تماس بگیری« در زمان پخش افتخارات زیادی به دست آورد و نامزد 
دریافت ۴۶ جایزه امی ساعات پربیننده و چهار جایزه گلدن گلوب شد. در جشنواره جوایز امی سال ۲0۲۴ هم نامزد 
بهترین سریال درام بود و همچنین در سال ۲0۲۱، با انتخاب ۲0۶ کارشناس تلویزیونی از سراسر جهان، به عنوان 
بیست و سومین سریال برتر تلویزیونی قرن بیست و یکم توسط بی بی سی انتخاب شد. »بهتره با سا ل تماس بگیری« 
مورد تحسین منتقدان قرار گرفته اســت و به عنوان نمونه ای برجسته از چگونگی تولید موفقیت آمیز یک پیش 
درآمد و اسپین آف که انتظارات را برآورده کرده، معرفی می شود. بسیاری آن را حتی بهتر از »برکینگ بد« می دانند.
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 الناز ملک بازیگر نقش سیما در 
»زخم کاری« اعلام کرده که پایان 
فصل چهارم این سریال به گونه ای 

طراحی شده که امکان ادامه آن 
برای تولید فصل پنجم وجود دارد. 

او این خبر را در گفت و گو با مجله 
فیلم امروز بیان کرده. »زخم کاری« 

از محصولات اختصاصی فیلیمو 
است که به تهیه کنندگی محمدرضا 

تخت کشیان تولید شده.

در آستانه سالگرد عملیات 
طوفان الاقصی و یک سالگی برنامه 
»به افق فلسطین«، ویژه برنامه ای 

تدارک دیده شده که از ساعت 
۲۱ یکشنبه- ۱۵ مهرماه- آغاز و 

به مدت ۲۴ ساعت  روی آنتن افق 
سیما می رود. 

لالايی به روايت کمند و سپند

 شبکهساعتقالببرنامه

ورزش/آنتن۱۴سری A ایتالیایوونتوس - کالیاری

ورزش/آنتن۱۶:30لیگ برتر انگلیساستون ویلا – منچستر یونایتد

سه ۲0:30سریال جدید ایرانیتانک خورها

فراتر۲۱:30 سریال ایرانیحبیب
نمایش۲۱فیلم پلیسی ایرانیلارو

ورزش/آنتن۲۲:۱5سری A ایتالیافیورنتینا – آث میلان

احمد رنجبر  
هفتصبح

خود بهتر می دانید که جامعه سرشــار از اخباری 
است که خیلی از آنها منجر به اضطراب می شوند. 
از صفحات حوادث روزنامه ها هم اطلاع دارید که 
پر اســت از خبرهای تلخ و تکان دهنده. سوال: آیا 
سریال ها باید بازتاب اتفاقات جامعه باشند؟ یک 
پاسخ می تواند این باشد که بله. چون فیلمساز در 
این اتمسفر نفس می کشــد و از حوادث پیرامون 
تاثیر می پذیرد و محصول او در کنار ســرگرمی، 
باید دارای عبرت و تلنگر نیز باشد. با این حساب، 
گریزی نیســت که نتیجه آثار نمایشی گاه تلخ و 
گزنده شوند. ســوال بعدی: آیا نباید توازن ایجاد 
شود و سهمی هم به سریال های حال خوب کن )نه 
صرفا کمدی( اختصاص یابــد؟ طبعا جواب مثبت 
اســت. با این حال فعلا خبری از این دســت آثار 
در شبکه خانگی نیســت و همچنان دل خوش به 
رئالیتی شوهای »جوکر« و کمی »سرگیجه« هستیم. 
گزارش امروز هفت صبح شــرحی است بر  فضای 
سریال های فعلی پلتفرم ها؛ بلکه دست اندرکاران 

با یک برنامه ریزی درست،   تعادل منطقی در این 
باره ایجاد کنند.

   مورد اول| گردن زنی 
از نامش خون می چکد و شــروعش توام با یک صحنه 
فجیع قتل بود. خیلی ها معترض شدند و خشونت عریان 
»گردن زنی« را تقبیح کردند. سریال سامان سالور در 
ادامه هم ســکانس عذاب آور داشت ولی همچنان قتل 
عروس و داماد در اذهان باقی مانده. ببینید اوضاع چقدر 
تراژیک و فاجعه بوده که قتل قسمت چهارم کمتر توی 
چشم می آید! در این قسمت که جمعه از فیلم نت منتشر 
شد شاهد، سکانســی بودیم که پدر قاتل توی ماشین 
پارک شده در خانه مقتول، جان داد. این اتفاق سرآغاز 
ابهامات تازه ای شد که چه کسی مرد گرفتار در چنگال 
فامیل داغدار را کاردآجین کرده است. سریال »گردن 
زنی« به رغم ســکانس اعتراضی ناشی از قتل، شروعی 
امیدوار کننده داشت اما سه قسمت بعدی کسل کننده 
است و داســتان خاصی ندارد. حالا آدم ها به جان هم 
افتاده اند و با فریاد و پرخاش و ناله و گریه روان مردم را 

نشانه می روند.

    مورد دوم| داریوش
کاری نداریم کــه در این ســریال فیلم نــت نیز پلیس 
نادیده گرفته شده است و مشــتی قداره کش آزادانه در 
شــهری پر از دوربین و نیروهای انتظامــی به جان هم 
افتاده اند. شاید آخر سر پلیس کار را جمع کند... عجالتا 
»داریوش« سرشار اســت از صحنه های فجیع. مثلا در 
قسمت اخیر، کاظم )عباس جمشــیدی فر( سراغ بهرام 
)محسن قصابیان( رفت تا او را بکشــد. ضربات تیزیِ او 
کاری نبود و حاصلی نداشــت جز پاشیدن خون بر بدن 
عریان بهرام. بهرام اما بــا زور بازو، کاظم را خفه کرد و در 
ادامه حمام خون راه افتاد؛ خونی که تا ســاعت ها روی 
ملافه و کف اتفاق دیده می شد. سکانس ضجرآور بعدی 
جایی بود که آدم های بهرام، مقتول را در کوره انداختند و 
داریوش )هادی حجازی فر( در مخفیگاه شاهد بود و ناله 
سر می داد. در قسمت قبلی هم سکانس زنده زنده سوخته 
شــدن علیرضا )امیر نوروزی( در مغازه بهرام روان ها را 

آزرده ساخت. 

   مورد سوم | بازنده
در این ســریال اوضاع چندان وخیم نیست و با یک قصه 

اقتباســی جنایی- معمایی مواجه هســتیم. بااین حال 
مواردی از تلخی دارد؛ نمونه اش سکانس تصادف کارآگاه 
حامد کیانی )علیرضا کمالی( در قسمت اخیر و نمایش 
مرگ دلخراش کودک او. در قسمت قبل هم نمایی کوتاه 
از خفه شــدن یک نوزاد توســط گروگانگیر به نمایش 
درآمد. حقیقتا تحمل دیدن مرگ بچه ها سخت تر است.... 
»بازنده« روایت زندگی زنی افســرده )سارا بهرامی( هم 
هست و کلا سکون و سکوت حاکم بر خانه کلاسیک او و 

همسرش )صابر ابر( نوعی استرس و دلهره با خود دارد. 

   مورد چهارم | غربت
خوشبختانه ســریال »غربت« از توقیف در آمد؛ سریالی 
که راوی آسیب های زندگی حاشیه نشینان شهر است و 
طبعا برای نمایش این فضا و آدم هایش چاره ای نمی ماند 
جز قاب گرفتن پلشتی ها. در قســمت چهارم »غربت« 
شاهد مرگ صاحب مغازه بعد از بیهوشی توسط سارقان 
بودیم. در قســمت های قبل نیز چند سکانس خشن از 
مراودات آدم ها به نمایــش در آمد؛ مثل مجازات یک نفر 
و کشیدن او با موتور ســیکلت! یا برخود خشن و رنج آور 
با یک زن شهرستانی. یا ســکانس مربوط به جمع کردن 
پول و مراســم چاقو زنی.... بله، این ســریال ها رده سنی 
دارند و بخشی از قصه آنها بازتاب واقعیت هستند. منتها 
می شــود کمی آرام تر و با ملاحظه بیشتر رسالت هنری! 
را به سرانجام رســاند. و مهم تر اینکه صاحبان پلتفرم ها 
تدبیر کنند و حواس شــان به جور بودن جنس باشــد تا 
سهمی هم به سریال های کمدی و حال خوب کن در سبد 
محصولات شان اختصاص یابد. راستی سریال تلویزیونی 
»طوبی« هم اثری غمبار و خشــن است که به طور مجزا 

درباره آن خواهیم نوشت.

غلظت غم و سکانس های خشونت بار در سریال های فعلی شبکه نمایش خانگی زیاد است و پلتفرم ها 
باید با تولید آثار حال خوب کن، تصمیمی عاجل برای ایجاد توازن اتخاذ کنند

دل مان لک زده برای سریالی لطیف

کمند امیر سلیمانی در گفت و گو با صبا نکته ای مهم را برجسته کرده. این بازیگر گفته           منظر اول| روايت کمند
بازخوردی از سریال تلویزیونی و کمدی »چرخ گردون« نگرفت اما »لالایی« سرنوشتی کاملا متفاوت داشته 
اســت: »به هر حال نباید قوانین و ضوابط تلویزیون را با شبکه نمایش خانگی مقایسه کنیم؛ در »لالایی« برای 
بچه ها خاطرات شان را زنده کردیم؛ بچه ها به موسیقی شاد، شخصیت خود داریوش فرضیایی و رنگ و لعاب دقت 
می کنند. در همین چند قسمت ابتدایی که این سریال پخش شده، مردم که من را می بینند، نشده نگویند که 
بچه های ما دائما »لالایی« را نگاه می کنند ولی متاسفانه »چرخ گردون« که 30 شب پارسال پخش شد و بازخورد 
آنچنانی نمی گیرد ولی »لالایی« از ابتدا پر بیننده است و با این بازخوردها خستگی آدم در می رود. مسئولان 

خودشان می دانند مردم چه دوست دارند، فقط باید زمینه آن را فراهم کنند.« 

ســپند امیر ســلیمانی هم در مصاحبه با مهر گفته: »فکر می کنم کاری که داریوش           منظر دوم| روايت سپند
فرضیایی در آن حضور داشته باشد، خانوادگی است چون افراد 30 ساله ای را دیده ام که با بچه های شان آمده اند و 
گفته اند که ما در کودکی مخاطب برنامه های شما بوده ایم و الان با فرزندمان سریال »لالایی« را دنبال می کنیم. 
ما در ساخت این سریال به سمت دیکته کردن مسائل آموزشی نرفتیم و تمام تلاش مان بر این بوده که مفاهیمی 
به مخاطب منتقل شــود که هم برای کودک آموزنده و هم برای بزرگســال، خوشایند باشــد. برنامه ها باید به 
استانداردهای مد نظر این نسل رسیده باشد. ما در »لالایی« به ۸0 درصد این استاندارد رسیده ایم. بچه های امروز 
در مهدکودک و کلاس های مختلف در معرض آموزش های متنوعی قرار می گیرند. بنابراین در تولید برنامه کودک، 

نمی توانیم مثل گذشته به مفاهیم و اصول خیلی ابتدایی تکیه کنیم. در برنامه سازی نباید عقبگرد کنیم .«

با سال تماس بگیر
  پخش: شبکه تماشا/ هر شب ساعت ۲۲:30

  کارگردان : وینس گیلیگان و پیتر گولد
  بازیگران: باب ادنکیرک، جاناتان بنکس، ری 

سیهورن، پاتریک فابیان، مایکل ماندو و ...
  مدیر دوبلاژ: امیر حکیمی

  محصول : آمریکا/  ۲0۱۵ تا ۲0۲۲
  نمره در IMDB : 9 از ۱0 
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اسپاتیفای بدون اینترنت!

بک آپ آفلاین اسپاتیفای معرفی شد که به شــما کمک می کند زمانی که 
به اینترنت دسترســی ندارید هم بتوانید به موسیقی موردعلاقه خود گوش 
دهید. اســپاتیفای با قابلیت جدید Spotify Offline Backup به طور 
خودکار یک لیســت پخش برای زمــان آفلاین برای شــما ایجاد می کند. 
اسپاتیفای قابلیت جدیدی برای حل مشکل فراموشی دانلود لیست پخش 
موردعلاقه خود قبل از سوار شدن به هواپیمای بدون وای فای معرفی کرده 
است. شما قرار نیست هیچ کاری انجام دهید، برای اینکه خود اسپاتیفای با 
قابلیت جدید Spotify Offline Backup  این کار را انجام خواهد داد. 
البته اگر مشــترک نسخه پریمیوم باشــید. به گزارش فارنت، این قابلیت با 
پشتیبان گیری آفلاین، به طور خودکار یک لیست پخش ایجاد می کند که قرار 
است در دستگاه شما قابل دسترس باشد. بنابراین می توانید حتی زمانی که 
به اینترنت دسترسی ندارید به آن گوش کنید. این لیست شامل آهنگ هایی 
می شود که اخیرا پخش شده اند یا در انتظار قرار گرفته اند، یا آهنگ هایی که 
قبلا در حافظه کش دستگاه شما ذخیره شــده اند. با قابلیت بک آپ آفلاین 
اسپاتیفای می توانید آهنگ ها را در لیست پخش خود براساس هنرمند، مود 
و ژانر فیلتر و مرتب سازی کنید. این فهرست پخش با ادامه گوش دادن شما 
کامل تر خواهد شــد. بنابراین انتظار می رود که همیشه چیز جدیدی برای 

ارائه به شما داشته باشد.

آپدیت بزرگ فیسبوک معرفی شد

فیسبوک روز گذشــته مجموعه ای از به روزرســانی ها را برای پلتفرم خود 
معرفی کرد که بسیاری از آن ها بر بیرون کشیدن کاربران از حباب اجتماعی 
دوستان و خانواده شان تمرکز دارند. در به روزرسانی  جدید فیسبوک، تب های 
جدیدی اضافه شده اند که هدفشان ارائه محتوای متنوع تر به کاربران است. 
این محتوا شامل پیشنهادهایی براســاس موقعیت جغرافیایی کاربران نیز 
می شود. به گزارش زومیت، تب جدید Local محتوایی از بخش های مختلف 
فیسبوک مانند بازارچه، گروه های محلی و رویدادها را گردآوری می کند و به 
Next- نوعی می توان آن را الگوبرداری فیسبوک از پلتفرم های محلی مانند

door  دانست. تب Local در حال حاضر، در 10شهر بزرگ آمریکا از جمله 
نیویورک، لس آنجلس، شیکاگو و آســتین آزمایش می شود. فیسبوک تب 
دیگری به عنوان Explore  را آزمایش می کند که مشابه قابلیتی هم نام در 
اینستاگرام عمل می کند و صفحه ای شخصی را برای هر کاربر ارائه می دهد 
که حاوی مجموعه ای از عکس ها، ویدئوها و سایر محتواهای پیشنهادی است. 
این محتوا به طور شخصی سازی شده و براساس علایق کاربر انتخاب می شود. 
به گفته متا، تب اکسپلور براساس علایق کاربران و با هدف معرفی محتواهایی 
از افراد واقعی و جوامع تخصصی مانند راهنمایان سفر و آموزش های عملی 

طراحی شده است.

نگرانی  بیل گیتس از هوش مصنوعی
بیل گیتس، یکی از چهره های شاخص 
دنیــای فنــاوری، نگرانی های جدی 
خود را درباره آینــده هوش مصنوعی 
مطرح کرده است. با وجود خوش بینی 
عمومی نسبت به این فناوری، گیتس 
معتقــد اســت کــه هوش مصنوعی 
می توانــد خطــرات بزرگــی را برای 
بشــریت به همراه داشــته باشد. به 
گزارش گجت نیوز، یکی از بزرگ ترین 
نگرانی های این صنعتگــر آمریکایی، 
سوءاســتفاده از هوش مصنوعی برای 
مقاصد مخرب مانند حملات سایبری، 
بیوتروریسم و جنگ است. او بر این باور 
است که اگر هوش مصنوعی به دست افراد اشتباه بیفتد، می تواند تهدیدی 
جدی برای امنیت جهانی باشد. نگرانی دوم گیتس، تاثیر هوش مصنوعی بر 
بازار کار است. او معتقد است که پیشرفت ســریع هوش مصنوعی می تواند 
منجر به از دست رفتن میلیون ها شغل شود و به این ترتیب، تغییرات بزرگی 
در اقتصاد جهانی ایجاد کند. ســومین نگرانی این میلیــاردر آمریکایی، از 
دست دادن کنترل بر هوش مصنوعی است. او و بسیاری از متخصصان دیگر 
معتقدند که اگر هوش مصنوعی به سطحی از پیشــرفت برسد که بتواند به 
صورت مســتقل عمل کند، ممکن اســت نتایج غیرقابل پیش بینی و حتی 

خطرناکی داشته باشد

ترس بی پایان از سیارک های 
سرگردان

ماجرای عبور یک سیارک با نام ON 2024 از کنار مدار 
زمین و شایعات پیرامون آن، باعث ایجاد نگرانی هایی از 
سوی ناسا شده است. ســازمان هوافضای ایالات متحده 
آمریکا موســوم به ناســا )NASA(، در چند سال اخیر 
همواره جزو پیشتازان تحقیق و تفحص در رابطه با خطر 
برخورد ســیارک ها به کره زمین بوده است. این سازمان 
پس از بررسی احتمالات خطر برخورد سیارک آپوفیس 
با سیاره زمین، اکنون به بررسی احتمال خطرساز بودن 
ســیارک غول پیکرON 2024 ، پرداختــه که مدتی 
پیش به مدار زمین نزدیک شــده بود. سیارک آپوفیس 
یا »خدای آشــوب« با کد شناســایی ۹۹۹4۲ در سال 
۲004 میلادی توســط رصدخانه ملی کیــت پیک در 
آریزونای آمریکا کشف و به عنوان یکی از خطرناک ترین 
ســیارک های تهدیدکننده کره  زمین شناخته شد. این 
ســیارک با حدود 3۷0متر قطر و وزن حدودی 40 الی 
50میلیون تُن از ســیارک های کوچک کیهان به شمار 
می رود. این سیارک تقریبا هر 30ساعت یکبار دور محور 
خود می چرخد. چندی پیش ســازمان ناسا هشدار داده 
بود که ســیارک غول پیکر ۷۲0فوتی »او ان ۲0۲4« در 
تاریخ 1۷سپتامبر )۲۷شهریور( ســال جاری میلادی، 
به زمین نزدیک خواهد شــد. این سیارک با عرض حدود 
۲۹0متر )معادل اندازه یک ورزشگاه(، روز سه شنبه هفته 
گذشته تا فاصله ۹۹۷هزار و ۷۹3کیلومتری زمین رسید 
که این فاصله معادل ۲/6برابر فاصله زمین تا ماه است. با 
این حال، ناســا اعلام کرد که در مسیر فعلی این سیارک 
هیچ خطری برای زمین وجود ندارد، اما با استانداردهای 
خطرساز کیهانی فاصله بسیار ناچیزی دارد. این سیارک 
با سرعت 40۲33 کیلومتر در ســاعت حرکت می کند و 
آخرین بار در سال ۲013 از کنار زمین عبور کرده است. 
پیش بینی ها نشان می دهند که بار دیگر در سال ۲035 
نیز از فاصله نزدیکتری از مدار زمین خواهد گذشت. همین 
موضوع باعث ایجاد نگرانی هایی در رابطه با خطرساز بودن 
آن برای ساکنان کره زمین شده است. ناسا با آزمایشگاه 
پیش ران خــود )JPL( واقع در پاســادنا ایالت کالیفرنیا، 
این رویداد را زیر نظر گرفت. این سیارک به دلیل اندازه 
بزرگ خود )بزرگتر از ۹۹درصد اجرام نزدیک به زمین( 
توجه زیادی را به خود جلب کرده است. با این حال ناسا از 
تلسکوپ های نوری برای درک و مطالعه ترکیب، شکل و 
اندازه سیارک ON 2024 استفاده می کند. اگر سیارک 
ON 2024 به زمین برخورد می کرد، آسیب بسیار زیاد 
بود. برخورد آن می توانست باعث انفجاری در جو شود و 
یک موج شــوک عظیم ایجاد کند. اگرچه سرعت بالای 
سیارک ON 2024 اخترشناسان را نگران کرده بود با 
این حال، سیارک مذکور با خیال راحت از کنار زمین عبور 
کرد. ناسا می گوید که دفتر هماهنگی دفاع سیاره ای آن 
)PDCO( می تواند صخره های فضایی را در صورت نیاز 
 ON 2024 ردیابی و منحرف کند. با این که ســیارک
هیچ خطری برای زمین ندارد، اما ناســا و دانشــمندان 
همچنان این اجرام را با دقت رصد می کنند تا در صورت 
هرگونه تغییر غیرمنتظره در مسیرشــان، اقدامات لازم 
را انجام دهند. توجه به این نوع رویدادها نشــان دهنده 
اهمیت تحقیق و پایش مداوم اجرام فضایی در حفاظت 
از زمین است. بســیاری از برخوردهای سیارکی بیش از 
آنچه بسیاری تصور می کنند، رخ می دهند. به گفته ناسا، 
هر روز حدود 48/5تن مواد شهاب سنگ وارد جو زمین 
می شود که معمولا به عنوان ستاره های در حال تیراندازی 
می سوزند. با این حال، اشیاي بزرگتر بسیار نادرتر هستند. 
برخورد ســیارک ها بسیار سخت اســت، اما غیرممکن 
نیســت. برای کاهش خطرات، ناسا و آژانس فضایی اروپا 
)ESA( برنامه هایــی را برای شناســایی، طبقه بندی و 
نظارت بر اجرام نزدیک به زمین )NEO( اجرا می کنند. 
هدف این تلاش هــا اطمینان از آمادگی بــرای برخورد 
احتمالی سیارک است. طبق اعلام دانشمندان، اگر امروزه 
سیارکی به وسعت همان سیارک کوچکی که 66میلیون 
سال پیش در زمان دایناســورها به زمین برخورد کرد و 
۷5درصد از کل حیات کره زمیــن را نابود کرد، به زمین 
برخورد کند می تواند با ایجاد یک ضربه با قدرتی معادل دو 
میلیون بمب هیدروژنی، در ابتدا تمامی جنگل ها را نابود 
کرده و پس از آن با ایجاد سونامی گسترده و زلزله بالای 
10ریشتر تمامی شــهرها را نابود کند. پس از آن ابری از 
گرد و غبار داغ که حاصل این فاجعه است، جلوی رسیدن 
نور خورشید به زمین را خواهد گرفت و زمین با یخبندان 

کامل مواجه خواهد شد.

مشخص نیســت که گوگل چه زمانی 
تصمیم به انتشار نســل بعدی سیستم 
عامل اندرویــد خواهد گرفــت. با این 
وجود، با بررســی نســل های گذشته 
می تــوان پیش بینی کرد که ســه ماه 
چهــارم ســال ۲0۲5، مناســب ترین 
زمان برای معرفی این نسل از سیستم 
عامل های اندروید خواهد بود. امسال، 
ایــن کمپانــی اولیــن پیش نمایــش 
توســعه دهندگان اندروید 15 را در ماه 
فوریه روانــه بازار کرده و نســخه بتای 
اول آن را در مــاه آوریــل در اختیــار 
علاقه مندان قرار داده اســت. علاوه بر 
این، نســخه نهایی این سیستم عامل 
نیز قرار است در ماه اکتبر در دسترس 
کاربران قرار گیرد. در عین حال، بسیاری 
از افــراد انتظار دارند که ســال آینده، 
گوگل سیســتم عامل اندرویــد 16 را 
بسیار زودتر از همیشه، مثلا در نیمه اول 
۲0۲5 رونمایی کند. با این وجود، باید 
 mountain view دید آیا کمپانــی
قادر به انجام این کار خواهد بود یا خیر. 

در صورتی که چنین باشــد باید انتظار 
داشت که سری گوشی های پیکسل 10 
نیز زودتر از موعد روانه بازار شوند. این 
مسئله البته هنوز به تایید هیچ مرجعی 
نرســیده اســت. با وجود اینکه گوگل 
تاکنون مطلقا هیچ اطلاعاتی درخصوص 
اندروید 16 منتشر نکرده؛ اما آپدیت های 
 )Android QPR( سه ماهه اندروید
مهم تریــن مرجــع بــرای آگاهــی از 
مشخصات نسل بعدی اندروید خواهند 
بود. ایــن دســته از آپدیت های فصلی 
اندروید عموما تا پیش از رونمایی نسل 
بعدی این سیستم عامل تنها در اختیار 
کاربران گوشی های پیکسل قرار گرفته 
و در نهایــت در صورت تایید در نســل 
بعدی به سایر گوشی های اندرویدی نیز 

اضافه خواهند شد.
قابلیت پنجره بندی صفحه یکی از مورد 
انتظارترین قابلیت های سیســتم عامل 
اندروید اســت که پیش تر در بتای دوم 
Android 15 QPR 1 تعبیه شــده 
و در اختیار کاربران تبلت های پیکســل 

گوگل قرار گرفته بود. به کمک این قابلیت 
می توان پنجره اپلیکیشن های مختلفی 
که به طور همزمان باز هستند را در کنار 
یکدیگر قرار داد و همانند یک کامپیوتری 
ویندوزی موقعیت و اندازه هریک را تغییر 
داد. گوگل همچنین همانند ویندوز یک 
تســک بار ثابت را نیــز در پایین صفحه 
تعبیه کرده و آیکون اپلیکیشن های باز را 
کنار یکدیگر قرار داده است. علاوه بر این، 
در آپدیت بتای QPR 1 همچنین شاهد 
افزوده شــدن یک نوار کنترل به بالای 
هریک از پنجره ها نیــز بودیم که حس و 
حال کار با دستگاه را بیشتر شبیه به یک 
دستگاه ویندوزی می کرد. سومین بتای 
اندروید 15 نمایــی از بازطراحی صفحه 
تنظیمات  را ارائه می کرد که نه تنها جمع 
و جورتر بود؛ بلکــه اطلاعات کامل تری 
را هم در اختیار کاربر قــرار می داد. این 
تغییر البته در نســخه های بتای بعدی 
اندروید 15 حذف شــد؛ امــا مجددا در 
نســخه بتای QPR 1 به سیستم عامل 
گوگل بازگشــت. بر این اساس می توان 

انتظار داشت که در اندروید 16 سرانجام 
شــاهد تغییر چینش بخــش تنظیمات 

گوشی باشیم.
اگر مدتی، گوشــی اندرویــدی خود را 
خاموش کرده بودیــد و ناگهان تصمیم 
به روشن کردن مجدد آن گرفته باشید، 
حتما متوجــه ســیل اعلان هایی که 
بلافاصله پس از وصل شــدن اینترنت 
روی صفحه نمایش گوشــی تان پدیدار 
می شوند شده اید! تاکنون گوگل راهکار 
مناسبی برای جلوگیری از نمایش این 
حجم گســترده اعلانات نداشته؛ اما به 
نظر می رسد اندروید 16 قصد دارد این 
رویه را تغییر دهد. قابلیت جدیدی که 
در نســخه بتای دوم QPR1 مشاهده 
شــده به طور خــودکار مانــع نمایش 
اعلان های قدیمی تــر از دو هفته قبل 
می شود و اطلاع رسانی در خصوص آن ها 
را تنها به نمایش یک متن ساده خلاصه 
می کند. بنابراین دیگــر نیازی نخواهد 
بود نگران ویبره یا صــدای زنگ اعلان 
مربوط به یک بازی کم استفاده متعلق 

به سه ماه قبل باشید! مسئله اندازه بیش 
از حد بــزرگ اعلان هــای نمایش داده 
شــده روی پنجره ســایر اپلیکیشن ها 
نیز مسئله دیگری اســت که گوگل در 
نســخه های بتای اندروید 15 به دنبال 
برطرف کردن آن ها بوده اســت. برای 
مثال در بتای چهارم اندروید 15 شاهد 
نمونه ای از این تغییرات اعلان ها بودیم؛ 
به طوری که علاوه بر مخفی شدن تصویر 
آیکون اپلیکیشن، اکثر محتوای آن نیز 
حذف می شــود تا اعــلان نمایش داده 
شده ضخامتی به اندازه یک نوار داشته 
باشــد. گوگل احتمالا به زودی قابلیت 
ثبت اسکرین شــات و ضبــط ویدئو در 
سیســتم عامل اندروید را بــا تغییری 
اساســی روبه رو کرده و جان تازه ای به 
آن خواهد دمید. این ســرویس جدید 
مدت زمان ضبط ویدئوهــا را از طریق 
 Status( یک تایمر در نوار وضعیــت
Bar( به کاربر نشان داده و امکان توقف 
سریع ضبط ویدئو با تنها یکبار فشردن 
انگشــت و بدون نیاز به پایین کشیدن 

نوار وضعیــت را در اختیار کاربران قرار 
می دهد. علاوه بر ایــن، در صورتی که 
یک اپلیکیشن شخص ثالث قصد ضبط 
ویدئو یا میرور کردن صفحه نمایش شما 
را داشته باشــد، می توانید با اعلان های 
جدیدی که توسط این سرویس نمایش 
داده می شــوند، بهتر و بیشــتر کنترل 
قابلیت ها را در دســت داشــته باشید. 
قابلیت ضبط ویدئو که در نســخه بتای 
دوم QPR 1 اندروید 15 به طور گسترده 
در اختیار تســت کنندگان قرار گرفت، 
به پختگی لازم رسیده و کارآیی بسیار 
خوبــی دارد. به همین دلیــل می توان 
آن را یکــی از اصلی تریــن گزینه های 
تعبیه در Android 16  دانســت. تا 
پیش از اندروید پنج )آب نبات چوبی(، 
کاربران گوشی های اندرویدی به راحتی 
می توانســتند ابزارک های مد نظرشان 
را به لاک اســکرین گوشی خود اضافه 
کنند. این قابلیت اما از ســال ۲014 به 
بعد از اندروید حذف شد و تا همین چند 

مدت پیش خبری از آن نبود.

  تحلیل 

سامسونگ اخیرا با معرفی ســری جدید تبلت های 
گلکســی تب اس 10، تغییری بی سروصدا و در عین 
حال مهم در ســاختار محصولات خــود ایجاد کرده 
است. این ســری، تنها شــامل دو مدل گلکسی تب 
اس 10 پلاس و گلکســی تب اس 10 اولترا اســت. 
مدل پایه ای که در سال گذشته تحت عنوان گلکسی 
تب اس ۹ معرفی شده بود، به طور کامل حذف شده 
اســت. این اقدام سامسونگ ممکن اســت در نگاه 
اول غیرمنتظره به نظر برســد، امــا دلایل منطقی و 
استراتژیک پشت آن وجود دارد. این تصمیم می تواند 
سرآغازی برای تغییرات مشابه در سری پرچمداران 
گوشی های سامسونگ باشد، به ویژه برای مدل های 
پایه سری گلکسی S۲6 که در ســال ۲0۲6 معرفی 
خواهد شــد. یکی از دلایل اصلی حــذف مدل پایه 
در سری تبلت های سامســونگ، کاهش تفاوت های 

قابل توجه میان مدل های پایه و مدل های پیشرفته تر 
است. برای مثال، در سری گلکسی تب اس ۹، تفاوت 
میان مدل پایه و گلکسی تب اس ۹ پلاس بسیار کم 
بود. هر دو مدل از چیپســت یکسان، پنل داینامیک 
امولد ۲ ایکس و حتی ساختار فلزی مشابهی برخوردار 
بودند. این تشابه در سخت افزار و ویژگی ها باعث شد 
که مدل پایه برای بســیاری از کاربران جذابیت خود 
را از دســت بدهد. در نهایت آن ها به سمت مدل های 
پیشرفته تر هدایت شــدند. در سری گلکسی اس ۲4 
نیز، همین روند را شــاهد بودیم. مدل پایه گلکسی 
اس۲4 و گلکســی اس ۲4 پلاس تفاوت هایی جزئی 
مانند انــدازه صفحه نمایش و مقــدار رم دارند، اما از 
لحاظ چیپست، طراحی، و حتی نرم افزار تقریبا مشابه 
هستند. این کاهش تفاوت های اساسی میان مدل های 
پایه و پیشرفته، یکی از دلایل احتمالی حذف گلکسی 

S۲6 در آینده نزدیک اســت. سامسونگ با تمرکز بر 
مدل های پرچمدار و پرفروش خــود، می تواند منابع 
تولید و بازاریابی خود را به طــور موثرتری مدیریت 
کند. داده های فروش نشــان می دهد که مدل های 
پرچمدار ســری گلکســی، به ویژه مدل های اولترا، 
ســهم عمده ای از بازار را به خود اختصاص می دهند. 
به عنوان مثال، گلکســی اس ۲4 اولتــرا به تنهایی 
5۲درصد از فروش پرچمداران سامســونگ در سال 
۲0۲4 را به خــود اختصاص داده اســت و به عنوان 
پرفروش ترین گوشی اندرویدی در سه ماهه اول سال 
معرفی شده است. این آمار نشان می دهد که کاربران 
به طور فزاینده ای به دنبال بهترین مشخصات و تجربه 
کاربری هستند و مدل های پایه دیگر جذابیتی ندارند. 
سامسونگ نیز با حذف مدل پایه و تمرکز بر مدل های 
پرفروش تر می تواند هزینه های تولید را کاهش داده 
و سودآوری بیشــتری کســب کند. سامسونگ در 
سال های اخیر سری جدیدی از محصولات اقتصادی 
خود را تحت عنوان نسخه های FE معرفی کرده است. 

این محصولات با قیمتی مناســب تر امــا همچنان با 
ویژگی های قدرتمند عرضه می شــوند. برای مثال، 
گلکسی اسFE ۲4 که در هفته گذشته معرفی شد، 
تفاوت چندانی با مدل پایه گلکســی اس۲4 ندارد و 
حتی در برخی موارد مانند باتری، ظرفیت بیشــتری 
ارائه می دهد. مدل هــای FE به عنــوان جایگزینی 
مناســب برای مدل های پایه شــناخته می شوند و با 
ارائه ویژگی هایی نزدیک به مدل های پرچمدار، اما با 
قیمتی کمتر، توجه کاربران را به خود جلب کرده اند. با 
وجود این محصولات، نیاز به مدل های پایه کمتر شده 
است و این امر می تواند یکی از دلایل احتمالی حذف 
مدل های پایه در سری گلکســی S۲6 باشد. حذف 
مدل های پایه به سامسونگ این امکان را می دهد که 
فرآیندهای تولید خود را بهینه سازی کند. با تمرکز بر 
دو یا سه مدل پرچمدار، شرکت می تواند هزینه های 
تولید را کاهش داده و از منابع خود به شکلی بهینه تر 
اســتفاده کند. این امر همچنین به سامسونگ اجازه 
می دهد که تلاش های بازاریابی خــود را متمرکزتر 

کرده و مشتریان را به خرید مدل های گران قیمت تر 
و ســودآورتر هدایت کند. سامســونگ در سال های 
اخیر با معرفی محصولات مختلف در دسته بندی های 
گوناگون، به تنوع سازی سبد محصولات خود پرداخته 
اســت. اما این تنوع گاه می تواند بــه پیچیدگی های 
مدیریتی و هزینه هــای اضافی منجر شــود. حذف 
مدل های پایــه و تمرکز بر محصــولات پرفروش تر، 
به این شــرکت کمک می کنــد تا ســاختار تولید و 

بازاریابی خود را ســاده تر کند. یکــی از دلایل مهم 
حذف مدل های پایــه می تواند تمرکز بــر رقابت با 
شرکت هایی مانند اپل باشد. اپل نیز به طور مشابه با 
معرفی مدل های پرچمدار خود مانند آیفون 16پرو و 
پرو مکس، تمرکز خود را بر بازار محصولات پیشرفته 
گذاشته است. سامسونگ نیز با حذف مدل های پایه و 
تمرکز بر مدل های اولترا و پیشرفته تر، می تواند رقابت 

موثرتری با اپل داشته باشد.

ذرهبین
پوریاهاشمپور

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزارانبازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهشایدحتیاسمبرخیازآنهاراهمنشنویدامامخاطبینخاصخودرادارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریکهفتهاخیربپردازیم.
ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Ravenswatch
PasstechGames           سازنده

84          متوسط امتیاز
چندسالیاستکهNaconبهعنوان
عرضهکنندهسختافزارهایجانبی
واردحوزهنشربازیهایویدئویی
شدهودرجدیدترینپروژهخودبه
سراغجدیدترینوالبتهبهترین
ساختهاستودیوPasstechرفته.
بازیRavenswatchبدونشک

یکیازبهترینروگلایکهاییاست
کهبهشکلمستقلطییکسال

اخیرروانهبازارشده.


Polysphere

CASUALAZUR           سازنده
5میلیون          متوسط امتیاز

برداشتماازهرچیزیتاحد
زیادیبهزاویهدیدمخاطبدارد.
بازیPolysphereدقیقاتمرکز

خودرارویاینموضوعگذاشتهو
درجریانگیمپلیخودپازلهایی
راپیشرویشماقرارمیدهدکه
باتغییرزاویهدیدحلشدهوبه

نتیجهنهاییمیرسند.ساختاری
سادهکهباپیشرفتدربازیبا

جذابیتهایقابلتوجهیهمراه
میشود.

زمان خداحافظی با گلکسی رسیده؟
  بررسی کوتاه

سفر فانکو پاپ به دنیای بازی های ویدئویی


TypeHype

HITRiga           سازنده
500هزار          متوسط امتیاز

اینشایدعجیبترینبازیپازلیباشدکهطیچندماهاخیر
توانستهتوجهبسیاریازمخاطبهایبازیهایموبایلیرابهخود

جلبکند.دراینبازیهرچندپازلهاهمچونگذشتهطراحی
شدهانداماراهحلآنهادرکلماتیاستکهمخاطبرویصفحه

تایپمیکند.کلماتیکهدرادامهوزنگرفتهوفرایندپازلراوارد
مرحلهاجرامیکنند.


ApartmentStory

BlueRider           سازنده
66          متوسط امتیاز

مخاطبکمبازیهایماجراجوییباعثشدهتاتنها
توسعهدهندگانمستقلبهسراغتولیدچنینآثاریبروند.
یکیازجدیدتریناینعناوینApartmentStoryاست.
بازیایکهسعیداردداستانیمتفاوتراروایتکندامادر

انجاماینکارموفقیتچندانیراکسبنکردهوتاانتهایکار
توانجذبهرمخاطبیراندارد.

بازی Funko Fusion از دنیای جادویی و پرشــور 
شــخصیت های Funko Pop الهام گرفته شــده و 
به عنوان یک بازی اکشــن- ماجراجویی، شــما را به 
ســفری در دنیای شــگفت  انگیز این شخصیت های 
محبوب می برد. طرفداران فانکو پاپ  سال هاست که 
از فیلم های کلاســیک و کتاب های مصور این سری 
لذت برده اند؛ زیرا این آثار همیشه پر از شخصیت های 
جذاب و لحظات سرگرم کننده بوده اند . فانکو پاپ ها، 
در واقع فیگورهایی از جنس وینیل هستند که با الهام 
از ســبک ژاپنی به نام چیبی طراحی شده . چیبی در 
زبان ژاپنی به معنای کوتاه و بامزه اســت و به خوبی 
ویژگی های اصلی فیگورهای فانکــو پاپ را توصیف 
می کند. این فیگورها به خاطر سر بزرگ نسبت به بدن، 
چشمان بزرگ و تیره و طراحی ســاده بینی و دهان 
شناخته می شوند. ســبکی که در آن شخصیت ها به 

شکلی مینیمال و جذاب به تصویر کشیده می شوند. در 
بازی فانکو فی وژن گیمرها می توانند با شخصیت های 
اصلی از ســریال های تلویزیونی، فیلم ها و بازی های 
محبوب همراه شوند و ماجراجویی های مختلفی را با 
آن ها تجربه کنند. بازی، مجموعه ای از شخصیت های 
محبــوب را از دنیای فیلم ها و ســریال ها جمع آوری 
کرده و همه را در قالب منحصر به فرد فانکو به تصویر 
می کشــد. هرچند ایده اولیه بازی بســیار جذاب به 
نظر می رســد؛ اما تجربه واقعی درون بــازی به این 
ســادگی ها نیست و شــما در طول بازی با مشکلات 
فنی ای روبه رو می شــوید که در ادامه با موشــکافی 
بیشتر، به آن خواهیم پرداخت. در اولین تجربه ورود 
به Funko Fusion، وارد دنیایی می شویم که پر از 
شــخصیت های محبوب و چالش های متنوع است. 
بازی این فرصت را به شما می دهد که در جهان های 

مختلف بــه کاوش بپردازید و با شــخصیت هایی از 
 The و  Jurassic World، Scott Pilgrim
Umbrella Academy مواجه شوید. هر یک از 
این دنیاها، تقریبا با دقت و جزئیات طراحی شــده ؛ 
اما متاســفانه گیم پلی بــازی به ســرعت تکراری و 
خسته کننده می شود. شما بیشتر با وظایف ساده ای 
روبه رو می شوید که شامل جمع آوری آیتم ها، مبارزه 
با دشمنان و حل معماهای سطحی است. این وظایف 
به مرور زمان به یک الگوی تکراری تبدیل می شود و 
حس می کنید بازی بیشتر برای گذراندن وقت طراحی 
شــده تا اینکه یک تجربه چالش برانگیز و عمیق ارائه 
دهد. در بسیاری از مواقع، احساس می شود که بازی 
تلاش می کند تا سرگرم کننده باشــد و این موضوع 
ابدا چیزی بدی نیست؛ اما مشــکل اصلی اینجاست 
که گیم پلی بازی به یک چرخه خســته کننده و فاقد 
تنوع کافی، تبدیل می شــود و به سرگرم کننده بودن 
بازی، آســیب جدی وارد می کند. جلوه های بصری 
فانكو فیوژن در لحظات خــاص، به ویژه در مبارزات، 

می تواننــد صحنه هایی زیبا خلــق کنند. افکت های 
نوری زیبا و انیمیشن های جذاب در حین مبارزه، به 
خوبی حس هیجان را به بازیکن القا می کند و او را در 
عمق بازی غوطه ور می ســازد. این جلوه های بصری 
تجربه ای سرگرم کننده و شگفت  انگیز را ارائه می دهد 
و به بازیکن اجازه می دهد تا بیشتر در دنیای بازی غرق 
شود. اما مشکلات فنی این تجربه را با چالش مواجه 
می کند. باگ های گرافیکی و اشکالات در انیمیشن ها 
گاهی این زیبایی های بصــری را مخدوش می کند. 
به طور مثال، ممکن است شخصیت ها ناگهان از محیط 
خارج شوند یا حرکات غیرطبیعی داشته باشند. این 
اختلالات نه  تنها باعث ناامیدی بازیکن می شود، بلکه 
جریان بازی را نیز دچار مشــکل می کند. این مسائل 
فنی، تجربه بصری بازی را تضعیف کرده و لذت کلی 
بازیکن از دنیای زیبای فانكو فیوژن را کاهش می دهد. 
بازی فانكو فیوژن، ســفری با حس دوگانه است. این 
بازی می تواند لحظات خنده دار و شیرینی را به ارمغان 
بیاورد؛ اما همچنین ممکن اســت شما را با مشکلات 

فنی متعددش ناامید کند. بازی، پر از ایده های جالب 
و سرگرم کننده است اما این ایده ها در طراحی ناقص 
بوده و همینطور مشکلات اساسی در طراحی مراحل 
و مکانیک های مبارزه وجود دارد. هرچند فانكو فیوژن 
قادر اســت لحظات خوشــایندی را برای بازیکنان 
فراهم کند، اما عدم وجود تنــوع و چالش های واقعی 

در گیم پلی، به شــدت تجربه بازی را تحت تاثیر قرار 
می دهد و ممکن است از لذت بازی بکاهد. در نهایت، 
فانكو فیوژن نمایانگر تلاشی است تا دنیای فانکو پاپ را 
با یک تجربه گیمینگ هیجان انگیز و احساسی ترکیب 
کند. با این حال، از بُعد کیفی، بازی نتوانســته به این 

هدف دست یابد.
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همچونسالهایگذشتهباشروعفصلجدید
فوتبالباشگاهی،شاهدانتشارجدیدتریننسخه

مجموعهبازیEAFCیاهمان»فیفا«هستیم.
مجموعهایکههرچندنامخودراتغییردادهاما

مشخصادرزمینهگیمپلیوگرافیک،حرفتازهای
برایگفتننداردوهمچنانمشغولتکرارهمان

نکاتقوتوضعفگذشتهاست.

  بی سیم

کاهش غیرمنتظره تولید آیفون 16
تحلیلگران موسسه بارکلیز در یادداشتی که اخیرا به اشتراک گذاشته شده است، 
ادعا می کنند که اپل تولید آیفون 16 را ســه میلیون دســتگاه کاهش داده است. 
براســاس گزارش  زنجیره تامین، این کاهش تولید از ســوی یک شریک کلیدی 
سازنده آیفون انجام شده است. به گفته تحلیلگران، فروش آیفون 16 در مقایسه با 
سال گذشته احتمالا 15درصد کاهش خواهد یافت. با این وجود عملکرد سه ماهه 
قبل با انتظارات مطابقت دارد. در این گزارش اعلام شــده کــه فروش آیفون 16 
در دوره سه ماهه منتهی به ســپتامبر به 51میلیون دســتگاه خواهد رسید. این 
در حالیســت که دوره فروش آیفون  16 در مقایســه با ســری آیفون 15، دو روز 
بیش تر بوده اســت. با نگاهی به آینده انتظار می رود که اپل در ســه ماهه منتهی 
به دسامبر با چالش های بزرگتری مواجه شــود. کاهش تولید در کنار افت تقاضا، 
نقل وانتقال ســری آیفون 16 را در معرض مخاطرات بیشتری قرار خواهد داد. به 
گزارش آی تی رسان، تحلیلگران بر این باورند که این کاهش تولید احتمالا با عرضه 
اکوسیستم هوش مصنوعی کمپانی موسوم به Apple Intelligence در ارتباط 
 Apple است. این ویژگی ها هنوز به طور کامل عرضه نشــده اند. تاخیر در عرضه
Intelligence ، احتمالا به کاهش تقاضا برای سری آیفون 16 دامن زده است. 
آیفون های جدید خصوصا مدل های پرو از ظاهری بسیار نزدیک به مدل های نسل 
قبلی خود برخوردار بوده و در ایــن میان صرفا شــاهد به کارگیری دکمه جدید 
 Apple Intelligence هستیم. به نظر می رسد که عرضه تدریجی Capture
یکی از عوامل کلیدی کاهش تقاضا برای آیفون های اپل باشــد. غول کوپرتینویی 
در اواسط ماه سپتامبر به روزرسانی بتا iOS 18.1 با قابلیت های هوش مصنوعی 
را برای سری آیفون 16 منتشر کرد. اما تاخیر در ارائه مجموعه کامل ویژگی های 
Apple Intelligence احتمالا به استقبال ضعیف تر از سوی مصرف کنندگان 
کمک کرده است. به گفته تحلیلگران موسسه Barclays فروش سری آیفون  16 
در سه ماهه منتهی به سپتامبر در بهترین حالت برابر با 51میلیون واحد بوده است. 
به نظر می رسد که افزایش تعداد روزهای عرضه موجب رشد فروش برخی مدل ها 
در سری جدید آیفون نسبت به سال گذشته شده است. به گفته تحلیلگران میزان 
فروش آیفون طی ماه های آگوست و سپتامبر نسبت به سال گذشته ثابت بوده است.

تغییرات اساسی در انتظار اندروید
انتشار اولین اطلاعات از سیستم عامل آینده گوگل

تنسنتبهدنبالتصاحب
خالقاسسینزکرید

اطلاعاتبهدستآمدهنشانازاین
داردکهغولچینیTencentو
بنیانگذارانشرکتیوبیسافت،

خانوادهگیلمو،باازدستدادنبیش
ازنیمیازارزشبازارخوددرسال

جاری،درحالبررسیهمکاریبرای
خصوصیکردنشرکتهستند.
بهگفتهمنابعبلومبرگ،شرکت
چینی،کهدرحالحاضرحدود

10درصدازیوبیسافترادراختیار
GuillemotBrothersداردو

Ltdبامشاورانخودبرایبررسی
راههاییبرایتثبیتیوبیسافت

مذاکرهکردهاند.ادعامیشودیکیاز
احتمالاتموردمذاکره،تشکیلتیمی
برایخصوصیسازییوبیسافتاست،
اگرچهگفتهمیشودکهمذاکراتدر
مراحلاولیهاستوهیچاطمینانی

وجودنداردکهبهاقدامیمنجر
شود.بهگفتهبلومبرگ،Tencentو
خانوادهGuillemotدرحالبررسی
جایگزینهایدیگرینیزهستند.

ماهگذشته،قیمتسهامیوبیسافت
بهپایینترینحدخوددرنزدیکبه

11سالگذشتهرسید.
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ارسلانخودی|اینروزهاکلمه»ریمستر«گسترهمعناییوسیعیراشاملمیشود.در
یکسر،طیفبازیهاییقراردارندکهتفاوتچندانیبانسخههایاصلیشانندارند،
بهجزمواردیمثلافزایشرزولوشن؛مثلبازیMafiaII:DefinitiveEditionامادر
طرفدیگرشاهدعناوینیهستیمکهدستخوشتغییراتگستردهاینسبتبهبازی
اصلیخودشدهاند.خوشبختانهبازیDeadRisingDeluxeRemasterجزودسته
دومبهشمارمیرود.بازیایکهبینقصنیستامانهایتتلاشخودراکردهتاباحفظ
اکثرجنبههایمثبتنسخهاصلی،تغییراتلازمبرایمدرنشدنرانیزصورتدهد.
حوالیسال۲005مجموعهکپکام،بهواسطهاستقبالگستردهگیمرهاازبازیهایی
مثلرزیدنتایول4،روزهایخوبیراسپریمیکرد.همینموفقیتهانیزباعثشد
تاکپکامتصمیمبهساختیکبازیزامبیمحوردیگر،امااینباربارویکردیمتفاوت
بگیرد.ایدهاصلیکپکامبرایساختاینبازیجدیددردوموردخلاصهمیشد.مورد
اولنگاهمتفاوتبهمسئلهزامبیهابود.آنهاسعیداشتندتابرخلافسریرزیدنت
ایول،دراینبازیجدیدنگاهیطنزگونهبهاینموضوعداشتهباشند.مورددومهم
بهنحوهتعاملمتفاوتبازیکنانبازامبیهایدرونبازیمربوطمیشد.مجموعاین

ایدههایجدیددرنهایتبهساختبازیایبهنامDeadRisingختمشد.

سیناسپهریان|امسالگوگلدستبهکاربزرگیزدهوارائهآپدیتهایسالیانهسیستمعاملاندروید
راازمعرفینسخهجدیدسریپرچمدارانپیکسلجداکردهاســت.درنتیجهایناتفاق،همسری
گوشیهایپیکسلوهمنسلجدیداندرویدزمانمناسبیبرایتوسعهدراختیارخواهندداشت.در
فاصلهکوتاهباقیماندهتاانتشاررسمیسیســتمعاملاندروید15،شایدبدنباشددرخصوصنسل
بعدیاینسیستمعامل،اندروید16وشایعاتپیرامونآنصحبتکنیموبهبررسیشایعاتواخبار
موجودپیرامونآپدیت۲0۲5گوگلبرایاندرویدبپردازیــم.کاربرانقدیمیتراندرویدحتمابهیاد
میآورندکهدرگذشتهسیستمعاملهایگوگلهمگیبانامدسرهاوشیرینیهایمختلفينامگذاری
میشدند.اینروندامادراندروید10متوقفشدوگوگلسادهترینراهکاربراینامگذاریسیستمعامل
اندروید،یعنیشمارهگذاريراجایگزیننامشیرینیهاکرد.بهاینترتیبمیتوانانتظارداشتکهنام

سیستمعاملبعدیاندرویدنیزصرفااندروید16باشدنهچیزدیگر.

ایده اصلی بــازی حول محور همیــن مدت زمان 
۷۲ساعته شــما جریان دارد. بسته به انتخاب های 
شما در طول بازی ممکن اســت شما در این مدت 
زمان رازهای بزرگی را کشف کنید و با نجات دادن 
افراد مختلف، با هلیکوپترتان از این شــهر عجیب 
فرار کنید. از طرف دیگر هم ممکن اســت به دلیل 
انتخاب های اشــتباه، بدون دستاورد خاصی از این 
مرکز خرید خارج شوید.Dead Rising، چندین 
پایان مختلف را برای شــما تدارک دیده که همین 
موضوع از جذابیت های آن به شمار می رود. به طور 
 Deadکلی عنصر زمــان از اهمیت بســیاری در
Rising  برخوردار است. در بســیاری از لحظات 
بازی شــما باید علاوه بر زمان بندی درست، از بین 
ماموریت های مختلف، تعدادی را فدا کنید تا بتوانید 
ماموریت های مهم تر را به سرانجام برسانید. همین 
موضوع ممکن اســت برای تعــدادی از مخاطبین 
آزاردهنده به نظر برسد. در بازی های داستان محور 
امروزی چندان رسم نیست که سازندگان، گیمرها 
را تا این حــد مجبور و محدود کننــد. به طور کلی 

بازی های قدیمی، برخــلاف عناوین امروزی، اصلا 
رعایت حــال بازیکنان را نمی کردنــد. برای نمونه 
یکی از مشکلات اساســی ما در نسخه اصلی بازی 
 Dead ذخیره کردن بازی بود. در Dead Rising
Rising نیز مانند رزیدنت اویل های آن دوران، فقط 
 Save می توانســتید در محل های خاصی بازی را
کنید و همین موضوع باعث می شــد بارها و بارها 
دستاوردهای ما در حین تجربه بازی از بین برود. اما 
در Dead Rising Deluxe Remaster  این 
موضوع اصلا وجود ندارد و بــازی از قابلیت ذخیره 
خودکار بهره می بــرد. به همین دلیل بــا این که 
مکان های مخصوص Save کردن در این نســخه 
نیز وجــود دارد، اما عملا هیچ کاربــردی در بازی 

نخواهند داشت.
وقتی به جلوه هــای بصری بازی نــگاه می کنیم، با 
صحنه های بی نظیر و زیبایی روبه رو می شــویم که 
به صورت فوق العاده ای طراحی شــده اند. گرافیک 
این نسخه به قدری نســبت به بازی اصلی پیشرفت 
کرده که می توانیم آن را حتــی فراتر از یک عنوان 

ریمســتر بدانیم؛ در واقــع Dead Rising تنها 
نــام Remaster را با خود یدک می کشــد و اگر 
ســازندگان برای بازی خودشــان اســم ریمیک 
)Remake( را هــم در نظــر می گرفتند، احتمالا 
به کســی بر نمی خورد. در کنار این تفاوت، موضوع 
دیگری که می تواند این نســخه را نســبت به بازی 
اصلی متمایز کنــد، بخش صداگذاری آن اســت؛ 
 Dead به دلیل مشــکلات مختلف، ســازندگان
Rising Deluxe Remaster تصمیم گرفتند تا 
از بازیگران جدیدی برای ایفای نقش شخصیت های 
اصلی و فرعی استفاده کنند. این تغییر ممکن است 
در نگاه اول به مذاق بعضی از طرفداران پروپا قرص 
خوش نیاد؛ ولی کمی که بازی را تجربه کنید متوجه 
می شوید که این تغییر هیچ تاثیر خاصی روی تجربه 
این نسخه ریمستر نمی گذارد و اصلا آن را نمی توانیم 
به عنوان نقطه ضعف بــازی در نظر بگیریم. یکی از 
ویژگی های نســخه اصلی که در آن دوران خیلی به 
چشم می آمد، تعداد پرشمار زامبی ها بود. برای اثری 
که در سال ۲006 ساخته شده است، دیدن این حجم 

از زامبی ها در یک صحنه کاری خارق العاده بوده که 
سازندگان به خوبی از پس پیاده سازی آن برآمده اند. 
در بعضی از صحنه ها، حتــی 800 زامبی به صورت 
هم زمان در تصویر دیده می شدند که این تعداد در 
نوع خودش باورنکردنی  اســت. حالا همین ویژگی 
را به صورت بهبود یافته ای در نســخه ریمستر هم 
می توانیم ببینیم؛ علاوه بر بهتر شــدن نوع طراحی 
زامبی ها و بالا رفتن تنوع آن ها، تعداد آن ها حتی از 
800 عدد نیز ممکن است بیشتر شود. نکته جالب 
اینجاســت که این صحنه های بــزرگ را می توانید 

بدون حتی ذره ای افت فریم تجربه کنید.
اما با همه این اوصاف، تمامی مشکلات نسخه اصلی 
در Dead Rising Deluxe Remaster  رفع 
نشــده اند؛ مشکلات ریز و درشــتی مثل ریسپاون 
شدن ناگهانی دشمنان در مســیری که یک بار از 
آن عبور کرده اید، یا مشــکلات فنــی مثل دیر لود 
شدن بافت ها و تکســچرها، از مواردی هستنند که 
می توانند تجربه شــما از بازی را با مشــکل روبه رو 
کنند. یکــی دیگر از بزرگ ترین مشــکلاتی که در 

هر دو نسخه دیده می شــود، مبارزه با باس فایت ها 
است؛ با توجه به ایده ســازندگان، به نظر می رسد 
که هســته اصلی مبارزات بازی حول صحنه های 
شــلوغ و مبارزات بزرگ طراحی شــده است؛ این 
 Days Gone مدل از مبــارزه را در آثاری مثــل
هم می توانســتیم ببینیم. حالا بــا توجه به همین 
رویکرد، وقتی به باس فایت های بازی می رســیم، 
حس می کنیم که انــگار در طراحی مبارزات با این 
غول های بی شاخ و دم یک چیزی سر جای خودشان 
نیست. در نهایت باید اشــاره کنیم که با وجود این 
 Dead Rising Deluxe ،ایرادات ریز و درشت
Remaster  می تواند هم برای گیمرهای قدیمی و 
هم برای گیمرهای نسل های جدید سرگرم کننده به 
نظر برسد. سازندگان سعی کرده اند تا با ساده سازی 
بازی در بخش های مختلف، این نسخه را تا حدی با 
معیارهای امروز تطبیــق دهند. با این وجود تجربه 
Dead Rising Deluxe Remaster  هنوز هم 
با چالش های زیادی همراه است که می تواند برای 

گیمرها بسیار سرگرم کننده باشد.

ماراتون 72ساعته زامبی کشی
»Dead Rising« بررسی نسخه بازسازی شده بازی
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مهمتریناخبارتکنولوژیدرهفتهایکهگذشت
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   گزارش

فصل انگار فصل جود بلینگام نیســت. او بیشــتر از 
همیشــه به گل نیاز دارد، در حالی که تصور می کند 
بیش از اندازه بــرای تیمش فــداکاری می کند و از 
نگرش منفعلانه کیلیــان امباپه و وینیســیوس در 
کارهای دفاعی نیز ناراحت اســت.  یک سال پیش، 
بلینگام به خاطر نمایش فوق العاده اش در زمین ناپولی 
تیتر یک اخبار بود. او گل زیبایی زد، با یک شــروع 
از میانه میدان تا محوطــه جریمه پیش رفت و چهار 
مدافع حریــف را کنار زد. جشــن گل او همه چیز را 
بیان می کرد. او در آغوش هم تیمی ها قرار داشــت  و 
وینیسیوس که به زانو درآمده بود، با دستانش حرکتی 

شبیه عکاسی از آن بازی فوق العاده را انجام داد.
او در همین مقطع از فصل گذشته 8 گل زده بود که 
بسیاری از آنها تعیین کننده برای پیروزی تیم بودند. 
او تک گل رئــال را در دقیقــه ۹4 در پیروزی مقابل 
یونیون برلیــن در برنابئو به ثمر رســاند و همچنین 
یک گل زیبا و یک پاس گل به وینیسیوس در زمین 
ناپولی ثبت کرد. در لالیگا، او با گلی که به ســلتا زد، 
کلیدی برای پیروزی در بالائیدوس بود و همین کار 
را با دو گل در آلمریا و گل پیروزی بخش مقابل ختافه 
در دقایق پایانی انجام داد. آنچلوتی از بلینگام بهترین 
بازی را گرفته بود و او را نزدیــک به محوطه جریمه 
بازی می داد، به عنوان یک بازیکن تمام عیار با سبک 

بازی مستقیم که این فصل رئال مادرید را دچار مشکل 
کرده است. خرید امباپه باعث شده بلینگام از محوطه 
جریمه دور شــود. او حضور کمتری در حمله دارد و 
مسئولیت های بیشتری برای بستن جناح چپ، جلوتر 
از مندی دارد. کار او بیشتر در پرس کردن، شرکت در 

نبردها و ایجاد تعادل در بازی بوده است.
آنچلوتی از او خواسته که به مندی کمک کند، جایی 
که مدافع فرانســوی مشــکلات جدی برای نفوذ و 
بازی سازی دارد. بلینگام نشــان داده که بازیکنی در 
خدمت تیم است اما او قربانی تلاش های فداکارانه اش 
شده و وقتی می بیند دیگران انرژی خود را در زمین 
مدیریت می کنند، واکنش هایــی مانند آنچه در لیل 

نشان داد، از خود بروز می دهد.
   فداکاری دفاعی

فصل گذشته او به خاطر کارایی گلزنی اش در یک نیم 
فصل اول  بسیار استثنایی شناخته شد. آنچلوتی از او 
به عنوان یک بازیکن همه کاره استفاده کرد و قدرتش 
برای رســیدن به محوطه جریمــه و تأثیرگذاری در 
استفاده از توپ های دوم را به کار گرفت. در نیم فصل 
دوم، دو مصدومیت شامل دررفتگی شانه چپ و پیچ 
خوردگی مچ پا به ضرر او شــد. اما هیچ کدام از این ها 
مانع نشد که جود برای کمک در مقطع پایانی فصل 
تلاش نکند، حتــی در بازی های فیزیکی ســنگین 

مانند بازی در ورزشگاه اتحاد مقابل منچسترسیتی 
که با تمام وجــود کار کرد. بدن او پس از یک ســال 
ســخت، این فصل با مصدومیتی در کــف پای پای 
راستش هشدار داد، درست پس از بازی نخست لیگ 
مقابل مایورکا. او گفت: » شاید بدنم از من استراحت 

بخواهد«  و در نهایت چند هفته متوقف شد.
پزشکان برای او دوری طولانی مدت را توصیه کردند 
اما او خیلی به این توصیه توجه نکرد. انتظار می رفت 
که او برای شــروع لیگ قهرمانان آماده نباشــد ولی 
تصمیم گرفت بازگشــتش را جلو بینــدازد و مقابل 
اشــتوتگارت بازی کند. این روزها رئــال مادرید در 
بازی سازی و ارتباط با مهاجمانش دچار مشکل است و 
بلینگام نقش کلیدی در ساختار تیمی دارد که بدون 
تلاش های فوق العاده او و فده والورده، نصف می شود.

والورده توانســته دو گل بزند  اما بلینــگام به خاطر 
مصدومیت و نقش دفاعی اش دچار خشکســالی در 
گلزنی شده اما چیزی که او را عصبانی می کند، ناکامی 
در گلزنی نیست، بلکه بی تفاوتی بازیکنانی مثل امباپه 
و وینیسیوس است. صدای اعتراض او بالاخره بلند شد 
و این هشداری جدی برای دو فوق ستاره رئال و البته 
بقیــه بازیکنان منفعل تیم بود. هشــداری که خوب 
نشــان می دهد چرا رئال مادرید، اصلا شبیه   تیمی 

نیست که می شناسیم.

پرســپولیس در روزی که خیلی خوب بازی 
نکرد، توانســت بــا گلی کــه در وقت های 
تلف شــده به ثمر رســاند، هر 3 امتیاز بازی 
مقابل چادرملــو را به دســت آورد. این بار 
گئورگی گولســیانی بود که دروازه حریف 
را باز کرد و اجازه نداد تیمش دو امتیاز بازی 

خانگی را از دست بدهد.

   ترکیب و تعویض های پرسپولیس:
الکســیس گنــدوز، گئورگی گولســیانی، 
حسین کنعانی زادگان )50-ایوب العملود(، 
میلاد محمدی، فرشاد فرجی)۶۹-مرتضی 
پورعلی گنجی(، مســعود ریگی)۶۹-میلاد 
سرلک(، سروش رفیعی)۷8-سعید مهری(، 
وحید امیری، فرشــاد احمدزاده، یاســین 

سلمانی)50-لوکاس ژوائو( و علی علیپور

   ترکیب و تعویض های چادرملو:
ادســون مــاردن، ســیروس صادقیــان، 
محمدمهدی احمدی، محمــد پاپی)۷4- 
محمدرضا حســینی(، علی طاهــران، رضا 
دهقــان، هــادی حبیبی نژاد)۶3-رضــا 
محمود آبادی(، علــی خدادادی)۷4-علی 
یحیی زاده(، علاء الدین یاســین دالی)۶3- 
سیلوا گونســالس(، ماتئوس سانتوس)5۷-

سعید محمدی فر(، ویکتور متئوس
خــوان کارلوس گاریدو نســبت بــه دیدار 
قبلی پرســپولیس که در لیگ نخبگان آسیا 
مقابل پاختاکور ازبکســتان برگزار شد و با 
نتیجه تساوی 1-1 به پایان رسید، 3 تغییر 
مهم در ترکیب تیمش انجام داد و فرشــاد 

فرجی و یاسین ســلمانی وارد ترکیب اولیه 
پرسپولیس شــدند و جای ایوب العملود و 
محمد خدابنده لو را گرفتند که اولین حضور 
ســلمانی در ترکیــب اصلی پرســپولیس 
جالب توجه بــود؛ ضمن آنکــه مصدومیت 
اوستون اورونوف در تمرینات پیش از بازی 
باعث حذف نام او از ترکیب اولیه ســرخ ها و 
جانشینی فرشــاد احمدزاده شد. در طرف 
مقابل هم سعید اخباری 2 تغییر در ترکیب 
تیمِ برنده ایجاد کرد و محمدرضا حسینی و 
والاس آلمیدا جای خــود را به محمد پاپی و 

رضا دهقان دادند.
دو تیم از ساعت 1۷ با قضاوت احمد محمدی 
در ورزشــگاه تختی تهران کار خود را آغاز 
کردند تا برای اولین بــار در فصل جدید این 
ورزشــگاه میزبان یک مســابقه لیگ برتر 
باشــد. برخلاف اعلام قبلــی، فراهم  نبودن 
زیرساخت ها باعث شد تا بازی بدون استفاده 

از تکنولوژی )VAR( به انجام برسد. 
در دقایق ابتدایی، خبــری از خلق موقعیت 
جدی گلزنــی روی دروازه ها نبــود و توپ 
بیشــتر در میانه های زمیــن در گردش بود 
و برخوردهای پرشــماری میــان بازیکنان 
شــکل گرفت. در دقیقه 25، ســرانجام یخ 
بازی شکســت و علی علیپور اولین فرصت 
گلزنی را به دست آورد که ضربه نهایی مهاجم 
پرسپولیس کیفیت لازم را نداشت و از بالای 

دروازه چادرملو به بیرون رفت.
سرخ پوشان در دقیقه 2۷ در محوطه جریمه 
چادرملــو صاحب موقعیت گلزنی شــدند و 
توپ در حالی به میلاد محمدی رســید که 

کمک داور مســابقه پرچم خود را به نشــانه 
آفســاید بالا برد؛ آن هم در حالی که بازبینی 
صحنه نشــان می داد که تصمیم کمک داور 
اشتباه بوده است تا یک موقعیت خوب گلزنی 
برای ســرخ ها از بین برود. در ادامه حملات 
پرسپولیسی ها، فرشــاد احمدزاده در دقیقه 
30 روی ارســال یاسین ســلمانی از نقطه 
کرنر صاحب موقعیت گلزنی شــد که ضربه 
احمدزاده را ادسون ماردن مهار کرد تا بازی 
با تساوی بدون گل دنبال شود. در 15 دقیقه 
پایانی نیمه نخست، خبری از خلق موقعیت 
جدی گلزنی روی دروازه دو تیم بود و حملات 
چادرملویی ها بی سرانجام بود تا بازی در نیمه 

اول با تساوی صفر-صفر به پایان برسد.
پرسپولیســی ها نیمه دوم را تهاجمی آغاز 
کردنــد و روی ارســال فرشــاد احمدزاده، 
فرشــاد فرجی صاحب موقعیت گلزنی شد 
که ضربه فرجی در دقیقه 4۷ به تیرک دروازه 
چادرملو برخورد کرد و به گل تبدیل نشــد. 
بعد از این موقعیت، گاریدو به سراغ تغییر در 

ترکیب تیمش رفت و با توجه به مصدومیت 
محمدحسین کنعانی زادگان، ایوب العملود 
وارد ترکیب پرســپولیس شــد و همچنین 
لوکاس ژوآئو هم به جمع سرخ پوشان اضافه 
شد تا پرسپولیسی ها با شمایلی تهاجمی تر 

کار خود را دنبال کنند.
شــاگردان گاریدو با وجود مالکیت بیشتر بر 
توپ ومیدان، نــاکام در خلق موقعیت جدی 
گلزنی بودند و نتوانستند دروازه چادرملو را 
به شــکل جدی تهدید کنند. روی یک کار 
تیمــی، سرمه ای پوشــان اردکانی صاحب 
موقعیت گلزنی شدند که ضربه محمد پاپی 
در دقیقه ۶۷ به شــکلی خطرنــاک از کنار 
دروازه الکســیس گندوز به بیرون رفت. بعد 
از این موقعیت، سرخ پوشــان با ارسال های 
پرشمار در تلاش برای تهدید کردن دروازه 
چادرملو  بودند که در  وقت های تلف شده نیمه 

دوم، حملات پرسپولیسی ها زهردار شد.
ژوآئــو در دقیقــه )5+۹0( تیــرک دروازه 
چادرملو را به لــرزه در آورد و در ادامه، روی 

ارســال میلاد محمدی بازهم تیرک دروازه 
نماینده اردکان به لرزه در آمد که در ریباند 
این ضربه، شــوت ایوب العملود از روی خط 
دروازه چادرملو برگشــت داده شــد و روی 
ســومین موقعیــت ایجاد شــده، گئورگی 
گولســیانی موفق به گلزنی شــد تا به مانند 
مسابقه د ربی، بازهم پرسپولیسی ها در وقت 
اضافی بتوانند به گل برتری برسند و 3 امتیاز 
جدال حساس با چادرملو را از آن خود کنند.

پرسپولیسی ها با کسب چهارمین برد پیاپی، 
14 امتیازی شــدند و با تفاضل ۶+ به صدر 
جدول لیگ بیست وچهارم رفتند و چادرملو 
هم با 8 امتیاز در رتبه هشــتم جدول باقی 

ماند.
 اردکانی هــا در دیــدار بعــدی خــود روز 
بیست وششــم مهرماه و بعــد از تعطیلات 
فیفادی، میهمان خیبر خرم آباد هستند و در 
همان روز، پرسپولیس باید در انزلی به مصاف 
ملوان برود که با توجه به دیدار پیش روی تیم 
ملی، احتمال تعویق این مسابقه وجود دارد. 

 حکم عجیب بیرو: به کارهای 
بدت فکر کن

علیرضا بیرانوند پس از پایان لیگ بیست وسوم، تصمیم گرفت با استناد 
به الحاقیه قرارداد خود جمع پرسپولیسی ها را ترک کند. موضوعی که 

حواشی زیادی را به دنبال داشت اما درنهایت دیروز رای این پرونده 
صادر شد. در این مدت شاهد دو جناح مختلف بودیم؛ رضا درویش 

اعتقاد داشت فسخ علیرضا بیرانوند غیرقانونی بوده و این دروازه بان باید 
محروم شود اما تیم وکلای بیرو اعتقاد داشتند همه چیز طبق قانون 
پیش رفته و باشگاه پرسپولیس به تعهدات خود عمل نکرده است. در 
این بین باشگاه تراکتور هم ریسک نکرد و حسین پورحمیدی را نگه 

داشت.
انتظار می رفت کمیته تعیین  وضعیت رای پرونده علیرضا بیرانوند و 

پرسپولیس را پیش از بازی هفته اول اعلام کند اما این اتفاق رخ نداد 
و حالا پس از گذشت ۷ هفته و البته پشت سر گذاشتن یک فیفادی، 
این رای اعلام شده است. حکم بیرانوند 2۷ میلیارد جریمه نقدی و 4 
ماه محرومیت  تعلیقی  است. نکات زیادی در مورد این رای وجود دارد 

که اهالی فوتبال را کاملا گیج کرده است. محرومیت تعلیقی در این 
پرونده دقیقا چه معنایی دارد؟ یعنی با علیرضا بیرانوند برخورد نمی شود 

مگر اینکه او بار دیگر قرارداد خود را فسخ کند؟ اگر قرارداد بیرانوند 
با تراکتور غیرقانونی بوده و او اکنون محروم شده، چرا پنجره تراکتور 
بسته نمی شود؟ اگر قرارداد بیرانوند با تراکتور قانونی بوده پس چرا او 

محروم شده است؟ همه اینها مواردی است که باید کمیته وضعیت به آن 
پاسخ دهد. طبق این رای، علیرضا بیرانوند هیچ مشکلی برای همراهی 
تراکتور و تیم ملی ندارد و صرفا فقط باید به کارهای بد خود فکر کند! 
واژه محرومیت تعلیقی در نوع خود عجیب است و انگار اگر بیرانوند بار 
دیگر با پرسپولیس یا تراکتور یا هر تیمی فسخ کند، فقط 4 ماه محروم 

می شود.  به هر روی باید منتظر واکنش باشگاه پرسپولیس به این 
موضوع باشیم چراکه قرمزها منتظر رای محرومیت قطعی این بازیکن 

بودند و حالا احتمال انتقال این پرونده به کمیته استیناف و دادگاه 
CAS بسیار زیاد است.

این نکته را هم فراموش نکنید که رضا درویش مدیرعامل باشگاه 
پرسپولیس مدعی شده بود اگر در این پرونده بازنده شود، استعفا 

می دهد و می رود اما حالا با این حکم، اگرچه پرسپولیس می تواند درآمد 
فوق العاده ای در میانه فصل داشته باشد ولی نمی تواند خودش را برنده 

پرونده بداند. چرا که پرسپولیس فقط به حقش رسیده و بیرانوند به 
خاطر تخلفی که کرده، درگیر هیچ محکومیتی نشده و فقط باید پول 
قراردادش را به پرسپولیس برگرداند! همین که الان در فضای مجازی 
پرسپولیسی ها از حکم صادره به شدت عصبانی هستند و تراکتوری ها 

کاملا راضی و خوشحال، نشان می دهد که پرسپولیس برنده دادگاه 
نشده است.
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بی فکری تا کجا آقای فکری؟
راستش همین الان هم که داریم این مطلب را می نویســیم، نمی دانیم چه باید بنویسیم! نمی دانیم باید از چه 
راهی وارد شویم تا جوری بنویسیم که داستانی درست نشود. فقط می دانیم که می خواهیم درباره صحبت های 
عجیب محمود فکری در نشست خبری جمعه شبش بنویسیم. مگر می شود مرد 54 ساله سرد و گرم چشیده ای 
که سال ها در سطح اول فوتبال ایران حضور داشــته و از شــرایط اجتماعی و فرهنگی مملکتش باخبر است، 
نداند این جور حرف ها را کجا باید بزند؟ مگر می شــود نداند که این جور حرف ها اصلا فوتبالی نیســت که بعدا 
منکرش شود و بگوید ســوءتفاهم بود و برطرف شــد؟ این دیگر اعتراض به داوری و تهمت کم کاری به بازیکن 
نیســت که بعدا با یک عذرخواهی و ابراز پشیمانی ســر و تهش هم بیاید. این چیزی نیست که چند روز و چند 
هفته دیگر مشمول مرور زمان شود و فراموش شود. اصلا مگر می شود محمود فکری نداند که این ادعاها چقدر 
بار حقوقی دارند و این ماجرا تا کجاها می تواند کشــیده شود و پرونده ســر از کجاها در بیاورد؟ اصلا به فرض 
محال که فکری از پشــت کوه ها آمده و هیچ کدام از این چیزها را نمی داند و از ابعاد قانونی و حقوقی ماجرا هم 
بی خبر است! اما آیا این را هم نمی داند که نباید آبروی کسی را در چنین سطحی برد؟ نشست خبری یک بازی 
ورزشی   که در عرض چند ثانیه در فضای مجازی پخش می شود و کل کشــور از آن باخبر می شوند، جای این 
 حرف هاســت؟ آقای فکری! اصلا وقتی آن حرف ها را می زدی، یک ثانیه به خانــواده آن بنده خدا فکر کردی؟ 

بی فکری تا کجا آقای فکری؟

ما خودمان هم روی خودمان حساب نمی کنیم!
بعد از نیامدن تیم موهون باگان هند به ایران برای بازی با تراکتور و شایعاتی مبنی بر درخواست النصر عربستان برای 
با استقلال در کشور ثالث، چند مدیر ورزشی کشور درباره توانایی میزبانی ایران از مسابقات مختلف بین المللی حرف 
زده اند. مثلا وزیر ورزش در دیدار با وزیر ورزش قطر اعلام کرده   ایران آمادگی میزبانی از تیم قطر را دارد. خب واقعا برای 
برگزاری بازی ایران و قطر در مشهد نباید مشکلی وجود داشته باشد اما کار جایی سخت می شود که وزیر ورزش قطر 
اعلام کرده برای کسب میزبانی المپیک روی کمک ایران حساب کرده است! راستش فکر می کنیم این جمله در حد 
تعارفات ایرانی ها مثل »نوکرتم« و »من حساب کنم« و »مهمون من باش« و این جور جملات است. وگرنه بعید است 
جناب وزیر ورزش قطر خبر نداشته باشــد که همین دو هفته پیش بازیکن یک تیم قطری داشت از وضعیت افتضاح 
چمن ورزشگاه شهرقدس برای خانواده و دوســتانش لایو می گرفت! او قطعا فراموش نکرده که بازیکنان همین تیم 
الغرافه بعد از بازی، مدعی شــدند که کیفیت زمین چمن در باخت آنها مقابل استقلال تاثیرگذار بود. البته می توانیم 
فرض کنیم که اینها فقط بهانه ای برای توجیه باخت این تیم به اســتقلال بود. اما آقای وزیر ورزش! آیا خبر دارید که 
8 بازی این فصل پرســپولیس در لیگ برتر و لیگ نخبگان آسیا در ۶ ورزشــگاه مختلف برگزار شده؟ آیا می دانید که 
این تیم در ورزشگاه های امام خمینی اراک، ســردار آزادگان قزوین، تختی تهران و شهرقدس تهران میزبان تیم های 
مختلف بوده؟ حالا آنها یک تعارفی کردند، ولی شما خوب می دانید که ما این روزها خودمان هم روی خودمان حساب 

نمی کنیم. اینطور نیست آقای وزیر؟

جود خشمگین
بلینگام این فصل در رئال 

مادرید هیچ شباهتی به 
فوق ستاره فصل قبل ندارد

پیروزی مثل دربی
  پرسپولیس باز هم در وقت های تلف شده حریفش 

را شکست داد و موقتا به صدر جدول رسید

توخل گزینه جانشینی تن هاگ در 
منچستریونایتد شد

منچستریونایتد در حالی پنجشنبه شب در هفته دوم مرحله لیگی مسابقات 
لیگ اروپا به لطــف گل دقیقه 1+۹0 هری مگوایر از شکســت در خانه پورتو 
گریخت و به تساوی 3-3 دست یافت که پیش از این دیدار در لیگ برتر انگلیس 
با نتیجه 3 بر صفر مغلوب تاتنهام شد و در خانه کریستال پالاس هم به تساوی 
بدون گل بسنده کرده بود و در اولین بازی اش در لیگ اروپا هم در اولدترافورد 
با نتیجه تساوی یک-یک توسط توئنته هلند متوقف شده بود. حالا رسانه های 
انگلیسی رایزنی  در خصوص گزینه بعدی مربیگری منچستریونایتد در صورت 
اخراج اریک تن هاگ را آغاز کرده اند. بر اســاس گزارش رســانه »آی پیپر« 
انگلیس؛ منچستریونایتد در صورت اخراج تن هاگ، مذاکرات با توماس توخل 
را از سر خواهد گرفت. مدیران منچستریونایتد تابستان اخیر هم با این مربی 
آلمانی مذاکراتی داشتند اما در نهایت تصمیم به ادامه همکاری با اریک تن هاگ 
و تمدید قرارداد او گرفتند. شبکه تلویزیونی »اسپورت ایتالیا« هم مدعی شده 
که سیمونه اینزاگی سرمربی موفق اینتر پیشنهاد جانشینی اریک تن هاگ در 
منچستریونایتد را رد کرده است. در سوی دیگر برخی رسانه های انگلیسی خبر 
داده اند که در صورت اخراج تن هاگ، رود فن نیستلروی به عنوان مربی موقت 

هدایت شیاطین سرخ را برعهده خواهد گرفت.

یوونتوس، پوگبا را با وجود کاهش مجازاتش 
نمی خواهد

یکی از مهمتریــن اخبار روز جمعه فوتبال اروپا کاهــش محرومیت پل پوگبا 
بود. او به دلیل استفاده خودسرانه از یک دارو به چهار سال محرومیت از تمام 
فعالیت  های ورزشی محکوم شد اما فرجام خواهی اش از دادگاه حکمیت ورزش 
)CAS( نتیجه داد و این محرومیت به کمتر از نصــف کاهش یافت. بنابراین 
پوگبا به صورت رسمی اجازه دارد که ماه مارس سال 2025 به میادین برگردد. 
با وجود کاهش محرومیت پوگبا، به نظر می رسد   باشگاه یوونتوس تمایلی به 
حفظ او ندارد. با توجه به اینکه ستاره سابق منچستریونایتد یکی از بازیکنانی 
است که بالاترین حقوق را از یوونتوس می گیرد، بازگشت او به این تیم می تواند 
ساختار مالی بیانکونری را با مشــکلاتی غیرمنتظره مواجه کند. طبق ادعای 
کالچو مرکاتو، مدیران باشــگاه یوونتوس انتظار نداشتند   محرومیت پوگبا تا 
این اندازه کاهش پیدا کند. در حال حاضر یوونتوسی ها عملًا حقوقی به پوگبا 
نمی پردازند اما با پایان محرومیت هافبک فرانســوی بانوی پیر دوباره ملزم به 
پرداخت کامل حقوق او خواهد شــد که رقمی نزدیک به 10 میلیون یورو در 
سال است؛ یعنی برابر با حقوق دوشان ولاهوویچ مهاجم صرب تیم که اکنون 
بیشترین دریافتی را دارد. محرومیت پوگبا زمانی به پایان می رسد که هنوز دو 

ماه به پایان فصل باقی مانده است.

دورتموند بهترین گلزنش را از دست داد
دورتموند کریم آدیمی و جولین دورانویل را برای چند هفته در اختیار نخواهد 
داشت. هر دو در بازی برابر ســلتیک مصدوم شدند. نوری شاهین، سرمربی 
تیم فوتبال بوروســیا دورتموند، روز جمعه تایید کرد  پس از مصدومیت در 
پیروزی ۷-1 سه شنبه مقابل سلتیک در لیگ قهرمانان اروپا، کریم آدیمی 
و جولین دورانویل برای چند هفته در دســترس نخواهند بود. ادیمی برابر 
سلتیک هت تریک کرده بود ولی به خاطر مشــکل عضلانی جای خود را به 
دورانویل، ملی پوش 18 ساله بلژیکی داد که او هم در پایان مسابقه مصدوم 
شد. خبر بد برای دورتموند این است که نمی تواند روی آدیمی برای دیدار 
مقابل رئال مادرید در سانتیاگو برنابئو در هفته سوم لیگ قهرمانان اروپا در 
روز اول آبان حساب باز کند. نوری شــاهین، در این رابطه گفت: »ما برای 
مدتی بدون کریم و جولین )دورانویل( خواهیم بــود. انتظار می رود آنها در 

اواسط نوامبر بازگردند.«

 درخواست پرسپولیس برای تعویق 
دیدار با ملوان

با توجه به دیدار تیم ملی فوتبال ایران مقابل قطر در تاریخ 24 مهر ماه، باشگاه 
پرسپولیس به طور رسمی از ســازمان لیگ درخواســت کرد تا دیدار هفته 
هشتم این تیم مقابل ملوان بندرانزلی که قرار است طبق برنامه در تاریخ 2۶ 
مهر ماه برگزار شود، به تعویق بیفتد. در همین راستا مسئولان سازمان لیگ 
قرار است روز یکشــنبه و پس از اعلام رسمی لیســت تیم ملی درباره تعویق 
دیدار پرسپولیس - ملوان تصمیم گیری کنند. هرچند با توجه به تعداد بالای 
ملی پوشان داخلی و خارجی پرســپولیس، احتمالًا با درخواست سرخپوشان 
برای تعویق این مسابقه موافقت خواهد شد. با توجه به اینکه تیم پرسپولیس 
در تاریخ 30 مهر ماه باید در لیگ نخبگان آســیا به مصاف السد قطر برود، در 
صورت موافقت سازمان لیگ برای تعویق دیدار پرسپولیس - ملوان، زمان این 

مسابقه به بعد از هفته دهم لیگ برتر موکول خواهد شد.

جهانبخش در آستانه یک انتقال بزرگ
علیرضا جهانبخش مورد توجه مدیران باشگاه آژاکس قرار گرفته تا جانشین 
اســتیون برخویس شــود. اســتیون برخویس که از ژانویه فصل قبل دچار 
مصدومیت بود، در این پاییــز مصدومیتش به اوج خود رســیده و به نظر تا 
نیم فصل شــانس همراهی تیمش را ندارد و از طرفی بدون تیم بودن علیرضا 
جهانبخش، کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران دلیلی شده تا فرانچسکو فاریولی و 
همچنین بخش فنی تیم آژاکس شرایط جذب این وینگر ایرانی را جویا شوند! 
جهانبخش که سال گذشته در فاینورد بازی می کرد، این فصل بدون تیم مانده 
و اگر چه اعلام کرده بود   بوندسلیگا و سری A ایتالیا تیم هایی هستند که به او 
علاقه مند هستند اما در نهایت با گذشت دو ماه از آغاز فصل 25/2024، تیمی 
حاضر به خدمت گرفتن او نشــد. اگر این انتقال صورت بگیرد، او پس از رمکو 
پسفر، جردن هندرسون، استیون برخویس، ووت وخورست و دیوی کلاسن، 
ششمین بازیکن بالای 30 سال این تیم می شود. آژاکس در این فصل با فاریولی 
وضعیت متفاوتی داشته و کماکان از صدر جدول دور است اما با این حال، در 
۷ دیدار اخیر بازنده نبودند و موفق شدند فرم مطلوبی از خود به اجرا بگذارند. 

 کمک ناخواسته استقلال به پرسپولیس
 در لیگ نخبگان

در همان اواسط نیمه نخست دیدار السد و استقلال بود که پدرو میگل و یوسف 
عطال دو ستاره این تیم به دلیل مصدومیت شدید، خیلی زود تعویض شده و 
زمین بازی را ترک کردند. روز جمعه، باشــگاه السد با انتشار اطلاعیه هایی، از 
مصدومیت طولانی مدت این دو بازیکن خبر داد. این اطلاعیه به معنای غیبت 
قطعی دو مهره مهم السد در بازی بعدی آسیایی این تیم برابر پرسپولیس خواهد 
بود. روزنامه الرایة نیز در این خصوص نوشته است: السد ضربه سنگینی دریافت 
کرده  ، چرا که دو تن از مهم ترین بازیکنانش دچار مصدومیت های جدی شده اند 
که باعث غیبت طولانی مدت آن ها از مسابقات خواهد شد. این باشگاه اعلام کرد 
 پدرو میگل به دلیل مصدومیتی که در جریان بازی مقابل استقلال ایران در لیگ 
قهرمانان آسیا برایش پیش آمد، سه ماه از میادین دور خواهد بود. آزمایش های 
پزشکی نشان داده اند که او دچار آســیب در عضله همسترینگ شده   و این به 
معنای غیبت طولانی مدت او در مسابقات داخلی و لیگ قهرمانان آسیا خواهد 
بود. همچنین، این باشگاه از مصدومیت یوسف عطال الجزایری در همان بازی 
خبر داد. هرچند عطال بین ۶ تا 8 هفته از میادین دور خواهد بود و پس از آن 

به تمرینات تیم بازمی گردد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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قصاص؛ تاوان درگیری خونین با صاحب کامیون

مرگ دختر دانشجوی مهندسی زیر عمل 
اسلیو معده

دستگیري گردنبند قاپ در کوي نصر

مرد بنگاهی که در درگیری با صاحب کامیون ، وی را با 
ضربه چاقو به سفیدرانش کشته بود، برای دومین بار به 
قصاص محکوم شد. پیشتر حکم قصاص وی در دیوان 

عالی کشور، شکسته شده بود.
   درگیری خونین

رسیدگی به این پرونده از اسفندماه ۱۴۰۱، به دنبال 
وقوع درگیری در یکی از خیابان های شــرق تهران 
آغاز شد. مرد ۴۰ساله ای به نام آرش که از ناحیه ران 
چاقو خورده بود، به بیمارستان منتقل شد اما ساعتی 
بعد به خاطر بریدگی شریان اصلی سفیدران، تسلیم 

مرگ شد.
   ردیابی صاحب بنگاه معاملات ملکی

ماموران پلیس با مرگ آرش که راننده کامیون بود، 
به تحقیق پرداختند و دریافتند كه وی در درگیری با 
صاحب یک بنگاه به نام افشین جان سپرده است. به 

این ترتیب، افشین ۲۶ساله، ردیابی و بازداشت شد و 
به درگیری خونین اعتراف کرد.

   نخستین دادگاه
متهم پای میز محاکمه ایســتاد و گفت: »چند سال 
است که صاحب بنگاه ملاک هستم. مقابل مغازه ام 
ایســتاده بودم که آرش، کامیونش را مقابل مغازه ام 
پارک کرد. من به او اعتراض کردم و از او خواســتم 
کامیون را مقابــل بنگاه پارک نکند اما او شــروع به 
فحاشــی کرد. همان لحظه چند نفر از دوستانش به 
هواخواهی از آرش به سمت من حمله ور شدند و من 
که ترسیده بودم، چاقو کشــیدم و یک ضربه به پای 
آرش زدم اما اصلا فکر نمی کردم ضربه کشنده باشد و 

باعث مرگ او شود.«
   شکسته شدن حکم در دیوان عالی کشور

در پایان جلسه، قضات دادگاه وی را به قصاص محکوم 

کردند. اما با اعتراض افشین به حکم صادره، پرونده 
در دیوان عالی کشور تحت رســیدگی قرار گرفت و 
قضات عالی رتبه اعلام کردند لازم اســت آگاهی یا 
عدم آگاهی متهم درباره اینکه ضربه به ســفیدران 
می تواند کشنده باشد، بررسی شود. از طرفی روشن 
شود ابتلای قربانی به بیماری دیابت یا بیماری زمینه 
دیگر می تواند در مرگ او موثر بوده باشد یا نه. با این 
اظهارنظر و شکسته شدن حکم قصاص در دیوان عالی 
کشور، افشین بار دیگر در شعبه دهم دادگاه کیفری 

یک استان تهران از خود دفاع کرد.
   در دومین دادگاه چه گذشت؟

در این جلســه، مادر آرش روبه روی قضات ایستاد و 
گفت: »پســرم به تازگی ازدواج کرده بود ولی هنوز 
صاحب فرزند نشده بود. این مرد، زندگی پسرم را نابود 
کرد. من از خون پسرم گذشت نمی کنم و برای قاتل 

پســرم، قصاص می خواهم.« وقتی متهم روبه روی 
قضات ایستاد، اظهارات قبلی اش را تکرار کرد و گفت: 
»باور کنید من قصد کشتن آرش را نداشتم. اصلا او 
را نمی شناختم و او خودش دعوا را شروع کرد. من که 
ترسیده بودم در دفاع از خود، چاقو را به سمتش گرفتم 
اما چاقو ناخواسته با پای او برخورد کرد. من اصلا فکر 
نمی کردم ضربه چاقو به پای او می تواد منجر به مرگش 
شود.« سپس وکیل متهم به دفاع پرداخت و گفت: 
»موکلم آگاهی نداشته که ضربه چاقو ممکن است با 
سفیدران وی که نقطه ای حساس است، برخورد کند 
و منجر به مرگ شــود. از این رو تقاضا دارم موکلم از 
اتهام قتل عمدی تبرئه شود.« در پایان جلسه قضات 
وارد شور شدند و با توجه به مدارک موجود در پرونده 
و همچنین اظهارنظر کارشناســان پزشکی قانونی، 

افشین را برای دومین بار به قصاص محکوم کردند.

دختری ۱۴۰کیلویی که برای جراحی اسلیو معده به مرکز درمانی مراجعه 
کرده بود، حین عمل جراحی، جان خود را از دست داد؛ خانواده او، شکایتی 

را با عنوان قصور پزشکی از کادر درمان مطرح کردند.
کارکنان انتظامات یکــی از مراکز درمانی تهران از طریــق تماس تلفنی با 
قاضی محمدجواد شــفیعی؛ بازپرس ویژه قتل عمد شعبه پنجم دادسرای 
امور جنایی، مرگ مشکوک دختر جوانی را روی تخت بخش جراحی گزارش 

کردند.
با اعلام این خبر، تحقیقات با دســتور بازپرس جنایی آغاز شد. تیم تحقیق 
در سردخانه با جسد دختری ۲۲ساله و حدودا ۱۴۰کیلویی مواجه شد که 

به دلایل نامشخصی فوت کرده بود.
تحقیقات اولیه نشان می داد که این دختر جوان، دانشجوی رشته مهندسی، 
برای جراحی اسلیو معده به مرکز درمانی مراجعه کرده بود، اما در حین عمل 
جراحی، به دلایلی نامشخص، جان خود را از دســت داده است. پس از این 
حادثه، خانواده متوفی شــکایتی تحت عنوان قصور پزشکی از کادر درمان 

مطرح کردند.
با دستور قاضی شفیعی از شعبه پنجم دادســرای امور جنایی، جسد دختر 
جوان برای معاینات دقیق تر به پزشــکی قانونی منتقل شــد و پرونده برای 

رسیدگی قضایی به دادسرای ناحیه ۲۶ »جرائم پزشکی« ارجاع شد.

سرکلانتر دوم پلیس پیشگیري پایتخت از دستگیري سارق گردنبند قاپ 
در محدوده کوي نصر خبر داد و به تشریح جزئیات این پرونده پرداخت.

سرهنگ  محمد افشار، سرکلانتر دوم پلیس پیشگیري پایتخت در گفت و 
گو با خبرنگار خبرگزاري پلیس در تشریح این خبر بیان داشت: در پي خبر 
ســرقت و قاپ زني گردنبند طلاي یک نفر از شهروندان، ماموران کلانتري 
۱37 نصر در محل حضور یافته و تحقیقات پلیسي را آغاز کردند که با بازبیني 
دوربین هاي مداربســته و به کارگیري شــیوه هاي نوین پلیسي، این سارق 
شناسایي شده و مشخصات وي در اختیار تمامي واحد هاي گشت کلانتري 
قرار گرفت.سرهنگ افشار ادامه داد: عوامل گشت کلانتري در حین گشتزني 
در حوزه استحفاظي، سارق را مشــاهده کرده و او را زیر نظر گرفتند که در 
همین لحظه متهم سعي کرد از سرنشــین یک خودرو که شیشه آن پایین 
بود اقدام به سرقت گردنبند سرنشــین خودرو کند که پلیس به وي دستور 

توقف داد.
سرهنگ افشار افزود: او که متوجه حضور پلیس شد سعي کرد از دست قانون 
بگریزد که موفق نشده و دقایقي بعد زمینگیر و دستگیر شد.این مقام انتظامي 
افزود: پس از بازرسي اولیه متهم، تعداد یک رشته گردنبند طلا که متعلق به 
شاکي بوده و یک قبضه سلاح سرد کشف شد که گردنبند به شاکي تحویل 
داده شد. پس از انتقال متهم به کلانتري، به ۱5 فقره سرقت مشابه اعتراف 

نمود و تا کنون 5 نفر از شکات این پرونده شناسایي شدند.
سرکلانتر دوم پلیس پیشگیري پایتخت خاطر نشان کرد: متهم براي کشف 

جرائم احتمالي و شناسایي شکات دیگر به مقام قضائي معرفي شد.

مرد جوانی که صبح روز بعد از جشــن تولد فرزندش با 
نخ بادکنک همسرش را کشــته بود، در حالی در دادگاه 
محاکمه می شــود که اولیای دم برای وی حکم قصاص 
خواسته اند. این مرد، دو شبانه روز جسد همسرش را زیر 

تخت فرزندانش پنهان کرده بود.
رســیدگی به این پرونده از اردیبهشت ماه سال جاري با 
شکایت مرد جواني آغاز شد. این مرد جوان که به پلیس 
آگاهی تهران رفته بود، از ناپدیدشــدن همسرش خبر 
داد و  گفت: »من و همسرم لیلا، سال ها است که ازدواج 
کرده ایم و دو فرزند داریم. دیروز همراه فرزندانم از خانه 
بیرون رفتم و وقتی برگشــتیم، همســرم در خانه نبود. 
گمان کردم برای خرید از خانه خارج شده اما هرچه صبر 
کردم، برنگشت. چند ساعت بعد هم گوشی اش خاموش 

شده و من نگران او هستم.«

   ردیابی زن جوان
با این شکایت تلاش برای افشــای راز ناپدید شدن زن 
جوان آغاز شد و کارآگاهان تحقیقات خود را برای یافتن 
ردی از لیلا کلید زدند. در اولیــن قدم از تحقیقات برای 
پیدا کردن سرنخ، دو فرزند خردسال لیلا تحت تحقیقات 
قرار گرفتند. یکــی از آنها در اظهــارات ابتدایی خود به 
ماموران گفت: »شب قبل از گم شــدن مادرمان، جشن 
تولد من بود و ما در خانه مان تعداد زیادی مهمان داشتیم. 
آن شب خیلی به ما خوش گذشــت و من روز بعد موقع 
برگشت از مدرسه ذوق بازی کردن با کادوهایم را داشتم 
و با عجله به خانه آمدم اما وقتی به خانه آمدیم مادرمان 

در خانه نبود.«
این دو کودک از گم شدن مادرشــان بی تاب بودند و به 
شدت بی قراری می کردند تا حدی که پدرشان می گفت 
هر شب به خاطر دلتنگی برای مادرشان اشک می ریزند 

و آرام نمی شوند.

   اولین سرنخ
در مرحله بعدی از تحقیقات کارآگاهان پلیس خانواده 
لیلا تحت بازجویی قرار گرفتند. در این میان اظهارات 
مادر و خواهر لیلا، ســرنخ تازه ای به پلیــس داد. آنها 
گفتند، لیلا و همسرش، از مدت ها قبل با هم اختلاف 
داشتند و شب قبل از ناپدیدشدن زن جوان که جشن 
تولد یکی از فرزندان آنها بود، شاهد بگومگو میان این 

زوج بوده اند.
با اظهارات خانواده لیلا، شوهر لیلا به نام داوود بازداشت 
شد و در حالی که در ابتدا ســعی داشت از بیان حقیقت 
طفره برود، سرانجام به دلیل ضدونقیض گویی های خود 
در بن بست اطلاعاتی قرار گرفت و مجبور به پرده برداری 
از جنایت هولناک شد. متهم که ســرانجام لب به بیان 
حقیقت گشــود، به قتل همســرش و دفن جسد او در 

بیابان های شرق تهران اعتراف کرد.

   اعتراف به جنایت خانوادگی
داوود در تشریح جزئیات ماجرا گفت: »من و همسرم از 
مدت ها قبل با هم اختلاف داشتیم و به خاطر مسائل پیش 
پا افتاده هم با هم اختلاف نظر پیدا می کردیم که همین 

به دلخوری تبدیل می شــد و جر و بحث های دنباله دار 
که این اختلافات، ریشه دار شــده و هردوی ما را خسته 

کرده بود.«
متهم در ادامه گفت: »شب قبل از حادثه، جشن تولد یکی 
از فرزندان مان بود. آن شب به خاطر پذیرایی از مهمانان 
با هم اختلاف پیدا کردیــم و چند مرتبه جلوی مهمانان 
با هم درگیر شدیم. جروبحث های ما در هنگام مهمانی 
طوری بود که بــه گمانم تعــدادی از مهمان ها از جمله 
خانواده نزدیک لیلا، متوجه دلخوری ما و جروبحث بین 

ما شدند.«
متهم در ادامه درمورد روز جنایت گفــت: »فردای روز 
جشن وقتی بچه ها به مدرسه رفتند، بار دیگر با هم درگیر 
شدیم. بحث های شب گذشته بار دیگر بین من و همسرم 
سر باز کرد و هر دوی ما به شــدت ناراحت بودیم. هنوز 
وسایل تولد و تزئینات جشــن را از در و دیوار خانه جمع 
نکرده بودیم. در همان حین، من که عصبانی شده بودم، 
در یک لحظه بند یکی از بادکنک ها را دور گردن همسرم 
پیچیدم و وقتی به خود آمدم که  همسرم خفه شده بود و 

دیگر نفس نمی کشید.«

   جاسازی جسد زیر تخت فرزندان
متهم ادامه داد: »من ترسیده بودم و می دانستم تا ساعتی 
دیگر بچه هایم از مدرســه به خانــه برمی گردند. خیلی 
هول شده بودم و می خواستم هر طور شده کاری کنم که 
بچه هایم متوجه مرگ مادرشان نشوند. به همین خاطر 
جسد همسرم را زیر تخت بچه ها پنهان کردم. وقتی آنها 

از مدرسه به خانه برگشتند، بلافاصله سراغ مادرشان را 
گرفتند. من هم به دروغ گفتم مادرشــان قهر کرده و از 

خانه بیرون رفته است.«
متهم ادامه داد: »دو شــبانه روز جســد لیــلا زیر تخت 
بچه هایم بود. اصلا نمی دانســتم باید چه کار کنم. در دو 
شبانه روزی که جسد همســرم زیر تخت بود، بچه هایم 
روی همان تخت می خوابیدند و تا صبح گریه می کردند 
و دلتنگ مادرشان بودند. روز سوم وقتی آنها به مدرسه 
رفتند، خودروی یکی از دوستانم را امانت گرفتم و جسد 
پتوپیچ را در صندوق عقب ماشین گذاشتم و به منطقه ای 

در شرق تهران بردم و دفن کردم.«
به دنبال اعترافات این مرد، متهم به بازسازی صحنه جرم 
پرداخت و پرونده اش با صدور کیفرخواست به شعبه دهم 
دادگاه کیفری یک استان تهران فرستاده شد تا به جرم 
او رسیدگی شود. این در حالی است که اولیای دم برای 

متهم حکم قصاص خواسته اند.

فرزندش تولد  نخ بادکنک  با  قتل مادر 
مرد جواني در جریان درگیری با همسرش، او را خفه کرد

 سارق اماکن با پایش الکترونیک
 پابند الکترونیکي

رئیس پلیس پیشگیري پایتخت از دستگیري سارق حرفه اي اماکن خصوصي 
و انباري در رصد و پایش با استفاده از پابند الکترونیکي خبر داد. 

سرهنگ علي قاسم پور، رئیس پلیس پیشگیري پایتخت اظهار کرد: ماموران 
کلانتري ۱38 جنت آبــاد در طرح پایش الکترونیکي مجرمان ســابقه دار و 
حرفه اي متوجه آلارم پابند یکي از این مجرمان و حضور این سارق در بامداد 
دیروز در محله جنت آباد و باتوجه به احتمال حضور این متهم در این ساعت 
جهت سرقت بلافاصله گشت انتظامي به محل حضور سارق اعزام شد. رئیس 
پلیس پیشــگیري پایتخت با بیان اینکه متهم داراي سوابق متعدد سرقت از 
منازل و انباري مي باشد گفت: براي این ســارق حرفه اي مدتي قبل توسط 
پلیس آگاهي تهران پابند الکترونیکي نصب شده و باتوجه به پایش الکترونیکي 
این مجرم که در لحظه مســیرگراف حرکتي فرد در حال رصد و شناســایي 
بود، که ماموران پلیس به حرکات و ســاعت حضور فرد در محل مشــکوک 
شدند. ماموران کلانتري پس از اعزام به محل متهم را در حال خارج شدن از 
یکي از منازل با یک عدد دوچرخه مسروقه مشاهده و با هوشیاري بالا متهم 
را زمینگیر و دســتگیر كردند. رئیس پلیس پیشگیري پایتخت با بیان اینکه 
سارقاني که با پابند الکترونیکي دستگیر مي شوند غیر از محکومیتي که اجرا 
مي شود به میزان پایش آن ها هم اضافه مي شود، ادامه دارد: متهم به ۲۰ فقره 
سرقت دوچرخه و مشاعات ساختمان اعتراف نموده که در این خصوص پرونده 
تشکیل شده و شناسایي شکات در دستور کار پلیس قرار گرفت.سرهنگ قاسم 
پور در پایان به این مجرمان هشــدار داد: پلیس با مهارت، درایت، هوشیاري 
و تجهیزات فني که در اختیار دارد تمام ســارقان حرفه اي سابقه دار را پایش 
و کنترل نموده و در صورت ارتکاب هرگونه جــرم بلافاصله در حین ارتکاب 

دستگیر و با آن ها برخورد خواهد كرد.

دستگیري سارقان منزل در شهرري
فرمانده انتظامي شهرستان ري از دســتگیري ۲ سارق حرفه اي و سابقه دار 
منزل با چهار فقره سرقت در شهرستان  ري، خبر داد. سرهنگ محمدقاسم 
طرهاني،گفت: در پي وقوع چند فقره ســرقت منزل در محدوده شــهرري، 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار تیم عملیات کلانتري ۱3۱این فرماندهي 
قرار گرفت. سرهنگ طرهانی افزود: ماموران پلیس با بررسي دقیق محل هاي 
وقوع ســرقت و رصد اطلاعاتي ۲ سارق حرفه  اي را شناســایي و با تعقیب و 
مراقبت هاي شــبانه روزي طي عملیا ت هاي ضربتي در مخفیگاه هایشان در 
محدوده میدان نماز شهرري دســتگیر کردند. رئیس پلیس شهرستان ري 
با اشاره به کشف اموال ســرقتي از مخفیگاه متهمان، اضافه کرد: متهمان در 
تحقیقات پلیس به چهار فقره سرقت منازل در شهرري و سطح شهرستان ري 
اعتراف کردند. سرهنگ طرهاني بیان داشت: متهمان پس از تشکیل پرونده 
جهت بررسي تخصصي به پلیس آگاهي شهرســتان منتقل شدند.فرمانده 
انتظامي شهرستان ري با بیان اینکه این اقدام پلیس، موجبات رضایتمندي 
عموم مردم را به دنبال داشت خاطر نشــان کرد: شهروندان با تجهیز اماکن 

خصوصي خود به تجهیزات ایمني، از وقوع سرقت پیشگیري کنند.

تهدیدکنندگان آقاي مدیرعامل دستگیر شدند
رئیس پلیس آگاهي تهران بزرگ از دستگیري افرادي خبر داد که مدیرعامل 

یک شرکت تجاري و صنعتي را تهدید به قتل کرده بودند.
ســردار  علي ولیپور گودرزي، رئیس پلیس آگاهي تهران بزرگ اظهار کرد: 
چندي قبل، مرد جواني با در دست داشتن مرجوعه قضایي به اداره ۱۶ پلیس 
آگاهي رفت و گفت، ۲ ماه پیش، یک زن جوان را به عنوان منشــي استخدام 
کردم، غافل از اینکه او جاسوسي از شرکت رقیب است و با نقشه مدیرعامل 
آن ها به اینجا آمده است تا به برنامه ها و اهداف شــرکت ما دست پیدا کند! 
هنگامي که متوجه این موضوع شــدم بلافاصله زن جوان را از شرکت اخراج 
کردم اما چند ساعت بعد، نامزد او که شــرور و بدنساز معروف جنوب تهران 
است، چند پیامک تهدید به قتل براي من ارسال کرد و حالا حس  مي کنم که 
مدام در خیابان تعقیب مي شوم. ســردار گودرزی افزود: پس از ثبت شکایت 
و تشــکیل پرونده، کارآگاهان وارد عمل شــدند و با انجام تحقیقات میداني 
پي بردند که زن و مرد جوان قصد دارند خیلي زود با اجراي نقشــه از پیش 
طراحي شده، انتقام خود را از شــاکي بگیرند که همین سرنخ مهم کافي بود 
متهمان در یک قدمي بازداشــت قرار بگیرند. رئیس پلیس آگاهي پایتخت 
گفت: کارآگاهان پلیس در گام بعدي با اقدامات گسترده اطلاعاتي، مخفیگاه 
متهمان را شناسایي کردند و پس از هماهنگي هاي لازم با مرجع قضائي آنها را 
در عملیات هاي هم زمان دستگیر و براي تحقیقات میداني به اداره ۱۶ منتقل 
کردند. این مقام انتظامی افزود: متهمان در جریان بازجویي هاي اولیه ابتدا 
منکر تهدید شاکي بودند اما پس از مواجهه با مدارک موجود صراحتاً به جرم 
خود اعتراف و عنوان کردند که قصد داشتند از مدیرعامل شرکت انتقام گیري 
کنند اما توسط پلیس دستگیر شدند.ســردار ولیپور گودرزي تصریح کرد: 
متهمان براي ســیر مراحل قانوني پرونده به دادسرا اعزام شدند و تحقیقات 

قضائي همچنان ادامه دارد.

 کشف 9 پرونده سرقت محتویات خودرو 
در کهریزک

فرمانده انتظامي شهرستان ري از دستگیري ســارقان حرفه اي و سابقه دار 
لوازم و محتویات خودروها در محدوده کهریزک و کشف 9 پرونده سرقت از 
وي، خبرداد.سرهنگ محمد قاســم طرهاني گفت: در پي مراجعه و شکایت 
چند تن از شهروندان در هفته هاي اخیر در خصوص سرقت لوازم و محتویات 
خودرو در محدوده کهریزک، پیگیري موضوع سریعاً به صورت ویژه در دستور 
کار ماموران تجســس کلانتري ۱7۰ این فرماندهي قرار گرفت. ســرهنگ 
طرهانی افزود: در تحقیقات انجام شــده مشخص شــد، متهمان با استفاده 
از یک دستگاه خودرو ســواري پراید با پلاک هاي مخدوش و سوءاستفاده از 
تاریکي هوا و محل هاي فاقد دوربین مداربسته، در فرصت مناسبي در خودرو 
را تخریب واقدام به ســرقت  محتویات داخل و در مواقعي اقدام به بازکردن 
لاستیک و قطعات خودروها مي كنند. این مقام انتظامي در ادامه ابراز داشت: 
عوامل کلانتري کهریزک با بهره گیري از شیوه هاي کشف نوین جرم و اقدامات 
اطلاعاتي و پوشش دهي نقاط جرم خیز در نهایت در پنجم مهرماه سال جاري 
یک دستگاه خودرو پراید را مشاهده که با پلاک هاي مخدوش درحال پرسه 
زني است که جهت بررسي دستور ایســت صادر و به محض مشاهده پلیس 
متواري شــدن و عملیات تعقیب و گریز آغاز شــد. این مقام انتظامی گفت: 
بلافاصله با انجام هماهنگي لازم یک تیم عملیاتي به موقعیت اعزام و پس از 
طي مسافتي خودرو را متوقف و قبل از فرار راننده و سرنشین هر ۲ را در یک 
اقدام ضربتي دستگیر کردند و در بازدید از خودرو دو عدد لاستیک، تعدادي 
جک خودرو، حدود 5دســتگاه ضبط خودرو ، تعدادي جعبه ابزار کشف شد. 
فرمانده انتظامي شهرستان ري تصریح کرد: پس از انتقال متهمان به کلانتري 
و استعلام از سامانه پلیس مشخص شد متهمان جزء سارقان سابقه دار سطح 
حوزه مي باشند که در تحقیقات ضمن اعتراف به جرم خود به 9 فقره سرقت 
محتویات داخل خودرو اقرار کردند که براي بررســي بیشــتر و تخصصي به 

پلیس آگاهي شهرستان منتقل شدند.

  خرده حادثه 



یکشنبه | 15 مهر  1403 | شماره 3881یکشنبه | 15 مهر  1403 | شماره 3881

ک 
کمی

 
   

بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل که ولع سیری ناپذیری برای جنگ و خونریزی و برافروختن آتش در خاورمیانه دارد، در حالی پیش می رود که این آتش دامان 
خودش را گرفته و در حال سوختن است. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

دیوان دادگستری اتحادیه اروپا : همه زنان 
افغان می توانند درخواست پناهندگی کنند

دیوان دادگستری اتحادیه اروپا روز جمعه با رسیدگی به 
پرونده ای از اتریش حکم داد که همه زنان افغان، به دلیل 
اقدامات تبعیض آمیزی که توسط طالبان علیه آنها اجرا 

می شود، می توانند »فقط به دلیل جنسیت و ملیت خود« 
پناهندگی بگیرند.  در حکم این دادگاه آمده است: »مقامات 
صلاحیت دار کشورهای عضو می توانند این موضوع را در نظر 

بگیرند که لازم نیست حتما ثابت شود که متقاضی، در صورت 
بازگشت به کشور مبدا خود به طور خاص در معرض خطر آزار 

و اذیت قرار می گیرد. فقط در نظر گرفتن ملیت و جنسیت 
فرد متقاضی کافی است.« حکم این دادگاه که مقر آن در 

لوکزامبورگ است، پس از امتناع مقامات اتریش از به رسمیت 
شناختن وضعیت پناهندگی دو زن افغان صادر شد. دادگاه 
اعلام کرد که هر اقدامی، از ازدواج اجباری گرفته که با نوعی 

برده داری قابل مقایسه است تا »عدم حمایت در برابر خشونت 
مبتنی بر جنسیت و خشونت خانگی«، همگی مصادیق »آزار 

و اذیت« هستند. حکم این دادگاه از آن رو اهمیت دارد که 
چنانچه کشورهای عضو اتحادیه اروپا در اعطا یا عدم اعطای 

پناهندگی در این موضوعات به زنان افغان همچنان بر اساس 
معیارهای قانون ملی خود عمل کنند، می توان به تصمیمات 

این دیوان به عنوان سابقه و برای تغییر رای دادگاه رجوع کرد. 
هم اکنون در اتحادیه اروپا کشورهای سوئد، فنلاند و دانمارک 
وضعیت پناهندگی را به زنان افغان اعطا می کنند. در فرانسه 
نیز دادگاه ملی حقوق پناهندگی فرانسه در ماه ژوئیه اعلام 
کرد که »همه زنان افغان« که به دلیل اقدامات تبعیض آمیز 

طالبان علیه آنها از افغانستان فرار می کنند »می توانند به 
وضعیت پناهندگی دست یابند«. )یورونیوز(

پیامدهای جنگ اوکراین؛ روسیه باعث 
نزدیک شدن کشورهای »بی طرف اروپا« 

به ناتو شده است
با تحکیم سیاست های امنیتی اروپا در چارچوب ائتلاف ناتو، 

اکنون سوئیس نیز مانند بسیاری از کشورهای »بی طرف« این 
قاره، به دنبال همکاری نزدیک تر با ناتو و ایجاد روابطی قوی تر 

با این اتحاد نظامی است. اگرچه تحقق سناریوی پیوستن 
سوئیس به ناتو هنوز خیلی عملی به نظر نمی رسد، اما سال 
گذشته در این باره بحث های زیادی در سوئیس مطرح بود 

و تقریباً از سوی همه گروه های سیاسی حمایت شد. تهاجم 
روسیه به اوکراین ضربات عمیقی را به معماری امنیتی قاره 

سبز وارد کرده و به همین دلیل نیز سوئیس تنها کشور 
بی طرف در اروپا نیست که به فکر نزدیکی به ناتو افتاده است.

  سوئد و فنلاند
در دو سال اخیر، دو کشور بی طرف در اسکاندیناوی یعنی 

سوئد و فنلاند به طور رسمی به ناتو پیوستند. فنلاند در آوریل 
۲۰۲۳ میلادی به سی و یکمین کشور عضو این ائتلاف نظامی 
تبدیل شد؛ آن هم در حالی که از زمان پیوستن به اتحادیه اروپا 

در سال ۱۹۹۵ میلادی همواره خود را غیرمتعهد می دانست. 
سوئد نیز حدود سه ماه پس از آغاز حمله تمام عیار روسیه به 
اوکراین تصمیم به پیوستن به ناتو گرفت و به این ترتیب به 

سیاست »بی طرفی« خود که مدت دو قرن در این کشور حاکم 
بود، پایان داد. الحاق این دو کشور شمال اروپا به ناتو، نه تنها 

از نظر نمادین بلکه از نظر نظامی نیز برای ناتو مهم بود. فنلاند 
دارای ارتشی مجهز و مرزی به طول ۱۳۴۰ کیلومتر با روسیه 

است و سوئد نیز دارای صنعت تسلیحاتی بسیار قوی است.
  مولداوی و صربستان

مولداوی در قانون اساسی خود در سال ۱۹۹۴ میلادی 
بندی تحت عنوان »بی طرفی دائم« درج کرده که به دلیل 

چالش های داخلی این کشور اتخاذ شده است.
مولداوی سرزمینی چند قومیتی و دارای مناطقی جداشده 

مانند ترانس نیستریا است و به همین دلیل همواره سعی داشته 
راه حلی برای برقراری توازن اجتماعی آن هم از مسیر اتحاذ 

سیاست »عدم تعهد« که مورد قبول همه بخش های جمعیتی 
باشد، به اجرا بگذارد. بر اساس نظرسنجی ها، اکثر شهروندان 

این کشور همچنان از این »بی طرفی« حمایت می کنند؛ با این 
وجود الحاق کریمه به روسیه در سال ۲۰۱۴ و سپس تهاجم 

مسکو به کل خاک اوکراین در سال ۲۰۲۲ میلادی بحث های 
داغی را در این کشور درباره تغییر این خط مشی مطرح 

کرده است. با این وجود بحث ها عمدتا روی ضرورت پیوستن 
مولداوی به اتحادیه اروپا متمرکز است تا عضویت آن در پیمان 

نظامی ناتو. مذاکرات اتحادیه اروپا با کشورهای مولداوی و 

اوکراین برای الحاق به این اتحادیه، سرانجام در ۲۵ ژوئن 
سال جاری میلادی رسما آغاز شد. صربستان در سال ۲۰۰۷ 
میلادی با تصمیمی که توسط ناتو به رسمیت شناخته شد، 

خود را یک کشور »بی طرف« از نظر نظامی اعلام کرد.
  ایرلند؛ حملات سایبری و امنیت کابل های بستر دریا
ایرلند نیز از مستعمره های پیشین بریتانیا است و سیاست 

»بی طرفی« آن در معاهده انگلیس و ایرلند که استقلال 
ایرلند را تضمین کرد، ثبت شده است. ایرلند که در سال 
۱۹۷۳ میلادی به اتحادیه اروپا پیوسته، برخلاف دیگر 

کشورهای بی طرف این قاره، توانایی دفاعی پایین و به معنای 
دقیق تری »بی طرفی نظامی« دارد. با این وجود تقویت 

قدرت دفاعی آن از سال ۲۰۲۳ میلادی به شدت مورد بحث 
قرار گرفته است. حملات سایبری به سیستم سلامت ایرلند 

در سال ۲۰۲۱ میلادی در جریان همه گیری کرونا آن هم 
توسط هکرهای روسی همچنین عبور کابل های زیردریایی 

در امتداد سواحل اقیانوس اطلس آن که برای حفظ ارتباطات 
جهانی اهمیت زیادی دارد، باعث شده که موضوع انزوای 
جغرافیای ایرلند و ضرورت یافتن راه حلی برای آن، بیش 

از همیشه مورد بحث قرار گیرد. ایرلند یک رایزنی عمومی 
برای بحث درباره آینده بی طرفی این کشور به راه انداخته که 

نزدیک شدن به ناتو یکی از گزینه های مدنظر است.
  همکاری اتریش با پروژه های ناتو

اتریش از نظر نظامی »بی طرف« اما از نظر سیاسی به وضوح 
در کنار غرب است. در این کشور نیز مانند سوئیس، به 

موضوع »بی طرفی« به عنوان یک موضوع کلیدی و یک 
عنصر هویت ساز نگریسته می شود؛ با این تفاوت که برخلاف 
سوئیس، بی طرفی اتریش در قانون اساسی آن نیز گنجانده 

شده که نتیجه مذاکرات برای خروج نیروهای اشغالگر پس از 
جنگ جهانی دوم بوده است. در آن زمان، شوروی خواستار 
»بی طرفی همیشگی« اتریش بود و در مقابل، متفقین نیز 

با »بی طرفی« نسبی مطابق با مدل سوئیس موافقت کردند. 
در حال حاضر در اتریش حمایت اندکی از طرح برای »کنار 

گذاشتن کامل بی طرفی« و عضویت در ناتو وجود دارد. با 
این حال اتریش نیز مانند سوئیس در پروژه های ناتو از جمله 
برنامه مشارکت برای صلح و با سازمان شورای مشارکت یورو 

آتلانتیک همکاری دارد. اتریش همچنین در کنار سوئیس 
تفاهمنامه الحاق به سامانه دفاع هوایی مشترک اروپا موسوم 

به »سپر آسمان« را امضا کرده   و به این ترتیب آنها تنها 
کشورهای غیر عضو ناتو محسوب می شوند که در این سامانه 

مشارکت دارند. )یورونیوز(

طرح گروه هفت برای تشکیل یگان های 
پلیسی ویژه علیه قاچاق مهاجران

وزیر کشور ایتالیا روز جمعه گفت   هفت دموکراسی ثروتمند 
)گروه هفت( برای تحقیق درباره قاچاق مهاجران در قالب 

مقابله با مهاجرت غیرقانونی یگان های پلیسی ویژه تشکیل 
می دهند. به گزارش رویترز، ماتئو پیانتدوسی خبر این 

طرح را در پایان نشست سه روزه وزرای کشور گروه هفت 
اعلام کرد؛ نشستی که همچنین روی تهدیدات ناشی از 

بحران های خاورمیانه و اوکراین متمرکز بود. وزیر کشور ایتالیا 
به خبرنگاران گفت: »این طرح عملیاتی به تقویت ظرفیت 

تحقیقاتی و عملیاتی نیروهای پلیس از جمله از طریق اقدامات 
مشترک کمک خواهد کرد.« او افزود: »ما هم صدا با یکدیگر 

تکرار کردیم که نابودی کارتل های قاچاق یک اولویت است.« 
دولت راست گرای جورجیا ملونی، نخست وزیر ایتالیا  که 

ریاست دوره ای گروه هفت را در سال ۲۰۲۴ برعهده دارد، برای 
متوقف کردن قاچاقچیان انسان با اتحادیه اروپا و دولت های 
آفریقایی همکاری داشته است. طرح عملیاتی جدید بر نیاز 

به همکاری نزدیک تر بین کشورهای گروه هفت و همکاری با 
کشورهای مبدأ و مقصد مهاجران غیرقانونی تاکید دارد. آن ها 

در بیانیه ای مشترک گفتند   اعضای گروه هفت باید »یگان های 
پلیسی ویژه را که در زمینه جرایم و تحقیقات مربوط به قاچاق 

مهاجران و قاچاق انسان تخصص دارند« تشکیل دهند، مگر 
آنکه از قبل چنین یگانی داشته باشند. ملونی سال گذشته 

برای راه اندازی کمپ های پناهجویان در آلبانی با این کشور به 
توافق رسید تا مهاجران را از سفرهای دریایی خطرناک به ایتالیا 
منصرف کند. پیانتدوسی گفت این کمپ ها طی هفته های آتی 
شروع به کار می کنند و افزود که طرح عملیاتی ایتالیا در آلبانی 

از جمله موضوعات مورد بحث در نشست وزرای گروه هفت 
بود. او گفت: »این راه حلی است که همه با علاقه به آن نگاه 

می کنند.« گروه هفت کشورهای آمریکا، ژاپن، آلمان، بریتانیا، 
فرانسه، ایتالیا و کانادا را شامل می شود. )اپک تایمز(

مرگ   قدرت های    اروپایی  به   روایت امانوئل مکرون
رئیس جمهور فرانسه می گوید اتحادیه اروپا با مقررات افراطی مثل رفاه و 

محیط زیست، تا سه سال دیگر از بین می  رود 
امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانسه به تازگی هشدار داده 
که اتحادیه اروپا با فروپاشی مواجه خواهد شد، مگر اینکه 
دست از مقررات دست و پا گیرخود بردارد، سرمایه گذاری 
را افزایش داده و به هزینه های اجتماعی ناپایدار رسیدگی 
کند. مکرون این اظهــارات را در ۲ اکتبــر در جریان یک 
میزگــرد در کنفرانس برلین مطرح کرد و هشــدار داد که 
الگوی اقتصادی کنونی اتحادیه اروپا ناپایدار است. او افزود 
که اگر اصلاحات فوری انجام نشود، اتحادیه مزیت رقابتی 
خود را از دســت می دهد، به شــدت از قدرت های جهانی 
مانند چین و آمریکا عقب می افتــد و درنهایت دچار افول 
اقتصادی خواهد شــد. اتحادیه اروپا در یک دهه گذشــته 
مقررات مختلفی را با هدف حفاظــت از مصرف کنندگان، 
محیط زیســت و کارگران به اجرا درآورده اســت. مکرون 
می گوید هرچقدر هم که این سیاست ها خیرخواهانه باشند، 
چارچوب نظارتی پیچیده و سختگیرانه ای ایجاد کرده اند که 
به ویژه در بخش هایی مانند هوش مصنوعی و دفاع جلوی 
نوآوری را می گیرد و مانع از رشــد می شود. مکرون گفت: 
»الگوی سابق به آخر خط رسیده است. ما درگیر مقررات 
افراطی و کمبود ســرمایه گذاری هســتیم. اگر خط مشی 
سنتی خود را ادامه دهیم، طی دو تا سه سال آینده از بازار 

کنار خواهیم رفت.«
نگرانی ها در اتحادیه اروپا درخصــوص رقابت پذیری این 
بلوک افزایش یافته که آن هم از ســرمایه گذاری اندک در 
بخش های کلیدی، افزایش مقــررات نظارتی و بالا رفتن 
هزینه های رفاه اجتماعی نشــأت می گیرد. رهبر فرانســه 

گفت  اروپا باید با این چالش ها مقابله کند، اگرنه جایی در 
نظام جهانی چندقطبی نخواهد داشــت. مکرون از نیاز به 
اصلاح چارچوب نظارتی اتحادیــه گفت: »اگر می خواهیم 
رقابت پذیری بیشتری داشته باشیم و جایگاه خود را در نظام 
چندقطبی پیدا کنیم، اول باید شوک ناشی از ساده سازی را 
به جان بخریم.« رئیس جمهور فرانسه گفت الگوی اقتصادی 
اتحادیه اروپا منسوخ شــده و نیاز به اصلاح دارد، به ویژه به 
این دلیل که دیگر نمی تواند برای افزایش حاشــیه ســود 
تجاری خود به انرژی ارزان روسیه متکی باشد یا برای رفع 
نیازهای دفاعی اتحادیه روی آمریکا حساب باز کند. مکرون 
گفت: »اتحادیه اروپا ممکن است از بین برود. ما در آستانه 

اتفاقی بسیار مهم هستیم.«
مکرون همچنین درباره نظام رفاه اجتماعی فراگیر اتحادیه 
اروپا صحبت کرد که مدت ها محور اصلــی حکمرانی اروپا 
محسوب می شد  اما اکنون به چشم یک فشار مالی ناپایدار به 
آن نگاه می شود، زیرا اتحادیه با خطر فزاینده رقابت پذیری 
مواجه شده اســت. براساس آمار یورواســتات، کشورهای 
اتحادیه اروپا در ســال ۲۰۲۲ معــادل ۳/۴تریلیون دلار یا 
۱۹/۵ درصد از تولید ناخالص داخلی خود را صرف برنامه های 
اجتماعــی کردند. ایــن هزینه ها به طور عمــده به حقوق 
بازنشستگی، مزایای بیکاری و دیگر مخارج اجتماعی مربوط 
می شوند که با هدف کاهش خطراتی مثل بیماری و سالمندی 
پرداخت می شوند. از این گذشته، اروپایی ها خواهان افزایش 
هزینه های اجتماعی از جانب دولت ها هستند؛ به طوری که 
۷۸ درصد از شهروندان اتحادیه اروپا معتقدند  مخارج عمومی 

برای سیاست های اجتماعی کلیدی باید افزایش یابد و نیمی 
از آنها از پرداخت مالیات بیشــتر برای بالا بردن هزینه های 
اجتماعی حمایت می کنند. مکرون گفــت: »این رویکرد با 

توجه به الگوی اجتماعی ما پایدار نیست.«
در مقابل، گزارش مرکز اولویت های بودجه و سیاست گذاری 
نشان می دهد که آمریکا در سال ۲۰۲۳ حدود ۳/۵تریلیون 
دلار یا ۱۴ تــا ۱۵ درصد از تولید ناخالــص داخلی خود را 
صرف هزینه های اجتماعی مختلف کرده است. اتحادیه اروپا 
و آمریکا مبالغ دلاری مشابهی را صرف حمایت اجتماعی 
می کنند، اما درصد تولید ناخالص داخلی اتحادیه اروپا که 
صرف این هزینه ها می شود، به شکل قابل توجهی بالاتر است 
که از گستردگی بیشتر سیستم رفاهی این بلوک حکایت 
دارد. اظهارات مکــرون در کنفرانس برلین مشــابه نتایج 
گزارش اخیر ماریو دراگی، رئیس سابق بانک مرکزی اروپا  
اســت که راهبرد اقتصادی کنونی اتحادیه را یک »چالش 
وجودی« می داند. این گزارش که در ماه ســپتامبر منتشر 
شــد، می گوید: »محیط پیچیده نظارتــی اروپا یک عامل 
کلیدی در کند شدن رشــد بهره وری اتحادیه در مقایسه 
با آمریکا است.« دراگی در این گزارش خواستار اصلاحات 
گسترده برای ساده سازی مقررات، تقویت نوآوری و افزایش 
رقابت پذیری در صنایع کلیدی شــده است. مکرون ضمن 
اعلام حمایت کامل از توصیه های دراگی گفت   اگر اتحادیه 
اروپا می خواهد در سطح جهانی رقابت کند، باید نتایج این 
گزارش را بــا اولویت فوری در دســتور کار خود قرار دهد. 

)اپک تایمز(

   شاخص

وزارت گردشگری عربستان سعودی اعلام کرد  در نیمه اول 
سال ۲۰۲۴، گردشــگران خارجی ۸/۲ درصد بیشتر از بازه 
زمانی مشابه  در عربستان سعودی هزینه کرده اند.  براساس 
این گزارش، گردشــگران خارجی در این شــش ماه بیش 
از۲۴/۵ میلیارد دلار در عربستان سعودی هزینه کرده اند و 
مازاد درآمدزایی از گردشگری نسبت به هزینه های آن برای 

این کشور، به ۴۱/6میلیارد دلار رسیده است. افزایش علاقه 
گردشگران خارجی به عربستان ســعودی و صرف مبالغی 
هنگفت در این کشور بخشی از تحولات قابل توجه در بخش 
گردشگری عربستان سعودی است. بر اساس گزارش سازمان 
جهانی گردشگری سازمان ملل، پادشاهی سعودی از نظر 
رشد تعداد بازدیدکنندگان بین المللی و افزایش درآمدهای 

گردشــگری بین المللی در هفت ماهه اول سال ۲۰۲۴ در 
مقایسه با مدت مشابه در سال ۲۰۱۹، بین کشورهای گروه 

۲۰ در رتبه اول قرار گرفته است.
داده های منتشرشــده موید اثربخشــی تلاش های بخش 
گردشگری عربستان سعودی برای دستیابی به هدف رهبری 
جهانی در این حوزه اســت. تلاش هایی چون به کارگیری 
بهترین شــیوه ها در توسعه گردشــگری، بهبود خدمات و 
محصولات گردشگری و همچنین همکاری مستمر تمامی 
نهادهای دولتی برای حمایت از توسعه این بخش در پادشاهی 
سعودی. دستاوردی که به گزارش عرب نیوز، نشان دهنده 
حجم بالای تلاش های وزارت گردشگری و سایر نهادهای 
عربستان سعودی در حوزه گردشگری است که برای ارتقای 
این بخش و کمک به رشــد اقتصاد ملی صورت می گیرد و 
بخشی از راهبردی ملی گردشگری این کشور است. صندوق 
بین المللی پول در گزارش ســال ۲۰۲۴ خود اعلام کرد که 
عربستان سعودی از هدف گردشــگری چشم انداز ۲۰۳۰ 
برای جذب ۱۰۰ میلیون بازدیدکننده ســالانه فراتر رفته 
است. به گزارش این صندوق، عربستان سعودی با برنامه های 
متعددی که اجرا کرد، توانست تا سال ۲۰۲۳، یعنی هفت 
سال زودتر از موعد مقرر، به هدف جذب سالانه ۱۰۰ میلیون 

گردشگر دست یابد. )ایندیپندنت(

عربستان سعودی و درآمد ۲۴ میلیارد دلاری از گردشگران خارجی در طول شش ماه

حمایت پدرو آلمودوار از فلسطین 
در جشنواره نیویورک

پدرو آلمودوار در مراسم اکران فیلم » اتاق مجاور« در جشنواره نیویورک به 
حضور حامیان فلسطین و شعارهای آنها علیه نسل کشی اسرائیل در غزه واکنش 

نشان داد.  در این مراسم سه فرد حامی فلسطین شعارهایی علیه جشنواره که 
با »نهاد صهیونیستی« اسرائیل همکاری می کند سر دادند و خواستار تحریم 

این رویداد سینمایی شدند. جشنواره نیویورک با این حال به صورت غیررسمی 
سینمای اسرائیل را تحریم کرده و امسال به جز »سرزمین دیگری نیست« که به 
صورت مشترک توسط فیلمسازان اسرائیلی و فلسطینی ساخته شده و از دولت 
اسرائیل انتقاد می کند، هیچ فیلمی از کارگردانان اسرائیلی نمایش نداده است. 

آلمودوار در این مراسم حمایت خود از معترضان را نشان داد و گفت آنها حق 
اعتراض دارند. او درباره کمک مالی به صهیونیسم گفت:  »امروز نئولیبرالیسم و 
راست افراطی دست در دست یکدیگر دارند.« این فیلمساز اسپانیایی می گوید 

فیلم های او همه مشکلات دنیا را حل نخواهد کرد اما امیدوار است که کشورهای 
بزرگی مانند چین و هند به این سمت حرکت کنند. تیلدا سوئینتون در بخش 

دیگری از مراسم از معترضان و حرف های مهم آنها قدردانی کرد و از مردم 
خواست به اتفاقات جاری سوریه و لبنان توجه کنند. )۳۰نما(

ون
و ز

یل

۱۶ کشته و خسارت های فراوان در سیل 
ویرانگر بوسنی و هرزگوین

در پی بارش های سیل آسا و رانش زمین در مرکز بوسنی در روز جمعه ۴ اکتبر )۱۳ 
مهر(، حداقل ۱6 نفر جان خود را از دست دادند و ویرانی های بسیاری به بار آمد. این 
سیل ناگهانی چندین روســتا را تحت تأثیر قرار داد. در روستای دونیا جابلانیتسا، 
بدترین آسیب ها گزارش شده و ده ها خانه تخریب شده اند. ساکنان تنها چند ثانیه 
برای فرار فرصت داشتند، اما توانستند جان یک کودک را نجات دهند. ارتش بوسنی 
برای کمک به منطقه اعزام شده است. همچنین بســیاری از افراد مفقود شده اند و 
امدادگران در تلاش برای یافتن بازماندگان هستند. ســیل های ویرانگر که نشانه 
تغییرات اقلیمی هستند، نه تنها در بوســنی و هرزگوین، بلکه در شرق و مرکز اروپا 
جاری است و خسارات فراوانی در این قاره بر جای گذاشته است. به علاوه در شرق 
آسیا، شمال و مرکز آفریقا و آمریکای شمالی و جنوبی هم سیل های ویرانگر در هفته ها 
و ماه های اخیر جاری شده و خسارات جانی و مالی به جای گذاشته است. )یورونیوز(

  حادثه روز

  گالری   

روز سیصد و شصت و چهارم جنگ غزه؛ 
ادامه حملات اسرائیل به ضاحیه
حملات اســرائیل به ضاحیه واقع در حومه جنوبی بیروت بامداد 
روز شــنبه در حالی ادامه یافت که صدای انفجارهای مهیب ناشی 
از بمباران  در حومه جنوبی لبنان شــنیده می شــد و به دنبال آن 
دود سیاهی در آسمان جنوب بیروت مشاهده شد. ارتش اسرائیل 
می گوید مواضع حزب الله را هدف قرار داده است. اسرائیل روز گذشته 
روســتاهای جنوب لبنان و مناطقی در حومه جنوبی و همچنین 
شــمال بیروت را بمباران کرد. از جمله مناطقی که روز گذشــته 
بمباران شد، اردوگاه آوارگان فلسطینی »البدوای« بود که در آن 
یکی از فرماندهان حماس به همراه سه تن از اعضای خانواده اش به 
شهادت رسید. بر اساس بیانیه ای که دولت لبنان منتشر کرد، روز 
گذشته اسرائیل ۱۳۵ حمله هوایی که بیشتر آنها در مناطق حومه 
جنوبی بیروت و البقاع متمرکز بود، انجام داد. منابع رسمی لبنان 
اعلام کردند در بمباران های روز گذشته اســرائیل علیه جنوب و 

شمال بیروت، ۳۷ نفر کشته و حدود ۱۵۰ نفر زخمی شدند.

   هشدار جدید اسرائیل برای تخلیه برخی ساختمان ها
خبرنگارهــای »العربیه« گــزارش دادند که ارتش اســرائیل 
هشدارهای جدیدی به ساکنان ساختمان هایی در »الشویفات«، 
»الامراء«، »برج البراجنه« و »محلــه حریک« در حومه جنوبی 
بیروت صادر کرده است تا ســاختمان های این مناطق را تخلیه 
کنند. بامداد شنبه، انفجارهایی در نزدیکی فرودگاه بیروت شنیده 
شد و در پی آن، دود سیاهی از آن منطقه به آسمان برخاست. به 
دلیل تشدید تنش های نظامی بین اســرائیل و حزب الله لبنان، 
پروازها برای تخلیه اتباع تعدادی از کشــورها از فرودگاه بیروت 
همچنان ادامــه دارد. در همین حال، اســرائیل اعلام کرد   مقر 
اطلاعاتی حزب الله در بیروت را هدف قرار داده اســت. اسرائیل 

گفته است   در حال ارزیابی خسارات ناشــی از حمله   جمعه به 
برخی شخصیت های برجسته حزب الله است. مقامات لبنانی اعلام 
کردند که از آغاز حملات اسرائیل به لبنان در سال گذشته، نزدیک 
به ۲ هزار نفر کشته شده اند که بیشتر آنها در دو هفته گذشته بوده 
است. استفان دوجاریک، ســخنگوی سازمان ملل، کشته شدن 

قربانیان غیرنظامی را »غیرقابل قبول« توصیف کرد. 

   انتشار خبر به شهادت رسیدن هاشم صفی الدین 
در رسانه های عربی

منابع العربیه روز شــنبه گزارش دادند که هاشم صفی الدین، از 
رهبران حزب الله، در حمله هوایی اســرائیل به همراه شماری از 
دستیاران و فرماندهان میدانی حزب الله به شهادت رسیدند. بر 
اســاس این گزارش ها، محل حضور هاشم صفی الدین در حومه 
جنوبی بیروت، که شامگاه پنجشنبه هدف قرار گرفت، در عمق 
زیادی از زیر زمین قرار داشت. پیشتر، یک منبع امنیتی لبنانی 
تأیید کرده بود که ارتباط با هاشم صفی الدین پس از حمله هوایی 
شامگاه پنجشنبه قطع شده است. همچنین منابع العربیه اعلام 
کرده اند که اســرائیل از کشته شدن هاشــم صفی الدین و تمام 
افرادی که همراه او بودند، اطمینان حاصل کرده اســت. پیش از 
این، روزنامه اسرائیلی یدیعوت آحارونوت اعلام کرده بود   براساس 
برآوردها، تمامی افرادی که در مقــر اطلاعات حزب الله در زمان 
حمله حضور داشتند، جان خود را از دست داده اند. این مقر شامگاه 
پنجشنبه با ۷۳ تن بمب در حومه جنوبی بیروت هدف قرار گرفت. 
این روزنامه همچنین اعلام کرد   این حمله به منظور ترور هاشم 
صفی الدین، جانشین احتمالی شهید سید حسن نصرالله، رهبر 

حزب الله انجام شد. )رویترز(

    لوئیز هی، وزیر حمل و نقل انگلیس و صادق خان، شهردار لندن با پوشیدن لباس 
مخصوص کارگران در مراسم افتتاحیه خط ریلی شهری ۲۰۰ میلیون پوندی زیمنس که منجر 
به ایجاد اشتغال ۷۰۰ نفری خواهد شد، حضور یافتند و اولین سفر این خطوط ریلی را تجربه 

کردند. )پی ای( 

   
تابلوی مشهور »زن 
خالکوبی شده«، اثر 

ارزشمند هانری دو تولوز 
لوترک  که تخمین زده 

 می شود بین
5۲/ تا 3/5میلیون پوند 

به فروش برسد، در 
نمایشگاه پیش از فروش 
حراج کریستی در لندن 
به نمایش گذاشته شد. 

)گتی ایمیجز(

   
مردم و گردشگران حاضر در شیلی 

با عینک های مخصوص در حال 
تماشای طوفان خورشیدی هستند. 

بنا بر اعلام ناسا، این دومین شراره 
قدرتمند 5 سال اخیر است که 

باعث قطع موج کوتاه رادیویی در 
هاوایی شد و یک فوران خروج جرم 

از تاج خورشیدی سی ام  ای ایجاد 
کرد که با سرعت صدها کیلومتر 

بر ساعت به زمین برخورد خواهد 
کرد. بنا بر اعلام این سازمان، این 

فوران خورشیدی یک طوفان 
ژئومغناطیسی قوی ایجاد می کند که 

ممکن است به قطع امواج رادیویی، 
آسیب به شبکه برق و اختلال در 
ارتباطات ماهواره ای منجر شود. 

)گتی ایمیجز(

    نورمن ریداس، بازیگر آمریکایی سریال محبوب  »واکینگ دِد« در مادرید، پایتخت 
اسپانیا توسط علاقه مندان محاصره شد و با طرفدارانش عکس سلفی انداخت. )وایر ایمیج(

    لئوناردو دی کاپریو، بازیگر ۴۹ ساله آمریکایی که در این تصویر ماسکی بر چانه دارد تا 
توسط مردم شناخته نشود، همراه با شریک عاطفی خود، ویتوریا سرتی، مدل ۲۶ ساله برای 
سفر به رم، پایتخت ایتالیا رفت. مادر دی کاپریو هم در این سفر همراه این زوج است. پیش تر 

گفته می شد   دی کاپریو رابطه خود با زنانی که سن شان از ۲5 سال تجاوز می کند را قطع می کند 
اما سنت شکنی او در رابطه با سرتی موجب شده که شایعاتی مبنی بر ختم این رابطه به ازدواج 

در رسانه های زرد منتشر شود. )بک گرید(

اتحادیه روزنامه نگاران فلسطین 
طی گزارشی اعلام کرد   در ماه 

سپتامبر گذشته اسرائیل در نوار 
غزه و کرانه باختری اشغالی علیه 
خبرنگاران ۱۸5 مورد نقض اعمال 

کرده است. )آناتولی(
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ترکیه در بازه زمانی ژانویه تا 
سپتامبر امسال به ۱۲۴ کشور 

جهان فندق صادر کرد و آلمان، 
ایتالیا، لهستان، فرانسه و اتریش 

5 کشور عمده ای هستند که 
بیشترین صادرات فندق به آنها 

صورت گرفته است. )آناتولی(

  کیوسک

چاینا دیلی، از افزایش فروش 
بلیت های سینما و فروش قابل توجه 
فیلم های در حال اکران در تعطیلات 

رسمی این کشور خبر داد.

فیگارو، عکس و تیتر یک خود را 
به خبر مرگ میشل بلان، بازیگر، 
نویسنده و کارگردان مشهور فرانسوی 
اختصاص داد. 

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های لیورپول و کریستال پالاس

مسابقه فوتبال بین تیم های آیرون و پارین

مسابقه فوتبال بین تیم های مارسی و انگرز

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های گرمیو و فورتالزا

مسابقه فوتبال آمریکایی بین تیم های اورگون و میشیگان استیت

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا

تیم والز، معاون کامالا هریــس، نامزد دموکرات 
ریاســت جمهوری، روز پنجشــنبه به مسلمانان 
آمریکایی وعــده داد که درصورت پیــروزی در 
انتخابات نقشــی برابر در دولت بــرای آنها قائل 
می شــوند، چرا که دموکرات ها ســعی دارند نظر 
مسلمانان را که به دلیل حمایت آمریکا از اسرائیل 
کاهش یافته، به خود جلب کنند. رویترز در گزارشی 
نوشته است که هریس، معاون رئیس جمهور آمریکا  
و والز، فرماندار مینه سوتا، سعی دارند رأی دهندگان 
مسلمان را که از حمایت سرســختانه دولت جو 
بایدن از اسرائیل در جنگ یک ساله با حماس در 
غزه خشمگین هستند، به خود جلب کنند. هریس 
ضمن تأکید بر تلاش خود برای آتش بس، از ادامه 
حمایت دولت خود از اســرائیل گفت. والز نیز روز 
پنجشنبه همین حرف ها را تکرار کرد و وعده داد که 

برای مسلمانان نقشی برابر قائل می شوند.
والز در جریان جلسه آنلاین ایمگیج اکشن، گروه 
حامی مسلمان آمریکایی  که چندی پیش از هریس 
حمایت کرد، گفت: »من و هریس قول می دهیم 
که کاخ سفید با احساسات ضداسلامی و ضدعربی 
تحت رهبری دونالد ترامــپ مقابله خواهد کرد و 
مهم تر از همه اینکه مسلمانان را در دولت خود به 
کار می گیریم تا در کنار ما خدمت کنند.« انتظار 
می رود   انتخابات ۵ نوامبر بیــن هریس و ترامپ 

جمهوری خواه به ویژه در ایالت های حساس مانند 
میشیگان  که شمار زیادی از مسلمانان آمریکایی در 
آن ساکن هستند، تنگاتنگ پیش برود. درحالی که 
اسرائیل به حملات خود علیه حزب الله لبنان ادامه 

می دهد، آمریکا همچنان هوای این کشور را دارد.
رویترز نوشته    ایمگیج اکشن از هریس حمایت کرده 
است  اما دیگر گروه های مسلمان حامی فلسطین، 
از حامیان خود خواسته اند که در انتخابات آتی از او 
حمایت نکنند، به ویژه آنکه دموکرات ها با حضور 
یک ســخنران فلســطینی در کنوانسیون حزب 

در ماه اوت مخالفت کردند. سیاســت هریس در 
قبال اسرائیل با سیاست بایدن که در ماه ژوئیه از 
نامزدی ریاست جمهوری کناره گیری کرد، تفاوت 
قابل توجهی ندارد. ترامپ گفته   طرح »ممنوعیت 
ســفر« خود را که در زمان ریاســت جمهوری به 
اجــرا درآورده بــود، جهت محدود کــردن ورود 
شهروندان کشورهای مسلمان نشین به آمریکا از 
نو به اجرا درمی آورد. بایدن اندکی پس از شــروع 
ریاست جمهوری خود در سال ۲۰۲۱ ممنوعیت ها 

را لغو کرده بود. )اپوک تایمز(

ایلان ماسک، میلیاردر مشهور و مدیرعامل تسلا و 
اسپیس ا کس، با انتشار یک پست جنجالی هشدار 
داد که آمریکا به سمت ورشکستگی حرکت می کند. 
این هشــدار نگرانی های زیــادی را در میان مردم 
آمریــکا برانگیخت، به ویژه پس از آنکه اعلام شــد 
بدهی ملی آمریکا به رکورد تاریخی ۳۵/6تریلیون 
دلار رسیده اســت. در اولین روز سال مالی جدید 
دولت ایالات متحده، هر آمریکایی به طور متوسط 
بیــش از ۹۵ هــزار دلار از این بدهــی را به دوش 
می کشــد. دلیل این وضعیت بحرانی این است که 
هزینه های دولت فدرال از درآمدهای آن بســیار 
بیشتر شده است، وضعیتی که کارشناسان اقتصادی 
را نگران کرده است. به گفته تحلیلگران، عدم توانایی 
آمریکا در پرداخت دیون خود می تواند به یک فاجعه 
مالی جهانی تبدیل شود. بسیاری از کارشناسان و 
مقامات اقتصادی هشــدار داده اند که اگر این روند 
ادامه یابد، ایــالات متحده ممکن اســت با بحران 
اقتصادی شدید و از دست دادن اعتماد بین المللی 

مواجه شود.
یکی از مواردی که سبب شده آمریکا زیر بار این فشار 
مالی برود، حضور فعال این کشــور در جنگ های 
متعدد در اقصی نقاط دنیاســت. برای مثال آمریکا 
برای حملــه نظامی و حضور در خاک افغانســتان 
بیش از ۲۱ تریلیــون دلار هزینه کــرد. برخی از 

کارشناسان معتقدند این هزینه ها علاوه بر آثاری 
همچون افزایش بدهی ملی این کشور، سبب شد تا 
کشوری مانند چین که دردسرهای حضور نظامی 
در کشورهای دیگر را نداشــت از منظر اقتصادی 
رشد کند و به رقیبی جدی برای آمریکا بدل شود. 
از این رو در سال های اخیر مخالفت های جدی برای 
حضور و مشارکت نظامی این کشور در جنگ ها به 
گوش می رسد و خروج نظامیان آمریکا از افغانستان 
و پس از آن اعلام پایان مأموریت نظامی این کشور 
و ائتلاف جهانی برابر داعش در عراق را نیز نی توان 
در همین زمینه تحلیل کرد. جیمی کارتر، یکی از 
روسای جمهور ســابق و دموکرات آمریکا که چند 

روز پیش ۱۰۰ ساله شد، در گفتگو با دونالد ترامپ 
در زمان حضورش در کاخ سفید به او توصیه کرده 
بود که اگر خواهان رشد اقتصادی آمریکا و شکوفایی 
مضاعف این کشور در جهان و فاصله گرفتن از رقبایی 
مانند چین است، به جنگ های بی پایان این کشور در 
نقاط مختلف جهان پایان دهد. برای مثال، می توان 
به سراغ جنگ اوکراین رفت. حمایت آمریکایی ها 
از اوکراین تا کنون بر اســاس گزارش منابع رسمی 
حدود ۱۷۴ میلیارد دلار بوده که به مراتب هزینه ای 
بسیار کمتر از چیزی اســت که در صورت دخالت 
مستقیم آمریکا بر خزانه این کشور تحمیل می کرد. 

)العین و ای بی سی نیوز(

هشدار ایلان ماسک: آیا آمریکا در آستانه ورشکستگی است؟تیم والز و وعده نقش برابر مسلمانان در دولت هریس
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دورقمی- فریاد تشویق

6- استانی در ارمنســتان- وقت معین- 
بسیار درخشان

7- شبیه تر- تاثیر- حرف ندا
8-  مخلوطــی از تنقــلات-  از حیوانات 

جونده- جا و محل
9- ضمیر سوم شخص مفرد- کلام آرزو- 

اشخاص
10-  موی گردن اسب- پارچه مالیدنی- 

نوعی  ماشین کشاورزی
11- سخن چین- اسب تندرو- قسمت

12- بازسازی نمودن- گیاهی ضد قارچ و 
تقویت کننده مو - پدر

13- پایتخــت  جمهوری چــک-  مایه 
حیات- پر روغن

14- یار سوزن - یک نوع کشتی جنگی-  
بله روسی

15-  نقاش و صورتگر- از شهرهای استان 
مازندران

عمودي
 1-  معادل فارسی سمبولیسم- بزرگترین 

شبکه  جهانی
2- سوغات اصفهان- کرکس- دستورات- 

دولا شده
3- مترجم- از وسایل روشنایی

4- خودرویی ایرانی- چیزها- نویســنده 
و کاتب

5- چین و چــروک پوســت- پایتخت 
جمهوری ایرلند- خواستار و علاقمند

6- خرس آسمانی- مقابل آستر- بخشی 
از بدن-  از حیوانات درنده

7- بدکــردار- تازمانی کــه- از آن وارد 
می شویم

8- آشکار شدن- عقل و خرد- فریاد بلند
9- کله - وحشــی خوی- از وسایل تولید 

انرژی
10- زمان مرگ- هدایت کردن- حمله ها 

و دفعات- از غذاهای ایرانی
11- پایتخت کشور توگو- از درجات ارشد 

نظامی قدیم- پارچه نخی ارزان قیمت
12- یــاری و کمک رســاندن- بدبین و 

دودل- جلاد استالین
13- واژگون- نسبت داشتن

14- خار روی دیوار- از گروه های موسیقی 
کشورمان- بخشنده-  عدد ورزشی

15- آمار گرفتن- مرکز استان لرستان 
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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ابزار اضافه قلبفرمانروا
خوب و لازم

پسندیده نقش زدن دربرگرفتن
روى چوب

پرنده 
سندباد

بخیه 
یک نفرخیاطان

پیچ تنظیم نمادین
صدا

پایتخت 
کشور 

آذربایجان

خروس 
گذراندنمُهره فروشىمازنى خمیدگى و 
کجى

دوش و 
کتف

حاضرغایب

بیگانه شرعى
جادو و 
افسون

ضرر 
رساننده

قطعى براى 
کتاب

به وجود 
آورنده 
انرژى

پارچه 
ابریشمى
لاله سرخ

میوه تلفنى!ستون بدن
لرزش و قلعه و حصار

جنبش نوعى فعالیت 
انتخاباتى

معروف و 
مشهور

سیخ آهنى رمق آخر
نانوایى

صفتى براى 
خورشید

شماره و 
حساب

با مهر و 
محبت

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.

بل
ه ق

مار
 ش

ای
خ ه

اس
پ    

تن
رم

ح د
شر

ل 
دو

ج  
  

بی
ت یا

لغ  
  

  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
  ارال
 بازل
 باکو

برگن
 راور

 روسو
 ورشو
 یوتا

5 حرفي :
اتاوا

 اژدار
 آلاشت
 تیمبو
 جبلیه
 دورود
 رهاوی

 سردشت
 سوریه

 کراچی
 کویته
 لسوتو
 مونیخ
 واخان

6 حرفي :
 آنگولا
 تورنتو

 روستوف
فریمان

7 حرفي :
 رفسنجان

نفرتیتی

8 حرفي :
 اصلان دوز

 باربیکیو
جوجه کباب

 سائوپولو

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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مرتضی کلیلیاولین خانه آیت الله خامنه ای و همسرشان کجا بود؟   قاب  

  قاب نوستالژی 2
تهران زماني كه كمتر از 4 ميليون نفر جمعيت داشت - سال 1355 )اون قدیما(

  
قاب تاریخ 2

نمایی از دفاع شهری 
رزمندگان ایرانی در برابر 

متجاوزان بعثی  در کوچه های 
خرمشهر در جنگ ایران و 

عراق - دهه 60

  
قاب تاریخ 3
 تصویر مربوط به دستفروشی های کتاب در مجاورت دانشگاه 
تهران در سال 135۸ است. از زمان پيروزی انقلاب تا انقلاب 
فرهنگی و ایجاد محدودیت برای دانشگاه، گروه های سياسی 
چپ و راست در نزدیکی دانشگاه به فروش نوار، پوستر، 
روزنامه و کتاب هایشان می پرداختند./انتخاب

  قاب نوستالژی 1
تهران - دهه ۸0. )گتی ایميجز(

   به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار 
مقام معظم رهبری، در بیان شــرح مبارزات حضرت 
آیت الله خامنه ای علیه رژیم ستمشــاهی، کمتر به 
نقش همسر مکرمه   ایشان در آن دوران پرداخته شده 
اســت. در همین راستا، در ســال ۱۳۹۷، بخش زن، 
خانواده و سبک زندگی Khamenei.ir )ریحانه(  
هفت روایت تاریخی از نقش خانم منصوره خجسته 
باقرزاده در مبارزات رهبر انقلاب را منتشــر کرد که 

بخش اول آن را امروز می خوانید.
   یکم. آغاز زندگی مشترک: زندگی مشترک آقای 
خامنه ای و خانم خجسته شروع شده بود. نخستین 
خانه این زوج، منزل شوهرخواهر سیدعلی خامنه ای 
بود. دو اتاق از شیخ علی تهرانی اجاره کردند. »چند 
ماهی منزل خواهرم بودیم... آقا شیخ علی آقا... ماهی 
۶۰-۵۰ تومان از ما اجاره می گرفت. البته دغدغه ای 

نداشتم، چون او فشاری نمی آورد.«
 فردای روز تبعید امام برای شــرکت کنندگان در 
جلسه خانه آقای قمی اتفاقی نیفتاد. به همسرش گفته 
بود که شاید از این نشست برنگردد، اما زندان  رفتن ها، 
دربه دری ها و تعقیب و گریزها، انزوا، سکوت، تبعید و 
دیگر رخدادهای بعدی نشان داد که سنگینی سقف 
این زندگی مشترک روی ستون های صبر و پایداری 
این زن قرار دارد؛ زنی که از خانواده ای دارا به همسری 
طلبه ای ندار درآمده  و با حوادث زندگی با گشاده رویی 
برخورد می کند، مرد خانواده را در ادامه راهی که بدان 

ایمان داشت و پای می فشرد استوارتر کرد.
 خانم خجسته می گوید: »دوران مشقت بار و امتحان 
الهی بود و من خودم را برای تمام مشــکلات ممکن 
آماده کرده  بودم و هرگز درباره هیچ چیز لب به شکوه 
نگشودم ... فکر می کنم بزرگترین نقش من حفظ جوّ 
آرامش در خانه بود؛ طوری که ایشان بتوانند با خیال 
راحت به کارشان ادامه دهند. من سعی داشتم تا ایشان 

را از نگرانی در مورد خود و فرزندانم دور نگه دارم.«
 دوم. فقر: عواقب مبارزه با دســتگاه حاکم یکی از 
مصائب بود، فقر و نداری گرفتــاری بعدی. بی پولی 
دوره اقامت در قم، در مشهد هم ادامه یافت؛ و این بار 
در کنار همسری که با طعم تلخ آن آشنا نبود.    سیدعلی 
خامنه ای پس از بازگشت به مشهد، مباحث فقهی خود 
را با پدر پی گرفت. صبح هــا راهی منزل قدیمی خود 
می شد و پس از پایان محفل علمی در اتاق باستانی پدر، 
برای تدریس به مدرســه نواب می رفت. اوایل زندگی 
مشترک بود. صبح که می خواست از خانه بیرون آید، 
همسرش گفته بود که برای ظهر چیزی نداریم؛ فکری 
کن  و اکنون در کوچه پس کوچه های منتهی به مدرسه 

نواب یادش آمد که چه سفارشی به او شده  است. 
 »دست کردم توی جیبم. جیب های بالا که هیچ 
نداشت... جیب پایین... حدود چهار ریال یا چهار ریال 
و ده شــاهی  بود... بی اختیار خنده ام گرفت... و گفتم 
الحمدلله... واقعاً هیچی نداشتم... اینطور نبودم که ... 
مثلًا ]بتوانم بروم[ از فلان کس بگیرم یا از توی بانک 
بردارم، نه. نــه یک ریال ذخیره، نه یــک امکان... در 

چنین مواقعی خیلی به من فشار می آمد.«
  ســوم. رویارویی برای مواجهه بــا خطرات: چند 
هفته ای از پیوند این زوج نمی گذشت که در ۱۳ آبان 
۱۳۴۳ حاج آقا روح الله خمینی به ترکیه تبعید شد.   
همین موضوع موجب شد که عده ای از روحانیان از 
آیت الله میلانی بخواهند درباره لغو مصونیت سیاسی 
مستشاران نظامی آمریکا ]= کاپیتولاسیون[ اعلامیه 
بدهد. عصر روز ســیزدهم آبان کمیسیون امنیت در 
مشهد تشکیل شد.   یکی از دعوت شدگان به این جلسه 
آقای خامنه ای بود. آن روز خطاب به همسرش گفت 
که »باید بروم... و ممکن اســت... دیگــر برنگردم؛ یا 
زندانی شوم، یا ما را بکشند. از آنجا او را وارد جریانات 
کردم. دیدم آدم قرصی اســت و آماده است که این 

حوادث را پذیرا باشد.« 
 چهارم. اختفاء: روزهای آخر شهریور ۱۳۴۹ بود. 
طبق معمول به خانه پدر رفت، تا ضمن مباحثه درباره 
مسائل فقهی، او را نیز از تنهایی  در آورد. نشسته بودند 
که زنگ در به صدا درآمد. بانو خدیجه )مادر مکرمه 
آیت الله خامنه ای( رفــت در را باز کرد. لحظاتی بعد، 
نگران برگشت و گفت   دو ساواکی سراغت را می گیرند. 
پرسید: چه جواب دادید؟ مادر گفت: جواب دادم که 
اینجا نیست. گفت: چرا دروغ گفتی مادر؟ بانو خدیجه 
هم پاسخ داد که این ساواکی ها مثل سگ هار هستند؛ 

باید شرشان را کم کرد و شروع کرد به نفرین آنها.
 حاج سیدجواد که از شــنیدن موضوع برآشفته 
بود و ابراز ناراحتی می کرد، از پسرش پرسید  باز چه 
کرده ای که قرار اســت بگیرند و زندان ببرند؟ سعی 
کرد هر دو را آرام کند. گفت  احتمالًا  اشتباه آمده اند. 
از ذهنش گذشت که به زودی سراغ خانه اش خواهند 
رفت و لازم است پیش از رسیدن آنها، در خانه و نزد 
همسرش باشد. خود را به خانه اش رساند. اوضاع آنجا 
طبیعی بود. موضوع را با همسرش در میان گذاشت. 
خانم خجسته، خودسالار و پردل، همچون تنگناهای 
گذشته پر روحیه و استوار نشــان داد. کمکش کرد 
آماده شــود؛ همه کارهایی که قبــل از زندان رفتن 

ضروری می نمود.
  ناهارش را خورد، نماز ظهر و عصر را خواند و آماده 
نشست تا زنگ در به صدا درآید و او در را  روی مأموران 
شــهربانی که برای بردنش آمده اند بگشــاید. خانم 
خجسته از این معطلی بدخیم خسته شد و خوابش برد. 
آقای خامنه ای هم سری به کتابخانه اش زد تا برخی 
از آنها را که امکان بردنش به زندان باشد، همراه خود 
کند. ناگهان به ذهنش رسید خوب است مدتی پنهان 
شود و در جای امنی ترجمه کتابش را به پایان رساند؛ 
بعد از آن هر چه پیش آید خــوش آید. چندین بار به 
قرآن تفأل زد. همه آیه ها او را به اختفاء تشویق کردند. 
همســر را بیدار کرد. از تصمیم تازه اش گفت. خانم 
خجسته بسیار شادمان شد و پرسید: کجا می روی؟ 
گفت:  نمی دانم؛  فقط می خواهــم ترجمه کتاب را به 
پایان برسانم. بوسه ای از چهره خفته پسرانش گرفت. 

خداحافظی کرد و از خانه بیرون آمد. ادامه دارد...

آفتاب به کجای بدن بخورد 
ویتامین D جذب می شود؟

نه اینکه تا قبل از شــیوع ویروس کرونا ویتامین ها 
اهمیت نداشتند اما بعد از همه گیر شدن کووید۱۹ 
اسم انواع ویتامین ها پرتکرار شد، به خصوص ویتامین 
D؛ ویتامینی که انگار قرار بود مقاومت بدن را در برابر 
ویروسی که جهانگیر شده بود، افزایش دهد  اما به نظر 
می رسد کارکرد اصلی ویتامین D چیز دیگری است. 
ویتامینی که قرار اســت سبب شــود استخوان ها 
محکم تر شــوند. ایــن را دکتر محمد هاشــمی به 
خبرآنلاین می گوید. دبیر انجمن علمی پیشگیری 
و درمان چاقی ایران می گوید: »اصلی ترین عملکرد 
ویتامین D در بدن دخالت در متابولیسم استخوان 
اســت، یعنی کمبود ویتامین D منجــر به پوکی 
 D استخوان می شود.« او درباره علام کمبود ویتامین
در بدن می گوید: »کمبود این ویتامین معمولًا علائمی 
ندارد اما می تواند درد مفاصل و خشکی عضلات ایجاد 
کند.«  هاشــمی در پاســخ به این پرسش که منبع 
اصلی تامین ویتامین D چیســت، می گوید: »منبع 
اصلی تامین ویتامین D تابش مســتقیم نور آفتاب 
اســت، برای تامین ویتامین مورد نیــاز بدن حدوداً 
۲۰ دقیقه تابش آفتاب به ناحیه هر دو ساعد دست 

کفایت می کند.«
او درباره مصرف خودسر مکمل ویتامین D می گوید: 
»چون که بــدون انجام آزمایــش نمی توانیم میزان 
کمبود ویتامین D بدن را تشخیص بدهیم، بهتر است 
خودسر از ویتامین D استفاده نکنیم چراکه دریافت 
ویتامین D بیشتر از نیاز موجب مسمومیت می شود.«
  روش های تأمين ویتاميــن D در پایيز و 
زمستان : ســه راه برای دریافت ویتامین D وجود 
دارد: از طریق نور خورشید، تغذیه و مصرف مکمل ها.

    نور خورشيد :  اشــعه نــور خورشید با پوست 
واکنش نشــان می دهد و باعث تولید ویتامین D در 
بدن می شود. توصیه می شــود که خود را حدود ۱۰ 
دقیقه، یک یا دو بار در روز، بسته به نیاز در معرض نور 

مستقیم خورشید قرار دهید.
   تغذیه :  مقدار کمی ویتامین D در برخی غذاها 
وجــود دارد و دریافت کافی ویتامیــن D از طریق 
غذاهای مصرفی کمی سخت است. غذاهای حاوی 
ویتامین D عبارتند از: قارچ، ماهی های چرب مانند 
شاه ماهی، ســالمون و ماهی خال مخالی، تخم مرغ، 

.D جگر، نان و لبنیات غنی شده با ویتامین
   مکمل ها :   مصرف مکمل های ویتامین D یک راه  
مؤثر در تأمین این ماده مغذی است و می تواند کمبود آن 
را جبران کند. قبل از شروع مصرف مکمل یا تغییر دوز آن، 
انجام آزمایش خون برای کنترل سطح ویتامین D نیاز 
است. هرگز بدون هماهنگی پزشک، دوز بالاتر از میزان 
توصیه شده را مصرف نکنید، چرا که زیاده روی در مصرف 

ویتامین D می تواند خطرناک باشد.

   سلامت
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